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روی خط روز فراتر از کاغذ

R O O Z L I N E

پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

 نمی توانیم نصف اورانیوم نیروگاه هسته ای را تامین کنیم

امنیت انرژی کشور در خطر است

رئیس جمهور مطرح کرد

 فعال شدن مراکز گفت و گو 
در کشور

 آدرس غلط به جای روشنگری
آیا علت کاهش صادرات به عـراق 

محدودیت های اینترنتی است؟!

اتصال شرکت های دولتی به 
وشگاهی  قانون پایانه های فر

 از ابتدای دی ماه
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صفحه 5

راه آهن

مجری راه آهــن خواف- هرات گفــت: با توافق 
میان افغانســتان و ایران، به منظــور راه اندازی 
مجدد خط ریلــی خــواف- هــرات اداره کل 
خط آهن دولتی افغانســتان مســئول عملیات 
ترمیم خســارت های وارده به محور و ایستگاه 
»روزنک« اســت که در صورت تایید اقدامات از 
سوی ایران، عملیات تکمیلی ظرف مدت ۶ ماه 

از سوی ایران انجام می شود.
به گزارش شرکت ســاخت و توسعه زیربناهای 
حمل و نقــل، »حافظ ســادات نــژاد« مجری 
راه آهن خواف- هرات با اشــاره به بهره برداری 
از راه آهن برون مرزی خــواف- هرات در آذرماه 

ســال ۱۳۹۹ اظهار کرد: بهمن ماه همان سال با 
تشکیل کمیســیون تحویل موقت، قطعه سوم 
راه آهن خواف- هرات حدفاصل ایستگاه شمتیغ 
تا ایســتگاه روزنک به طول ۶۲ کیلومتر تحویل 

اداره کل خط آهن دولتی افغانستان شد.
وی با اشــاره به تغییرات در دولت افغانســتان 
و نبودن امــکان فعالیت پیمانــکار در آن زمان 
ادامه داد: در زمــان تغییرات سیاســی در این 
کشــور بخش هایی از محور و ایســتگاه روزنک 
دچار خســارات تخریبی و سرقت شد در نتیجه 
عملیات اجرایــی در باقی مانده مســیر ممکن 
نبود.مجری راه آهــن خواف- هــرات از توافق 

ایران و افغانســتان برای ترمیم خســارات وارد 
شده به مسیر از ســوی افغانســتان خبر داد و 
گفت: با توجه به ضــرورت و اولویت ترمیم این 
کار مقرر شــده اســت که پس از تایید مجری 
طرح که شرکت ساخت و توسعه است عملیات 
بخش باقیمانــده که در تعهد ایران اســت آغاز 
شــود و خط ظرف مــدت ۶ ماه مجــدد آماده 
بهره برداری شــود.وی افزود: هم اکنون شرکت 
ساخت و توســعه به دنبال راه های تامین منابع 
مالی مورد نیاز و انتخاب پیمانکار برای عملیات 
تکمیلی باقیمانده مســیر از ایستگاه »شمتیغ« 

تا ایستگاه »روزنک« در کشور افغانستان است.

جزییات توافق ایران و افغانستان برای راه اندازی مجدد راه آهن خواف- هرات

 رئیس کل بیمه مرکزی خبر داد

سرمایه گذاری ١۶۴هزار 
میلیارد تومانی بیمه در اقتصاد

تجدیدمناقصه عمومي یک مرحله اي 

شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان

شــرکت توزیع نیروی برق اســتان گیلان در نظر داردمناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری کلیه عملیات برق رســانی درحوزه شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان بشرح جدول بند 4 ازمحل اعتبارات عوارض 
برق شرکت توانیر از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس : www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام درسایت مذکورودریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت درمناقصه محقق سازند. تاریخ انتشارمناقصه در سامانه 1401/09/20  می باشد.
نشانی دستگاه مناقصه گزار: شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان )سهامی خاص( به نشانی رشت– بلوار امام خمینی- بالاتر از میدان مصلی.

موضوع مناقصه : واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان  بشرح جدول بند 4 ازمحل اعتبارات عوارض برق شرکت توانیر  
شرایط پرداخت : بشرح مندرج دربرگ شرایط عمومی مناقصه می باشد.  

نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: تضمین قابل قبول کارفرما برابربرگ شرایط وبه شرح مبلغ مندرج درجدول ذیل:

مبلغ تضمین شرکت در فرآیندارجاع کارشماره فراخوان در سامانه ستادمبلغ برآوردی )ریال(شماره مناقصهشرح تجدیدمناقصهردیف

5210.354.832.5952001005104000115517.741.630-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع سیاهکل  1

537.296.013.6362001005104000116364.800.682-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع املش  2

547.924.471.2262001005104000117396.223.561-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع کوچصفهان3

575.019.825.4752001005104000118250.991.274-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق 4 رشت   4

589.852.373.3072001005104000119492.618.665-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق لنگرود  5

598.478.480.5322001005104000120423.924.027-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق انزلی  6

608.594.409.6042001005104000121429.720.480-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق ماسال  7

626.349.667.0192001005104000122317.483.351-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق رودبار  8

6318.372.973.9222001005104000123918.648.696-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق رودسر  9

665.645.917.7632001005104000124282.295.888-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق رضوانشهر10

675.630.894.1022001005104000125281.544.705-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق فومن  11

686.833.559.3442001005104000126341.677.967-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق لاهیجان  12

 نوبت دوم

5- محل دریافت اسناد مناقصه: ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به نشانی
http://www.setadiran.ir

6- شــرایط پیمانکاران : کلیه پیمانکاران می بایستی دارای حداقل رتبه پنج نیرو از سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی باشند.

7-قیمت خرید اســناد: به مبلغ 500000 ریال)پانصد هزار ریال( ازطریق ســامانه ســتاد وبصورت 
الکترونیکی صورت می پذیرد.

8-مهلت دریافت اسناد : ازتاریخ 1401/09/20 لغایت تاریخ 1401/09/24  
9-زمــان و محل تحویل پیشــنهادها: ازطریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولــت و حداکثر تا 

ساعت15:30 مورخ 1401/10/04 می باشد.
 تبصره :پاکت الف شامل تضمین شرکت درفرآیند ارجاع کارعلاوه بربارگذاری درسامانه فوق می بایست 
بصورت فیزیکی حداکثر تاســاعت 15:30 1401/10/04 تحویل اداره دبیرخانه شرکت توزیع نیروی 

برق استان گیلان گردد.
10- زمان گشــایش پاکات مناقصه: پاکات مناقصه به تاریخ 1401/10/05 رأس ساعت 09:00صبح 
با حضور شرکت کنندگان در مناقصه درسالن جلسات شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان بازگشایی 

می گردد.

تبصره: حضور شرکت کنندگان در مناقصه   با ارائه معرفی نامه کتبی بلامانع است
11-  تضمین انجام تعهدات قرارداد: 5درصد مبلغ كل موافقتنامه به صورت تضمین معتبروقابل قبول 

کارفرما براساس برگ شرایط مناقصه
12- پیش پرداخت قرارداد : 25درصدمبلع کل قرارداد به صورت تضمبن قابل قبول کارفرما.

13- اطلاعات تماس سامانه ستادجهت کسب اطلاعات بیشتروثبت نام درسامانه مذکور021-41934
14- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 33621750-33606571- 013-33663006 

15-  کارفرمادر قبول یا رد هر یک یا تمام پیشنهادات مختار مي باشد.
16- هزینه چاپ آگهی در روزنامه بر عهده دســتگاه مناقصه گزار )شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 

گیلان( می باشد.
در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر به پایگاه های اینترنتی شرح زیر مراجعه فرمایید:

آدرس اینترنتی:
             http://www.setadiran.ir ، http://www.gilanpdc.ir،  http://tender.tavanir.org.ir،

    http://iets.mporg.ir
     tadarokat@gilanpdc.ir  :پست الکترونیکی

نوبت اول: 1401/9/19      نوبت دوم: 1401/9/20

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به  استناد مجوز شماره 01/712 مورخ 1401/6/27 شورای محترم 
اسلامی شهر تعداد 23 باب واحد تجاری متعلق به خود واقع در رباط کریم، میدان سفیر امید بازار بوی سیب 

را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره سالانه واگذار نماید. 
شرایط: 

1-هزینه درج دو نوبت آگهی هزینه کارشناسی و سایر هزینه های مزایده بر عهده برنده مزایده می باشد. 
2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مزایده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

3-سپرده شرکت در مزایده میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز 
نقدی به شماره حساب 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 )شماره 
حساب شبا IR 280170000000106625206008 ( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مزایده 
به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مزایده تا انعقاد پیمان نزد 
شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد 

شد. 
مورخ  یکشنبه  روز  اداری  وقت  پایان  آگهی)از  این  انتشار  تاریخ  از  مزایده  اسناد  دریافت  4-مهلت 
الکترونیکی دولت تدارکات  از طریق سامانه  به مدت یک هفته( محل دریافت آن صرفا   1401/9/20 

 WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده تنظیم 
شده است را حداکثر تا ساعت 14/30 روز یکشنبه مورخ 1401/10/11 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
شماره  به  جاری  حساب  به  واریزی  فیش  بایست  می  مزایده  اسناد  دریافت  جهت  6-متقاضیان 
0106624819004 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 ریال )غیر 

قابل استرداد( بابت خرید اسناد مزایده به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7-زمان بازگشایی پاکت های مزایده در ساعت 14/30 روز دوشنبه مورخ 1401/10/12 می باشد. 

8-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/20
تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/27 

آگهی مزایده عمومی

یونس غفاری- شهردار رباط کریم

 نوبت اول

تجدیدمناقصه عمومي یک مرحله اي 

شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان

شــرکت توزیع نیروی برق اســتان گیلان در نظر داردمناقصه عمومی یک مرحله ای واگذاری کلیه عملیات برق رســانی درحوزه شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان بشرح جدول بند 4 ازمحل اعتبارات عوارض 
برق شرکت توانیر از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس : www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام درسایت مذکورودریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت درمناقصه محقق سازند. تاریخ انتشارمناقصه در سامانه 1401/09/20  می باشد.
نشانی دستگاه مناقصه گزار: شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان )سهامی خاص( به نشانی رشت– بلوار امام خمینی- بالاتر از میدان مصلی.

موضوع مناقصه : واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان  بشرح جدول بند 4 ازمحل اعتبارات عوارض برق شرکت توانیر  
شرایط پرداخت : بشرح مندرج دربرگ شرایط عمومی مناقصه می باشد.  

نوع و مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: تضمین قابل قبول کارفرما برابربرگ شرایط وبه شرح مبلغ مندرج درجدول ذیل:

مبلغ تضمین شرکت در فرآیندارجاع کارشماره فراخوان در سامانه ستادمبلغ برآوردی )ریال(شماره مناقصهشرح تجدیدمناقصهردیف

5210.354.832.5952001005104000115517.741.630-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع سیاهکل  1

537.296.013.6362001005104000116364.800.682-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع املش  2

547.924.471.2262001005104000117396.223.561-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع کوچصفهان3

575.019.825.4752001005104000118250.991.274-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق 4 رشت   4

589.852.373.3072001005104000119492.618.665-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق لنگرود  5

598.478.480.5322001005104000120423.924.027-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق انزلی  6

608.594.409.6042001005104000121429.720.480-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق ماسال  7

626.349.667.0192001005104000122317.483.351-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق رودبار  8

6318.372.973.9222001005104000123918.648.696-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق رودسر  9

665.645.917.7632001005104000124282.295.888-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق رضوانشهر10

675.630.894.1022001005104000125281.544.705-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق فومن  11

686.833.559.3442001005104000126341.677.967-1401واگذاری کلیه عملیات برق رسانی درحوزه امورتوزیع برق لاهیجان  12

 نوبت دوم

5- محل دریافت اسناد مناقصه: ازطریق مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(به نشانی
http://www.setadiran.ir

6- شــرایط پیمانکاران : کلیه پیمانکاران می بایستی دارای حداقل رتبه پنج نیرو از سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی باشند.

7-قیمت خرید اســناد: به مبلغ 500000 ریال)پانصد هزار ریال( ازطریق ســامانه ســتاد وبصورت 
الکترونیکی صورت می پذیرد.

8-مهلت دریافت اسناد : ازتاریخ 1401/09/20 لغایت تاریخ 1401/09/24  
9-زمــان و محل تحویل پیشــنهادها: ازطریق ســامانه تــدارکات الکترونیکی دولــت و حداکثر تا 

ساعت15:30 مورخ 1401/10/04 می باشد.
 تبصره :پاکت الف شامل تضمین شرکت درفرآیند ارجاع کارعلاوه بربارگذاری درسامانه فوق می بایست 
بصورت فیزیکی حداکثر تاســاعت 15:30 1401/10/04 تحویل اداره دبیرخانه شرکت توزیع نیروی 

برق استان گیلان گردد.
10- زمان گشــایش پاکات مناقصه: پاکات مناقصه به تاریخ 1401/10/05 رأس ساعت 09:00صبح 
با حضور شرکت کنندگان در مناقصه درسالن جلسات شرکت توزیع نیروی برق استان گیلان بازگشایی 

می گردد.

تبصره: حضور شرکت کنندگان در مناقصه   با ارائه معرفی نامه کتبی بلامانع است
11-  تضمین انجام تعهدات قرارداد: 5درصد مبلغ كل موافقتنامه به صورت تضمین معتبروقابل قبول 

کارفرما براساس برگ شرایط مناقصه
12- پیش پرداخت قرارداد : 25درصدمبلع کل قرارداد به صورت تضمبن قابل قبول کارفرما.

13- اطلاعات تماس سامانه ستادجهت کسب اطلاعات بیشتروثبت نام درسامانه مذکور021-41934
14- اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 33621750-33606571- 013-33663006 

15-  کارفرمادر قبول یا رد هر یک یا تمام پیشنهادات مختار مي باشد.
16- هزینه چاپ آگهی در روزنامه بر عهده دســتگاه مناقصه گزار )شــرکت توزیع نیروی برق اســتان 

گیلان( می باشد.
در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر به پایگاه های اینترنتی شرح زیر مراجعه فرمایید:

آدرس اینترنتی:
             http://www.setadiran.ir ، http://www.gilanpdc.ir،  http://tender.tavanir.org.ir،

    http://iets.mporg.ir
     tadarokat@gilanpdc.ir  :پست الکترونیکی

نوبت اول: 1401/9/19      نوبت دوم: 1401/9/20

شهرداری رباط کریم در نظر دارد به  استناد مجوز شماره 01/712 مورخ 1401/6/27 شورای محترم 
اسلامی شهر تعداد 23 باب واحد تجاری متعلق به خود واقع در رباط کریم، میدان سفیر امید بازار بوی سیب 

را از طریق مزایده عمومی به صورت اجاره سالانه واگذار نماید. 
شرایط: 

1-هزینه درج دو نوبت آگهی هزینه کارشناسی و سایر هزینه های مزایده بر عهده برنده مزایده می باشد. 
2-به پیشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مزایده ترتیب اثر داده نخواهد شد.

3-سپرده شرکت در مزایده میبایست بصورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کریم و یا واریز 
نقدی به شماره حساب 0106625206008 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 )شماره 
حساب شبا IR 280170000000106625206008 ( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مزایده 
به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مزایده تا انعقاد پیمان نزد 
شهرداری نگهداری و هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد 

شد. 
مورخ  یکشنبه  روز  اداری  وقت  پایان  آگهی)از  این  انتشار  تاریخ  از  مزایده  اسناد  دریافت  4-مهلت 
الکترونیکی دولت تدارکات  از طریق سامانه  به مدت یک هفته( محل دریافت آن صرفا   1401/9/20 

 WWW.SETADIRAN.IR می باشد. 
5-متقاضیان می بایست پاکت های پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مزایده تنظیم 
شده است را حداکثر تا ساعت 14/30 روز یکشنبه مورخ 1401/10/11 در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

WWW.SETADIRAN.IR تسلیم نمایند.
شماره  به  جاری  حساب  به  واریزی  فیش  بایست  می  مزایده  اسناد  دریافت  جهت  6-متقاضیان 
0106624819004 نزد بانک ملی ایران شعبه مرکزی رباط کریم کد 2354 به مبلغ 2/000/000 ریال )غیر 

قابل استرداد( بابت خرید اسناد مزایده به شهرداری رباط کریم تسلیم نماید.
7-زمان بازگشایی پاکت های مزایده در ساعت 14/30 روز دوشنبه مورخ 1401/10/12 می باشد. 

8-شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 
9-سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج می باشد.

تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/20
تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/9/27 

آگهی مزایده عمومی

یونس غفاری- شهردار رباط کریم

 نوبت اول



رئیس مرکز پژوهش های مجلس:

وهش ها بسته تحولی برای اصلاح ساختار بودجه ارائه می دهد مرکز پژ

رئیس جمهور مطرح کرد

فعال شدن مراکز گفت و گو در کشور

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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چین در تعقیب جای پای آمریکا در جهان عرب
دیاکو حسینی   سفر شی جین پینگ، رئیس جمهور چین به ریاض 
برای شرکت در نخستین نشست ســران چین و عرب با همه اهمیتی 
که برخوردار اســت، یک تغییر رویکرد عمده در نگرش ریاض و پکن 

محسوب نمی شود.
مدت هاست که علاقه عربستان ســعودی به گسترش روابط با چین و 
بطور متقابل اشتیاق چین به کسب نفوذ بیشتر اقتصادی و سیاسی در 
جهان عرب و مناطق خلیج فارس و آســیای غربی آشکار شده است. 
این علاقه دوجانبه را می توان در درک تدریجی اما مستمری جستجو 
کرد که در یک دهه گذشته شتاب چشمگیری پیدا کرده است. تردید 
درباره عبور از جهان چندقطبی به ساختاری که احتمالاً شبیه به یک 
جهان چندقطبی است، به گذشــته ها مربوط می شود. هیچ کشوری 
نیست که همچنان دچار سوتفاهم نسبت به توانایی آمریکا نسبت به 

ادامه رهبری چالش ناپذیر جهانی باشد.
 هیچکدام از متحدان ســنتی آمریکا از جمله عربســتان ســعودی و 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس نمی خواهند آخرین جوامعی باشند 
که به این واقعیت پی می برند. تاخیر در به رســمیت شــناختن اینکه 
قرن بیست و یکم، به ســادگی یک قرن آمریکایی نخواهد بود میتواند 
به بهای عقب ماندن از بازصورت بندی جهانی باشد که کشورها یکبار 
دیگر فرصتی کم نظیر بــرای تعریف جایگاه خود در سلســله مراتب 

اقتصادی و سیاسی جهانی پیدا می کنند.
بازبینی سیاســت خارجی عربســتان در اتکای بیش از حد به ایالات 
متحده از ســال ۲۰۱۱ و همزمان با وقوع انقلاب های عربی آغاز شد؛ 
جایی که رفتارهای مذبذب آمریکا به ویژه در عدم حمایت از حســنی 
مبارک رئیس جمهور مخلوع مصر حاوی این پیام برای متحدان عرب 
بود که در مواجهه با بی ثباتی های درونی نباید روی حمایت آمریکا از 

خود حساب کنند. 
این بی اعتمادی بعدهــا در جریان عدم مداخله مســتقیم آمریکا در 
سوریه و به هدف سرنگونی بشار اسد تکرار شد؛ همچنین در خودداری 
واشــنگتن برای مقابله با آنچه عبور دولت بشــار اســد از خط قرمز 

استفاده از تسلیحات شیمیایی نامیده شده بود. 
از اینهــا مهمتر، توافق هســته ای با ایــران در حالیکــه از نقطه نظر 
کشــورهای عرب، به نگرانی های ادعا شده آنها نســبت به سیاست 
های منطقه ای ایران بی توجــه بود، مقوم نتیجه گیــری آنها درباره 
اتکاناپذیری آمریکا شــد. ادبیــات تحقیرآمیز دولــت دونالد ترامپ 
خطاب به عربستان ســعودی، بی اعتنایی آمریکا به تعهدات امنیتی 
خود به این کشــورها بــه نحوی که بازتــاب ارزش هــای اخلاقی و 
اســتراتژیک آن در حمایت از متحدان ســنتی خود در این منطقه از 
جهان باشــد، اوضــاع را بدتر کــرد. در نهایت، تنش میــان آمریکا و 
عربســتان در پیامد قتل جمال خاشــقچی و حمایت دولت بایدن از 
بازیابی دیپلماســی از رفته با ایران، همان نقطه ای بود که به نظر می 
رسد باید یک شــوک تعیین کننده به مناســبات آمریکا و عربستان 
سعودی و البته در مقیاسی وســیعتر میان آمریکا و کشورهای عرب 

خلیج فارس تلقی شود.
همانطورکه انتظار می رفت تنها پاســخ معقول به این سردی روابط، 
در نظر گرفتن تعمیق همکاری این کشــورها با چین و روســیه بود؛ 
کشورهایی که خود را در یک رویارویی ژئوپولیتیکی و سرنوشت ساز 
با ایالات متحده می بینند و البته تا اندازه زیادی در ســوق دادن نظام 
جهانی به یک نظام چندقطبی و با محدودیت های بیشــتر برای غرب 

موفق بوده اند.
 این واقعیت که ایالات متحده در ســالهای اخیر بــا بهره برداری از 
نفت شــیل، به اســتقلالی ناگهانی از واردات نفــت از خلیج فارس 
دســت یافته و در طرف مقابل، چین بطور فزاینده ای به نفت خلیج 
فارس وابستگی بیشــتری پیدا کرده، قلب مفهوم اقتصادی روابط 
عربستان سعودی و چین اســت که مورد حمایت سایر کشورهای 
عربی نیز قرار دارد. مقاومت عربســتان برای افزایش تولید و کاهش 
قیمت نفت که خواســته یا ناخواســته به خدمت اهداف روســیه 
در وارد آوردن فشــار به غرب نیــز درآمد، تا جایــی پیش رفت که 
مشارکت عربســتان در تشــکیل اوپک پلاس، اقدامی بر ضد منافع 

آمریکا تعبیر شد. 
عربستان سعودی تاکنون حاضر نشده که موضعی در انتقاد از روسیه 
در جنگ علیه اوکراین اتخــاذ کند و به نظر می رســد، ضمن حفظ 
فاصله خود از مسکو و ماجراجویی های اروپایی آن، از پیشرفت های 
رخداده در یادآوری نقش بالقوه و از راه دوری که عربســتان سعودی 
می تواند در امنیت اروپا و نظم ژئوپولیتیکی آمریکایی ایفا کند، بهره 

بگیرد.
اما همکاری با چین، با انگیزه ای بیش از یک تنبیه ســاده پشــتیبانی 
می شــود. دعوت از پکن برای ســهامداری ۴۹ درصد از توسعه لوله 
های انتقال نفت در سال ۲۰۲۱ ، یک سیگنال کوتاه و صرفاً جهت آزار 
دادن غرب نبود. چین در سال گذشــته بیش از ۴۳ میلیارد دلار نفت 
از عربســتان وارد کرد که معادل ۷۷ درصد از کل نفت صادراتی از این 
کشور و ۱۸ درصد از خریدهای نفتی چین بود. در همین سال، ارزش 
کل تجارت دوجانبه از ۸۷ میلیارد دلار بالغ شــد که ۳۰ میلیارد دلار 
آن به واردات عربســتان از چین اختصاص دارد و و ۱۴ میلیارد دلار به 

صادرات غیرنفتی عربستان به چین. 
ســرمایه گذاری چین در پالایشــگاه های مشــترک با سعودی در 
حاشیه دریای سرخ و بطور متقابل سرمایه گذاری ۱۰ میلیارد دلاری 
عربستان در تاسیســات پتروشیمی درشمال شــرق چین که دیگر 
سرمایه گذاری های مشابه ریاض در استان های فوجیان و شجیانگ 
را تکمیــل می کند، نشــانه هایی از عمــق گرفتن بی ســابقه روابط 
اقتصادی و صنعتی این دو کشور اســت. همه اینها در کنار مشارکت 
عربستان ســعودی در تامین انرژی برای پروژه های جاده ابریشم در 
آسیای مرکزی و دعوت از شــرکت های چینی برای سرمایه گذاری 
در انرژی های خورشیدی که با ســفر اخیر شی به ریاض با موافقتنامه 
های متعدد دیگری در این رابطه تقویت شد، حاکی از دوران تازه ای از 
روابط ریاض و پکن و به معنای دیگر، عمیق تر شــدن جای پای چین 

در جهان عرب است. 
گذشــته از آثار و پیامدهای اقتصــادی این همکاری هــا و مزایای 
ژئوپولیتیک که رهبران دو کشــور جستجو می کنند، ریاض امیدوار 
اســت که علاوه بر عقب نماندن از کاروان توسعه آسیایی به رهبری 
چین، از نفوذ این کشور بر ایران به منظور تغییر رفتار تهران استفاده 
کند؛ نفوذی که هیچکــدام از کشــورهای غربــی از آن برخوردار 

نیستند. 
همینطور تلاش های عربســتان، ممکن اســت حاوی ایــن پیام به 
ایران باشــد که ظهور چین و افول تدریجی آمریــکا، چیزی از ارزش 
استراتژیک عربستان در چشــم قدرت های بزرگ کم نمی کند. چه 
دوست داشته باشــیم یا نه، در جریان جابه جایی قدرت میان آمریکا 
و چین، این ابرقدرت آســیایی در حال تبدیل شــدن به همان چیزی 

است که آمریکا در یک قرن گذشته بوده است. 
یک ابرقدرت تشنه انرژی که ناگزیر است در مقیاس های بزرگ فکر و 
عمل کند. ابرقدرتی که به امنیــت و ثبات منابع، کریدورها و بازارهای 
بین المللی بیش از هر رابطه صرفاً دوســتانه ای اهمیت می دهد. جای 
تعجبی نخواهد داشــت که با گذشت ســالها و افزایش نفوذ و قدرت 
چین در خلیج فارس، این قدرت نوظهور نیــز از همان الگوریتمی در 
مناسبات خود با کشــورهای عرب و ایران پیروی کند که دولت های 

غربی تاکنون کرده بودند.

یادداشت

یک عضو هیات رئیســه کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس شورای اســلامی با محکوم 
کردن بیانیه مشــترک اخیر چین و عربســتان گفت: 
دســتگاه دیپلماســی باید با قدرت و قاطعیت جواب 
این بیانیه را دهد که دیکته شده اســرائیل و آمریکا به 

نوکرشان یعنی عربستان است.
یعقوب رضــازاده، در واکنش به بیانیــه اخیر چین و 
عربســتان ســعودی اظهار کرد: کشــور ما در منطقه 
خاورمیانــه به ویــژه غرب آســیا به عنوان کشــوری 
قدرتمند از نظر علمی، موشــکی، دفاعی و موارد دیگر 
شناخته شده اســت ما هیچ وجه به جز صلح، دوستی 

و آرامش و امنیت برای منطقه و همسایگان 
چیز دیگری نخواستیم و انتظار نداشته ایم، 
موضوعی که همه همســایگان از آن اطلاع 

دارند.
وی تاکید کرد: ما تاکنــون در امور داخلی 
کشوری دخالت نکردیم و اگر اظهارنظری 
هم بوده در راســتای حفظ آرامش منطقه 

بیان شــده اســت؛ درباره بیانیه مشــترک تکلیف 
عربستان مشخص اســت عربستان هیچ گاه حامی ما 
نبوده و همواره در روابط با کشــورمان تنش را دنبال 
کرده که آخرین نمونه آن اغتشاشــات اخیر اســت 

یک پای ثابت عربستان ســعودی بوده که 
به خصوص رســانه ضد انقلاب اینترنشنال 
دنبال می کنــد. از عربســتان بیش از این 
انتظار نمی رفت آنها همیشــه در شوراهای 
خود ایــران را محکوم بــه مداخله جویی 
در کشورهای همســایه کرده حال این که 
کشــورهای همســایه به هیچ وجه چنین 

نظری ندارند.
این عضو هیات رئیســه کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شــورای اسلامی ادامه داد: 
موضوع چین فرق دارد ما با چین روابطی سیاســی و 

اقتصــادی داریم چین به بازار نفــت و اقتصاد ما نیاز 
داشــته و ما هم با چین تبادلاتی داریــم لذا به هیچ 
وجه این بیانیه مشــترک از طرف چین مورد انتظار 
و قبول کشــور ما نیست؛ باید دســتگاه دیپلماسی و 
وزارت خارجه با قدرت و قاطعانه جــواب این بیانیه 

را بدهد.
رضازاده تاکید کرد: ما به هیچ وجه مواضع ذکر شــده 
در این بیانیه مشــترک را قبول نداشته و آن را به شدت 
محکــوم می کنیم. این بیانیه دیکته شــده اســرائیل 
وآمریکا به نوکر خود عربســتان ســعودی است که آن 

را القاء کرده اند.

مجلس

زینب رجائی  رئیــس مرکز پژوهش های 
مجلس گفت: در گزارش بسته تحولی ضمن 
آسیب شناســی کلان بودجــه دولت برای 
کارکردهای اصلی خود، اصلاحات اساسی 
برای بهبــود رویه بودجه ریزی و پوشــش 

کسری بودجه بیان شده است.
 بابک نگاهــداری رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به ضرورت 
اصلاح بودجه ریــزی در کشــور، بودجه را 
مهم ترین ســند حکمرانی مالی ســالیانه 
بخش عمومی کشور دانســت و گفت: این 
ســند خط مشــی مرکزی حاکمیت نشان 
می دهد کــه دولت چگونه اهداف ســالیانه 
خود را اولویت بندی می کند. البته در زمان 
تدوین ســند بودجــه، چارچوب های کلی 
که برآینــد تصمیمات اتخاذ شــده درباره 
شــیوه حکمرانی در بخش عمومی اســت، 
محدودیت های بســیار مهمی را به ســند 

بودجه سالیانه تحمیل می کند.
وی بــا تاکید بر لــزوم اصلاح ســاختاری 
بودجه، بیان کــرد: عدم پیشــبرد اصلاح 
ساختاری در شیوه مدیریت بخش عمومی 
و ایجاد منابع پایــدار درآمدی طی یک دهه 

اخیر، باعث شــده اســت تا پوشش شکاف 
منابع و مصارف عمومی هر ســال نسبت به 

سال گذشته امری دشوارتر شود.
نگاهداری تصریح کرد: نســبت تشــکیل 
ســرمایه ثابت ناخالص بــه تولید ناخالص 
داخلــی که در ســال ۱۳۹۰ بیــش از ۲۶ 
درصد بوده اســت، طی یک روند کاهشی 
به کمتر از ۱۵ درصد در سال ۱۴۰۰ رسیده 
است. کاهش نرخ ســرمایه گذاری، نه تنها 
موجب می شــود ظرفیت جدید برای رشد 
اقتصادی فراهم نشــود بلکه ممکن است 
به آستانه ای برســد که حتی ظرفیت های 
مولد فعلی نیز دچار استهلاک و فروسایی 

شود.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس با تاکید بر 
تغییر مسیر نظام بودجه ریزی، عنوان کرد: 
مهم ترین مأموریت اصلاح ســاختار بودجه 
در کشور، تغییر مســیر نظام بودجه ریزی از 
وضعیت کنونی به وضعیتی است که در آن 
ضمن ارتقای کیفیت ارائه خدمات عمومی 
دولت، امــکان سیاســتگذاری مالی فعال 
از طریق منابع درآمــدی پایدار برای دولت 

مهیا باشد.

وی اظهار کرد: در تدویــن بودجه، رویکرد 
هزینه محــور و دســتگاهی به جــای نگاه 

خروجی محور و برنامه ای حاکم است.
نگاهــداری بــا انتقــاد از اینکــه میــان 
سیاســت های ذیل بودجه و برنامه هایی که 
به دستگاه ها محول می شود، ارتباط روشنی 
برقرار نیست، عنوان کرد: بخشنامه بودجه 
ارتباطی به توزیع اعتبــارات کلان بودجه 

ندارد.
رئیس مرکز پژوهش های مجلــس با بیان 
اینکــه بــرای تصمیم گیــری در خصوص 
تأمیــن اعتبار، رابطــه عملکرد دســتگاه 

نســبت به بودجه دریافتی ســال گذشته 
نیز روشن نیســت، تصریح کرد: مجلس در 
هنگام رســیدگی به لایحه بودجه، شاخص 
و عملکرد پذیرفته شده و قابل اطمینانی در 
دسترس ندارد تا بر مبنای آن تصمیم گیری 
کنــد. از این رو نظــارت کمیســیون های 
تخصصی مجلس بر بودجه تخصیص یافته 
به دســتگاه ها مــوردی بــوده و فرایندی 

سازمان یافته نیست.
وی بیان کــرد: فرایند فعلی رســیدگی به 
لایحه بودجــه دولت دارای اشــکال هایی 
است که موجب می شــود نقش مجلس در 
ریل گذاری بودجه و نــگاه کلان به بودجه 
عمومی تضعیف شــده و در نقطــه مقابل 
جزئیاتی که به بعد اجرایــی بودجه مربوط 

است در بررسی ها مورد توجه قرار گیرد.
نگاهداری گفت: بررسی تجربه بین المللی 
در حــوزه بودجه ریزی نشــان می دهد که 
یکی از وظایف اصلی مجلس در حوزه بودجه 
نگهبانی از کســری بودجــه و جلوگیری از 
بی انضباطــی مالی دولت اســت. این مهم 
به دلیل اشــتغال مجلــس بــه جزئیات و 
تبصره ها در رویه کنونی تا اندازه ای مغفول 

واقع شــده اســت. در راســتای بهبود این 
وظیفه مجلس، لازم اســت تا بــه ارزیابی 
منابع بودجــه عمومی بــرای جلوگیری از 
تعریف منابــع غیرواقعی توجه بیشــتری 

شود.
رئیس مرکز پژوهش های مجلــس از ارائه 
بســته تحولی مرکــز پژوهش های مجلس 
در خصــوص اصــلاح ســاختار فراینــد و 
تبصره های بودجه کشــور خبر داد و گفت: 
در این گزارش ضمن آسیب شناســی کلان 
بودجه دولت برای کارکردهای اصلی خود، 
اصلاحات اساســی مورد نیاز بــرای بهبود 
رویه بودجه ریزی و پوشــش کسری بودجه 
در راستای اصلاح ساختار بودجه بیان شده 

است.
وی با بیان اینکه اصلاحــات مربوط به بازه 
زمانی میــان مدت بوده و اغلــب در قوانین 
پایه مرتبط با بودجه اثر گذار است، تصریح 
کرد: برای بازه کوتاه مدت و اصلاحات قابل 
اعمال در سند بودجه ۱۴۰۲ نیز اقدام های 
تحولی در حوزه های نظیر انرژی، حمل نقل 
و بخش عمومی ارائه شــده اســت که قابل 

پیشبرد در بودجه سال ۱۴۰۲ است.

رضازاده: ما به شدت بیانیه مشترک چین و عربستان را محکوم می کنیم

خریدار   رئیس جمهــور گفت: ماموریت 
شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی حفظ و 

ارتقای فرهنگ انقلاب اسلامی است.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در ســی و 
هشتمین ســالروز آیین ســالگرد تاسیس 
شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی در تالار 
وحدت با تسلیت شــهادت حضرت فاطمه 
)س( و تقدیــر از برگزارکننــدگان ایــن 
همایش گفــت: مباحثــی کــه در حوزه 
علم و فرهنــگ مطرح شــده، حتما مفید و 
ارزشمند بوده است و در این ایام که در پرتو 
فرمایشات راهگشای رهبر معظم انقلاب که 
ایشان خود چهره عالم و فرهنگی و فرهنگ 
شناس هستند و رهنمودهای ایشان چراغ 
راهی برای شــورای انقلاب فرهنگی و همه 

اهل علم و فرهنگ است.
رئیس جمهور در ادامه گفــت: برای تحول 
لازم است نگاهی به آنچه که تاکنون شورای 
عالی انقــلاب فرهنگی عمل کرده داشــته 
باشــیم و فاصله بین وضع مطلوب و موجود 
را کم را کنیم. همچنین نــگاه باید دقیق و 
نقادانه و کارشناسانه باشد آنچه از این شورا 
انتظار می رفت که انجام شــود . شــورا اگر 
بخواهد آنچه انجام شــده یا نه باید به اسناد 
بالادســتی نگاه کند و روزهای آغازینی که 
امام راحل نکاتی را بیان کردند که هدف من 

از شورای انقلاب فرهنگی چیست؟.
رئیس جمهور گفت: بــه نظرمن برای اینکه 
تحول را بتوانیم اجرایــی و عملیاتی کنیم 
باید به آنها نگاه شــود و معلوم شود شورا در 
این ادوار تا امروز بر اساس اسناد بالادستی 
در چه بخش های موفق بوده و کاســتی که 
وجود دارد به ســرعت جبران کند. شورای 
عالی انقلاب فرهنگی هر کدام از این واژگان 
اقتضایی دارد و این اقتضای جمعی اســت 
که ماموریت دارند بــه عنوان حفظ فرهنگ 

انقلاب اسلامی و هم ارتقا این فرهنگ.
آیت الله رئیســی تاکید کرد کــه در تحول 
یک الزاماتی اســت اولین گام در تحول نگاه 
تحولی اســت . انگیزه و اندیشه تحولی مهم 
است که این دو نباشــد تحول رخ نمی دهد 
و دوم بایــد در فرایندها توســط اهل فن و 
خرمندان بازنگاه شود که آیا این فرایندها با 

یک کار تحولی هم زسازی دارد یا نه؟
رئیس جمهور در ادامه گفت: در این زمینه 
باید بخــش مختلفــی که متکلــف علم و 
فرهنگ هســتند بازنگاهی به ساختارهای 
خود داشــته باشــند. اگر این نگاه نباشــد 
تحول در ساختار رخ نمی دهد. آنچه که در 
جلسه اخیر مقام معظم رهبری تاکید کردند 
بالاتر از بحث ســازمانها و نهادها بود که آن 
هم ضروت اســت و در جای خود باید معلوم 
شــود موازی کاری ها کجاســت و باید نگاه 

شود ما در کنار سرمایه گذاری در حوزه علم 
و فرهنگ افزایش بهره وری را رضروری می 
دانیم و ما در کشور نیازمند به افزایش بهره 

وری هستیم.
رئیس جمهور با تأکید بــر بهره وری گفت: 
با وجود ۱۰۱ هزار هیات علمی باید به بهره 
وری نگاه کرد. بودجه در آموزش و پرورش و 
آموزش عالی که البته معتقدم نوعی سرمایه 
گذاری اســت اما رصدکنندگان ببینند که 
آیا به میزان هزینه کــرد، محصول و نتیجه 
درخور داریم یا نــه. درغیراین صورت باید 
بازنگاه جدی اعمال شــود.وی با اشــاره به 
بحث عدالت، ادامه داد: طبق تاکید رهبری 
عدالت بسیار مهم اســت و در بحث آموزش 
هم باید دیده شود چون در فرهنگ اسلامی 
بعد از توحید مفهومی به گستردگی مفهوم 
عدالت نیســت.آیت الله رئیســی بــا انتقاد 
از تعطیلــی پرورشــی در مــدارس گفت: 
پرورشــی موجب تربیت می شد و آموزش 
بدون پــرورش نبــود؛ عدالت آمــوزش و 

پرورشی هم یک عدالت است.
رئیس جمهور اظهار کرد: چهار ســاعت با 
دانش اموزان ســمپادی در اردوگاه شهید 
باهنر دیدار داشــتم که حرف های بســیار 
خوب و شــنیدنی داشــتند و مــی گفتند 
در جلســات به خوبی علم مــی آموزند اما 
جلســه ای برای مباحث سیاسی و بصیرت 
افزایی نمــی گذارند و چــرا حرف های ما را 
نمی شــنوند و چرا اســاتید فقط نگران این 
هســتند که نمره فیزیک و ریاضی ما در حد 
عالی است یا نه و چرا نباید تحلیل درستی از 

وضعیت کشور داشته باشیم؟
وی با اشــاره به نگرانــی رهبــری درباره 

بصیــرت در ســال ۸۸ گفت: ایــن نگرانی 
منحصر به سال ۸۸ نیســت بلکه برای همه 
دوران اســت و درکنار علــم و دانش افزایی 
دانش آموزان نســبت به شرایط و وضعیتی 
که در آن زندگــی می کنند بایــد تحلیل 
درست داشته باشــند و این ضرورت حتمی 

است.
آیت الله رئیسی با اشاره به وجود سازوکارها 
بــرای حفــظ و ارتقــای فرهنگــی گفت: 
ســازوکارهای هدایت فرهنگی وجود دارد 
و بایــد البتــه بازنگاهی به آن شــود. چون 
ماموریت شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 

هدایت فرهنگی است.
وی ادمــه داد: پرداخــت در خصوص رتبه 
بندی معلمــان بهانه بود بلکه اصل شــأن 
و جایگاه معلمان اســت که در این دولت به 
آن توجه شد. اما قسمتی که باید توجه شود 
مســاله شــأن و جایگاه و منزلت یک معلم 
اســت که آنچه به دانش آموز مــی آموزاند 
باید او را در مقابل مسائل جامعه و در مقابل 
انحراف ها مصون بدارد و باید در مقابل این 
هجمه ها دانش آموز را مصونیت بخشــد تا 
دانــش آمــوزان بتوانند فرهنــگ، آداب و 
رسوم، وداشــته ها، باورها و اعتقادهایشان 

را حفظ کنند.
رئیس جمهور با انتقاد از برخی واژگان مانند 
بازنشســتگی، فارغ التحصیلی و مهاجرت 
گفت: واژه بازنشســتگی باید عوض شــود 
و این یعنی نشســتن و منتظر ماندن و فارغ 
التحصیل هم واژه عجیب اســت چون امام 
راحل بعد از تحصیــل، زعامت یک انقلاب 

جهانی را در دست گرفت.
وی افزود: فردی ۴۵ ســالگی بازنشســته 

می شــود و می گوید همه کار تمام شــد و 
خود ایــن لفظ بار فرهنگــی دارد و طرف را 
متوقف می کند.آیت الله رئیسی با بیان اینکه 
باید بســیاری از الفاظ و واژگان باید بازنگاه 
و بازنگری شــود، گریزی بــه واژه اقتصاد 
مقاومتی از مقام معظــم رهبری زد و اضافه 
کرد: واژه اقتصــاد مقاومتی توســط مقام 
معظم رهبــری در فرهنگ ما مفهوم بلندی 
ایجاد کرده است؛ اقتصاد مقاومتی یعنی در 

مقابل تکانه ها تکان نخورد.
وی بیان کرد: این نگاه کــه همه دارندگان 
مدرک به میز وصندلی نظر داشــته باشند 
نه تولید، نگاه درســتی نیست و در سفر پنچ 
شنبه گذشــته ام به رباط کریم و هفته قبل 
تر از آن به پاکدشــت این مفهــوم را دیدم 
وقتی به مــن گفتند نیــروی کار کم دارند 
و افراد تحصیــل کرده حاضر نیســتند در 

کارخانه های تولیدی کار کنند.
رئیس جمهــور با گســترده خوانده مفهوم 
عدالت به عدالــت ونبوت، عدالــت ومعاد، 
عدالت انفســی، عدالت اقتصــادی، عدالت 
آموزشــی، عدالت اجتماعی اشاره و تأکید 
کرد: هــر جــا از محوریت عدالــت عقب 

ماندگی داریم باید جبران کنیم.

دشمنان به دلیل نداشتن فهم دچار 
اشتباه محاسباتی می شوند

رئیس جمهــور ارتباط با بدنــه اجتماعی 
را برای کســانی که می خواهند در جامعه 
تاثیرگذار باشند بسیرا مهم دانست و گفت: 
فرهنــگ و فرهنگســازان بداننــد که این 
مردمی بودن از مسایلی اســت که اهمیت 
فراوان دارد.فرهنگ ســازان و کســانی که 

معلمان این جامعه هستند باید این ارتباط 
دائمی را با بدنه جامعه داشته باشند.

آیت الله رئیسی یادآور شــد: قبل از ریاست 
قوه قضائیه در تهران به مســجدی می رفتم 
و ارتباطات خوبی با بدنه اجتماعی داشــتم 
و گاهی تا ساعت ۱۱ شــب آنجا می ماندم. 
بنابراین ارتباط مردمــی که رهبری به همه 
ما تاکیــد درند، کمک به فهــم از اقتضائات 

مردم می کند
رییــس جمهــور ادامــه داد: اینکــه بدنه 
اجتماعی مردم چه می خواهــد و اقتضای 
آن چیســت و ایــن ارتبــاط مردمــی که 
رهبری به همه ما توصیه کرده بســیار مهم 
اســت. امروز باید بدانیم فهم اقتضای امروز 
مردم چیست، امروزی که دشــمنان ما به 
دلیل نداشــتن فهم درســت دچار اشتباه 
محاسباتی می شوند. ۲۰ سال در افغانستان 
رفتنــد و برخــلاف مدعــی اینکــه عالم 
ارتباطات هســتند و اطلاعات در دستشان، 
معلوم اســت هچیکدام را در دست ندارند و 

این ها ظاهر است.
وی ادامه داد: اگر می دانســتند ۲۰ ســال 
حضورشان جز جنگ و خونریزی و شکست 
چیزی نداشــت که این ها به دلیل نداشتن 
فهم درست مسایل سیاســی و اجتماعی و 
اقتضائات اســت و اگر این فهم را داشــتند 
دچار این اشــتباه بزرگ محاســباتی نمی 
شــدند و این اغتشاشــاتی را که در کشور 

ایجاد کردند.
رئیس جمهور تاکید کرد کــه این اتفاقات 
اخیر در کشور چند ســاحتی بوده که یک 
ســاحت امنیتی است و مســئولان امنیت 
دنبال می کننــد تا امنیت برقرار شــود که 
برقرار است و بیشــتر هم برقرار خواهد شد، 

ساحت بعدی اقتصادی و فرهنگی است.

فعال شدن مراکز گفت و گو در کشور
آیت الله رئیسی همچنین بر لزوم گفت وگو 
در کشور تاکید کرد و گفت: مراکز گفت و گو 
در سراسر کشور باید فعال شود .نقد و گفت 
و گو امر مناســب و موثری اســت که فعال 
شــدن این مراکز گفت و گو، گفــت و گو را 
بین صاحبان خرد و اندیشه ایجاد می کند، 
این بحث ها برای دولت و کشــور می تواند 

موجب ارتقا باشد.
وی دربــاره مصوبات این شــورا هم گفت: 
نبایــد مصوبــات شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی تنها اقتضائی باشــد. باید مصوبات 
هدفمند و تبیینی باشد ، صرف ابلاغ کفایت 
نمی کند و این دولت تنها دولتی اســت که 
بعد از انقلاب ســند تحــول دارد، ۷ فصل از 
فصول ۳۷ گانه این سند به مسائل فرهنگی 

اشاره دارد.
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رییس فراکسیون اقتصادی مجلس اعلام کرد
تقویت امنیت بازار سرمایه در پرتو حمایت 

دولت است
 رییــس فراکســیون اقتصــادی مجلــس گفــت: تاکنون شــخص 
رییس جمهوری و نیز وزیــر اقتصاد به دنبال فراهــم کردن آرامش در 
بورس بوده اند که این تلاش ها در معاملات بازار سرمایه ملموس و قابل 
مشاهده است.»شــهریار حیدری« به لزوم بازگشت آرامش و امنیت به 
بازار سرمایه اشاره کرد و افزود: اگر دولت همت کند و به صورت قاطعانه 
به حمایت از بازار ســرمایه بپردازد به دلیل حضور و ســرمایه گذاری 
میلیون ها ســهامدار در بورس آرامش به این بازار بازخواهد گشــت و 

شاهد وجود امنیت سرمایه گذاری در این بازار خواهیم بود.
وی بیان داشت: خوشبختانه شخص رییس جمهور و نیز وزیر اقتصاد به 
دنبال فراهم کردن آرامش در بورس هستند که تاکنون این تلاش ها در 

معاملات بازار سرمایه ملموس و قابل مشاهده بوده است.
حیدری تصریح کرد : حمایت دولت از بورس، تشــویق شــرکت های 
بزرگ برای ورود به بازار ســرمایه و حمایت قاطــع از مدیریت کنونی 
بورس قطعا آرامــش و تحول مثبــت را برای بورس به همــراه خواهد 

داشت.
رییــس فراکســیون اقتصــادی مجلــس شــورای اســلامی افزود: 
ســرمایه گذاران از دولت توقع حمایت دارند، ضمــن اینکه طی چند 
ماه گذشــته مدیریت فعلی بورس اقدامات در خور شایسته ای را برای 
ســرمایه گذاران و بازار ســرمایه انجام داده که نتایــج آن را به زودی با 

حمایت دولت، مجلس و بخش خصوصی شاهد خواهیم بود.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس:
ح مالیات بر عایدی سرمایه کامل و جامع  طر

تصویب و اجرا می شود
عضو کمیســیون برنامه و بودجــه مجلس گفت: بــرای تصویب طرح 
مالیات بر عایدی سرمایه در مجلس، نظر کارشناسی دریافت شده است 

که امیدواریم به زودی شاهد اجرای این طرح در کشور باشیم.
به گزارش سازمان بورس و اوراق بهادار، »علیرضا شهبازی« با اعتقاد بر 
این که مجلس طرح های خوبی در زمینــه اقتصادی چون طرح مالیات 
بر عایدی ســرمایه به تصویب رسانده اســت، اعلام کرد: طرح مالیات 
برعایدی سرمایه امتحان خود را در دنیا پس داده، بنابراین به عنوان یک 

مدل مالیاتی استاندارد و موثر، می تواند در کشور اجرا شود.

وی اظهار امیــدواری کرد که طــرح مالیات بر عایدی بــه زودی مورد 
بررســی قرار گرفته و به صــورت قانونی کامل و جامــع تصویب و اجرا 
می شود.شــهبازی با بیان این که قانون فوق قرار است از دلالی و سفته 
بازی جلوگیری کند، افــزود: برای تصویب این طــرح در مجلس، نظر 
کارشناسی دریافت شده است که امیدواریم به زودی شاهد اجرای این 
طرح در کشور باشیم.این عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس در 
رابطه با تاثیرات مثبت طرح مالیات بر عایدی ســرمایه گفت: مالیات بر 
عایدی سرمایه یک مالیات استاندارد بین المللی است که همه کشورها 

از آن برای جلوگیری از سوداگری های غیرمولد استفاده می کنند.
وی اظهار داشــت: ســرمایه از این طریق به طرف ســرمایه گذاری و 
فعالیت های مولد اقتصادی هدایت می شــود. به این معنا، جای اینکه 
مردم دنبال خرید و فروش کالاهایی روند کــه هیچ نفعی برای اقتصاد 
ندارد و ســوداگری به حســاب می آیــد، کار تولیــد را در اولویت قرار 

می دهند.

اتصال شرکت های دولتی به قانون پایانه های 
وشگاهی از ابتدای دی ماه فر

 رییس مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور مالیاتی کشــور با اشاره به 
اینکه از ابتدای دی ماه شرکت های دولتی و سایر دستگاه های اجرایی 
موضوع ماده ۵ قانون خدمات کشــوری مشــمول قانــون پایانه های 
فروشگاهی و ســامانه مودیان می شــوند، الزامات قانونی برای صدور 

صورتحساب الکترونیکی توسط این شرکت ها را تشریح کرد.
به گزارش سازمان مالیاتی کشور، محمد برزگری اظهار داشت: مطابق 
لایحه الحاق ۵ تبصره به ماده ۲ قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه 
مودیان که یک فوریت آن در مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید، 
شرکت های دولتی و سایر دســتگاه های اجرایی مشمول ماده ۵ قانون 
مدیریت خدمات کشــوری، از تاریخ اول دی ماه امسال ملزم به رعایت 
قانون پایانه های فروشــگاهی و ســامانه مودیان و صدور صورتحساب 
الکترونیکی خواهند بود.وی با اشاره به این که از اول دی ماه سال ۱۴۰۱ 
صورتحســاب  های این شــرکت ها باید به صورت الکترونیکی و طبق 
اســتانداردهای اعلامی سازمان امور مالیاتی کشــور  صادر و به سامانه 
مودیان ارسال شــود، افزود: ارسال صورتحســاب  های الکترونیکی به 
سامانه  مودیان به منزله ثبت آن در ســامانه فهرست معاملات موضوع 
ماده ۱۶۹ قانون مالیات  های مستقیم بوده و فروشنده و خریدار تکلیف 

اضافی دراین خصوص نخواهند داشت.
برزگری تصریــح کرد: »ســند ویژگی  ها و مشــخصات فنــی پایانه 
فروشــگاهی و حافظــه مالیاتی» به همراه پیوســت  های آن شــامل 
»دستورالعمل فنی نحوه اتصال به ســامانه مودیان« ، »دستورالعمل 
نحوه صدور صورتحســاب الکترونیکی«، »قالب شناسه یکتای حافظه 
مالیاتی و شــماره منحصر بفرد مالیاتی« در پورتال ســازمان به نشانی 
Intamedia.ir ، بخش »پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان/ آیین 

نامه ها، دستورالعمل ها و نرم افزارهای مرتبط« ، قابل دسترسی است.
وی با بیان اینکه صدور و ارســال صورتحســاب  های الکترونیکی با دو 
روش ارسال مستقیم و ارسال از طریق شرکت  های معتمدارائه کننده 
خدمات مالیاتی امکان پذیر است، اظهارداشــت: مشمولان این قانون 
می توانند از خدمات »شرکت های معتمد ارائه دهنده خدمات مالیاتی« 
در زمینه هایی همچون نصب و راه اندازی پایانه های فروشگاهی، صدور 
و ارســال اطلاعات صورتحســاب های الکترونیکی به سامانه مؤدیان و 

همچنین خدمات مشاوره ای و آموزشی استفاده کنند.

بازار

آخرین آمــار درمورد مالیــات وصول شــده از منابع 
مختلف نشــان می دهد که میزان مالیــات دریافتی از 
مالکان خانه های خالی در هشت ماه سال جاری نسبت 
به هفت ماه ســال جاری افزایش چندانی نداشــته اما 
نسبت به شش ماه نخست سال ۱۴۰۱ حدود سه برابر 

شده است.
 هرچند طبــق آخرین اطلاعات شناســایی خانه های 
خالی که بر اساس قانون مالیات خانه های خالی مصوب 
آذرماه سال گذشته، مشمول مالیات شده اند )اگر واحد 

مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ 
روز خالی از ســکنه باشد،  مشــمول مالیات می شود و 
به ازای هر مــاه بیش از زمان مذکور، ماهانه مشــمول 
مالیاتی بــر مبنای مالیات بــر درآمد اجاره به شــرح 
ضرایب ســال اول معادل شــش برابر مالیات متعلقه، 
ســال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه و سال سوم 
به بعد معــادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه خواهد شــد.( 
موفقیت آمیز نبوده است، اما همچنان این خانه ها یکی 
از منابع درآمدی مالیاتی دولت محســوب می شوند.

وظیفه شناســایی خانه های خالی بر عهده وزارت راه 
و شهرسازی از طریق ســامانه املاک و اسکان گذاشته 
شده است که این وزارتخانه با راه اندازی سامانه املاک 
و اسکان نسبت به ثبت اطلاعات ســکونتی افراد اقدام 
کرد و کســانی که در مهلت تعیین شده نتوانستند این 
اطلاعات را ثبت کنند، خانه آن ها به عنوان خاله خالی 
به سازمان امور مالیاتی از سوی وزارت راه و شهرسازی 

معرفی شد.
با این حال به نظر می رسد این روند موفقیت آمیز نبوده 

است و داوود منظور، رییس ســازمان امور مالیاتی نیز 
داوود منظور، رییس ســازمان امور مالیاتی نیز اخیرا 
اعلام کرده اســت با خود اظهاری نمی توان خانه های 
خالی را شناسایی کرد.به گفته وی، تاکنون ۵۲۰ هزار 
رکورد خانه خالی توســط وزارت راه و شهرسازی ثبت 
شــد که از این میزان ۲۱۶ اعتــراض صورت گرفت که 
همگی وارد بوده اســت.آمار هشــت ماهه نیز نشــان 
می دهد که میزان مالیات دریافتی از این خانه ها به یک 

میلیارد و ۴۳۸ میلیون تومان رسیده است.

مالیات

مریم فکری  هنوز زمــان دقیقی از اجرای 
کالابرگ اعلام نشده است؛ اگرچه این طرح 
به طور آزمایشی در یک اســتان اجرا شده، 
اما بنا به گفته رییس کمیســیون اقتصادی 
مجلس، احتمالا اجرای طــرح کالابرگ در 

کل کشور به امسال نخواهد رسید.
 بــا وجود انتشــار برخــی گزارش ها مبنی 
بر این کــه احتمالا این ماه بــه دلیل اجرای 
طــرح کالابرگ آخریــن یارانــه نقدی ای 
باشد که یارانه بگیران دریافت می کنند، اما 
بررسی ها حاکی از آن است که یارانه نقدی 
هیچ استانی قطع نخواهد شد و در روزهای 

آینده یارانه یلدایی واریز خواهد شد.
صولت مرتضــوی، وزیر کار، تعــاون و رفاه 
اجتماعــی در همیــن رابطه نهــم آذرماه 
امسال در حاشیه جلسه هیات دولت اعلام 
کرد: طرح کالابــرگ الکترونیکی به صورت 
آزمایشی در استان هرمزگان شروع شده و 

بازتاب خوبی از آن گرفته شد.
به گفته او، به محض اینکه بســتر آن فراهم 
شود، به صورت آزمایشــی اجرا می کنیم. 

امیدواریم هرچه زودتر این طرح اجرا شود.
مرتضوی تاکید کرد: اســتفاده از کالابرگ 
اختیاری است، یعنی کسانی که خواستند، 
می توانند از کالابرگاستفاده کنند و کسانی 
کــه خواســتند، می تواننــد از مبلغ نقدی 
اســتفاده کنند.وی متذکر شــد: سازوکار 
اجــرای این طــرح این اســت کــه کارت 
الکترونیکی افراد معادل مبلغ یارانه شــارژ 
می شــود و افراد در یک بازه زمانی مشخص 
مختار هستند با این کارت، پروتئین خرید 
کنند یا اینکــه زمانی که یارانه به حســاب 
افراد واریز می شــود، پول آن را برداشــت 
کنند.در این میان، ســخنگوی ســازمان 
هدفمندی یارانه ها نیز اعلام کرد: پرداخت 
یارانه به صورت کالابرگ اختیاری اســت و 

قرار نیست یارانه قطع شود.
سید طیبه حســینی درباره پرداخت یارانه 
آذرماه خانوارها و انتشار برخی اخبار مبنی 
بر حذف یارانه نقدی، افزود: بر اساس اعلام 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، پرداخت 
یارانه به صورت کالابرگ اختیاری اســت و 
قرار نیســت یارانه نقدی هیــچ فردی قطع 
شــود.وی اظهار داشــت: پرداخــت یارانه 
آذرماه طبق روال ماه های گذشته ادامه دارد 
و در صورت اجرا شدن این طرح در ماه های 
آینده افراد می توانند به صــورت اختیاری 
کالابرگ الکترونیکــی را انتخاب کنند، در 
غیر این صورت پرداخــت یارانه به صورت 

نقدی ادامه دارد.
سخنگوی ســازمان هدفمندی یارانه ها به 
ایرنا تاکیــد کرد: در ماه جــاری یارانه هیچ 

استانی قطع نمی شود.

یارانه نقدی قطع می شود یا نه؟
اما این اظهارات در شــرایطی است که سید 
احســان خاندوزی، ســخنگوی اقتصادی 
دولت یکم آذرماه در نشست خبری با بیان 
اینکه مســاله طرح کالابــرگ الکترونیکی 
مشــکلی در تامین  مالی ندارد، گفته بود: با 
توجه به اینکه این امر، نظام پرداخت یارانه 
را متاثر می کند، لازم بــود دولت از مطمئن 
بودن زیرساخت فنی اطمینان حاصل کند 
و تغییــرات در وزارت کار قــدری تاخیر در 
بهره برداری پروژه انداخت  اما وعده داده شد 
که پس از آنکه این طرح در یک اســتان به 
شکل آزمایشی پیاده شد، از ماه های آینده 

برای کل کشور انجام می شود.
وی تاکیــد کرده بــود: این  طرح مشــکلی 
ندارد و مشکلی در تامین بودجه هم موجود 
نیســت، پیش بینی این اســت کــه دوره 
آزمایشــی یک ماه به طول بیانجامد و بعد 

از یک ماه برای سایر استانها هم انجام شود.

اجرای کالابرگ به امسال نمی رسد؟
البتــه محمدرضــا پورابراهیمــی، رییس 
کمیسیون اقتصادی مجلس هشتم آذرماه 
گفته بود که اجرای کالابرگ الکترونیکی به 
امسال نمی رســد و واریز یارانه نقدی ادامه 

خواهد داشت.
به گفته او، پرداخت نقدی کار را برای دولت 
ســاده می کند، ولی برای مــردم به خاطر 

اثرات تورمی می تواند یک آسیب باشد.
پورابراهیمی افزوده بود: با افزایش قیمت ها 
و ایجاد تورم و کاهش قــدرت خرید مردم، 

روش پرداخت نقدی نمی تواند مفید باشد.
او با بیان اینکه اجرای کالابرگ الکترونیکی 

در یکــی دو اســتان به صورت آزمایشــی 
شروع شــده اس، ت تاکید کرده بود: اجرای 
کالابرگ الکترونیکی به امســال نمی رسد و 

واریز یارانه نقدی ادامه خواهد داشت.

سازوکار اجرایی طرح کالابرگ چگونه 
خواهد بود؟

اما ســازوکار اجرایی طرح کالابرگ چگونه 
خواهد بود؟ حمید فرداد، مدیرعامل شرکت 
فناوری اطلاعــات رفــاه ایرانیان)فارا( در 
همین رابطه گفته است: دولت برای اعمال 
سیاســت های حمایتی خود نیاز به بســتر 
فنی فراگیر و یکپارچه داشت. شکل گیری 
شبکه ملی اعتبار بر اســاس سیاست های 
عدالت محور بخش دولت مردمی به عنوان 
بستری مناســب برای مدیریت و اختصاص 
تمامــی اعتبارهای حمایتی بر اســاس هر 

کدملی را در دستور کار قرار داد.
فرداد، یکــی از کاربردهای این ســامانه را 
اجرای طرح کالابرگ الکترونیک دانســته 
بود که در حال پیاده سازی مقدمات اجرا در 

استان هرمزگان است.
مدیرعامل شــرکت فناوری اطلاعات رفاه 
ایرانیان در تشــریح اهداف این طرح اظهار 
کرده بود: دولت به منظور تقویت ســلامت 
غذایــی خانوارها این امــکان را برای آن ها 
ایجاد می کند کــه به اعتبــار یارانه بتوانند 
یک ماه زودتر کالاهای اساسی را خریداری 
کنند. این امر ضمن حمایت از ســبد غذایی 
خانوار موجب پیاده سازی سامانه در گستره 

کشور و استان مربوطه می شود.
وی گفتــه بــود: این امــکان بــرای تمام 
جامعه یارانه بگیر اســتان هرمزگان پس از 

اطلاع رسانی از سوی رســانه های کشوری 
و اســتانی فعال خواهد شــد و نیاز به هیچ 

اقدامی نیست.
فرداد با بیان اینکــه هرمزگانی ها می توانند 
با مراجعه به فروشــگاه های مجاز نســبت 
به اســتفاده از ایــن اعتبــار در خرید اقلام 
اساسی اســتفاده کنند، افزوده بود: خرید 
اقلام اساسی به صورت نقد و اعتباری است 
یعنی مقدار مشخصی از قیمت کالا از محل 
اعتبار اختصاص داده شده پرداخت می شود 
و خریداران باید مابقی مبلغ را با اســتفاده 
از کارت بانکی یا به صــورت نقدی پرداخت 

کنند.
مدیرعامل شــرکت رفاه ایرانیان با تاکید 
مجــدد بــر اختیــاری  بودن شــرکت در 
این طــرح و اســتفاده از این اعتبــار، به 
همشــهری آنلاین گفته بود: اســتفاده از 
اعتبار از طریق تمامی کارت های بانکی به 
نام سرپرست خانوار، امکان پذیر خواهد بود 
و در مورد کالاهای مشمول طرح نیز الزامی 
به خرید یک نشان تجاری مشخص نیست 
و افراد می توانند از گروه کالایی اعلام شده 
و از هر نشــان تجاری دلخواه، خرید خود را 

انجام دهند.
وی اظهــار کرده بود: شــرکت در این طرح 
برای فروشــندگان نیز اختیاری اســت و 
چهار صنــف خواروبار، لبنیــات، پروتئین 
و فروشــگاه های زنجیــره ای می توانند با 
مراجعه بــه نرم افزارهای بــازار و مایکت یا 
از طریق ســایت sfara.ir نســبت به نصب 
برنامه شــما )فارا( و ثبت نام از قسمت پنل 

فروشنده در این طرح اقدام کنند.
فرداد تاکید کرده بود: با توجه به تاکید وزیر 

رفاه، این طرح برای یارانه بگیران اختیاری 
اســت و پس از اعلام رســمی می توانند از 
مزایای آن بهره مند شــوند. بر این اســاس 

یارانه نقدی هیچ استانی قطع نمی شود.

چقدر یارانه می گیرید؟
بنا به این گزارش، هشــتمین مرحله یارانه 
نقــدی ۳۰۰ و ۴۰۰ هــزار تومانــی دولت 
سیزدهم طبق روال ماه های گذشته بیستم 
آذرماه به حساب سرپرســتان خانوار واریز 

خواهد شد.
در ایــن بین، اگر سرپرســت خانــوار جزو 
دهک های اول تا ســوم باشــد، مبلغ ۴۰۰ 
هزار تومــان آن هم به ازای هــر نفر دریافت 
می کنــد. در صورتی کــه سرپرســت جزو 
دهک های چهارم تا نهم قــرار بگیرد، مبلغ 
۳۰۰ هزار تومان به دســتش می رسد. البته 
اگر این افــراد اقدام به دریافت تســهیلات 
قرض الحســنه ۱۰ میلیــون ریالــی کرونا 
کرده باشند، اقســاط این تسهیلات از مبلغ 

واریزی به حساب آنها کم می شود.
بنا به گزارش ها از اردبیهشــت ماه امســال 
تاکنون، ۳ میلیــون و ۲۰۰ هزار نفر به جمع 

یارانه بگیران اضافه شدند.
البتــه ســازمان هدفمنــدی یارانه ها در 
اطلاعیه اخیر خود اعلام کرده که کل افراد 
محــذوف اردیبهشــت ۱۴۰۱، ۵ میلیون 
و ۹۳۰ هزار نفــر بودند که از ایــن تعداد ۴ 
میلیون و ۳۰۰ هزار نفر در ســامانه حمایت 
درخواست بازبینی ثبت کردند. از این تعداد 
۳ میلیون نفر در دهک هــای درآمدی ۱ـ۹ 
شناخته شدند و مجدداً یارانه ایشان برقرار 
و معوقات یارانه به حساب سرپرست خانوار 

واریز شد.
در همین رابطه، طیبه حسینی، سخنگوی 
ستاد هدفمندی یارانه اعلام کرده؛ با توجه 
به آنکه دهک بندی خانوار توســط وزارت 
کار، تعاون و رفاه اجتماعی انجام شده است؛ 
بنابراین مسئولان این وزارتخانه در جریان 

موضوع هستند.
او تصریح کرده؛ افرادی که به دهک اعلامی 
اعتراض دارند، همچنان می توانند از طریق 
ســایت وزارت رفاه درخواســت بازبینی و 
بررســی دهند، چنانچه جز دهک یک تا ۹ 

قرار گیرند، مشمول یارانه می شوند.
سخنگوی ستادهدفمندی یارانه ها افزوده؛ 
افرادی که تا قبل از ۱۴۰۱ یارانه آنها حذف 
شده بود یا انصراف داده بودند، می توانند از 

طریق سازمان هدفمندی ثبت نام کنند.
او خاطرنشــان کرده؛ اگر ســامانه اعتراض 
وزارت کار، تعــاون و رفــاه اجتماعی برای 
اعتراض افراد قطع اســت، مســئولان این 

وزارتخانه باید پاسخگو باشد.

سهم خانه های خالی از مالیات چقدر است؟

کارشناس بازار سرمایه:

بورس قابلیت رشد پس از مدت ها اصلاح را دارد
خریدار  یک کارشــناس بازار ســرمایه با 
بیان اینکــه رفتار بازیگران حاضــر در بازار 
ســرمایه هیجانی تر از سرمایه گذاران دیگر 
بازارها است، گفت: اگر قرار باشد رشدی در 
بازارهای سرمایه گذاری رخ دهد، احتمال 
این اتفاق در بازار ســهام بیشتر خواهد بود 
و این بازار نسبت به ســایر بازارهای موازی 

بازدهی بهتر خواهد داشت.
حسام جعفری به روند اخیر معاملات بورس 
اشــاره کرد و افزود: در صورت مقایسه بازار 
سرمایه با سایر بازارها شــاهد ارزندگی این 
بازار نســبت به ســایر بازارهای ســرمایه 

گذاری خواهیم بود.
وی بازار مســکن را جدی ترین رقیب برای 
بازار ســهام دانســت و گفت: بازار مسکن 
طی ۲ ســال گذشــته تحت تاثیــر اصلاح 
شدید شــاخص بورس و نیز وضعیت حاکم 
در این بازار رشــد جدی را تجربــه کرد، اما 
اکنون شاهد وجود رکود جدی در این بازار 

هستیم.

رفتار بازیگران بازار سرمایه، هیجانی تر 
از سرمایه گذاران دیگر بازارها

جعفری بــا تاکید بــر اینکه ریســک های 
حاکم در بازار سرمایه نیز در دیگر بازارهای 
ســرمایه گذاری وجود دارد، اظهار داشت: 

رفتــار بازیگران حاضــر در بازار ســرمایه 
هیجانی تر از ســرمایه گذاران دیگر بازارها 
اســت، اما باید به این موضــوع توجه کرد 
که رفتار بازیگران مســکن که اغلب سنتی 

هستند توام با صبر بیشتری است.
این کارشــناس بازار ســرمایه خاطرنشان 
کرد: وجود نگاه بلندمدت در بازار مســکن 
باعث شده تا سرمایه گذاران کمتر اقدام به 
رفتارهای هیجانی در این بازار کنند که این 
امر باعث شده تا شاهد اصلاح کمتر قیمتی 

در این بازار باشیم.
وی ادامــه داد: وجود چنین امــری باعث 
شده تا عملًا کاهش شدید قیمت ها در بازار 
مســکن صورت نگیرد و فقط شاهد وجود 

رکود در معاملات این بازار باشیم.

ارزندگی در قیمت سهام شرکت ها
جعفری با بیان اینکه بازار سرمایه می تواند 
از عملکرد بهتری در معاملات خود نســبت 
به رونــد فعلی برخوردار باشــد، گفت: فعلًا 
محرکی کــه بتواند باعث تحــول معاملات 
بورس و نیز شتاب در صعود آن شود، وجود 

ندارد.
این کارشناس بازار سهام اظهار داشت: بازار 
سرمایه در چند ماه گذشــته اصلاح شدید 
قیمتی را تجربه کــرده و قیمت ها به مرحله 

ارزندگی رســیده اســت؛ بنابراین اگر قرار 
باشد رشدی در بازارهای ســرمایه گذاری 
رخ دهــد احتمال این اتفاق در بازار ســهام 

بیشتر خواهد بود.

کمک دولت و سازمان بورس برای 
بازگشت رشد به شاخص بورس

وی اعلام کرد: طی سال های گذشته ارزش 
دلار به عنوان مهم ترین محرک رشــد بازار 
شناخته شده اســت که در چند روز گذشته 

شاهد افزایش قیمت این ارز بودیم.
جعفری خاطرنشان کرد: همچنین در کنار 
این موضوع، حمایت هــای صورت گرفته از 
بازار از ســوی دولت و سازمان بورس کمک 
کرد تا بازار ســهام پس از فراز و نشیب های 

بســیار وضعیت بهتری به خــود بگیرد و به 
مدار صعود بازگردد.

این کارشناس بازار سرمایه معتقد است که 
دلار و حمایت های انجام شده از بازار توسط 
نهاد ناظر بازار و نیز دولت عاملی در بازگشت 
روند مثبت و رشــد به معاملات بورس بوده 

است.

اعتماد از دست رفته سرمایه گذاران 
نسبت به بورس

وی به اعتماد از دست رفته سرمایه گذاران 
نســبت به بورس اشــاره کرد و گفــت: باز 
گرداندن اعتماد دوباره به سهامداران کمی 
دشوار اســت، اما برای اجرای این امر لازم 
است تا سیاســت های اقتصادی به صورت 

پایدار در دستور کار قرار بگیرد.
جعفری ادامه داد: نباید در بازار نگرانی هایی 
از جانب بودجــه، نرخ خــوراک و نیز دیگر 
مقررات باشیم و در این زمینه ثبات در قانون 
گذاری و شــرایط اقتصادی مهم ترین عامل 
برای بازگردانــدن اعتماد به ســهامداران 

است.
بازار سهام نیازمند ثبات در تصمیم گیری ها

این کارشــناس بازار ســرمایه با بیان اینکه 
بهتر اســت ســازمان بورس ثبات بیشتری 
را در تصمیم گیری های خود داشــته باشد، 

گفت: بدین معنــا که اگــر مقرراتی وضع 
می شــود دیگر در کوتاه مدت تغییر نکند تا 
بتوان شــاهد بهبود وضعیت ورود نقدینگی 
به بورس و اعتماد ســهامداران نســبت به 

سرمایه گذاری در بورس باشیم.
وی معتقد اســت که اگر دلار رشد کند بازار 
ســهام تحت تاثیر چنین عاملی بیشــتر از 
نرخ دلار رشــد می کند که این امر می تواند 
تا حد زیــادی اعتماد را به ســهامداران باز 

می گرداند.

ابهامات بودجه باید رفع شود
جعفری خاطرنشــان کرد: در این راســتا 
قانون گذار باید ابهامات موجود را رفع و نیز 
یکســری از مقررات را به صورت بلندمدت 
تدوین کند تا ســرمایه گذار این اطمینان 
را داشــته باشد که طی ســال های طولانی 
می توانــد در یک بــازار مطمئن ســرمایه 

گذاری کند.
این کارشناس بازار ســرمایه اظهار داشت: 
رفع ابهام بودجه باید بــه گونه ای که نه تنها 
برای یک ســال آینــده بلکه بهتر اســت 
سیاســتی در پیش گرفته شــود که رویه 
آن برای ۱۰ ســال آینده مشــخص باشد تا 
سرمایه گذاران بتوانند با دید بهتری نسبت 

به سرمایه گذاری در این بازار اقدام کنند.
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مدیرکل حراست شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران:
 امسال خرید تضمینی گندم ۱۳۰ درصد

 افزایش یافت 
مدیرکل حراســت شــرکت مادر تخصصــی بازرگانی دولتــی ایران 
گفت: امســال میزان خرید تضمینــی گندم در کشــور ۱۳۰ درصد 

افزایش یافت و وجوه مربوط به آن به صورت ۱۰۰ درصد پرداخت شد.  
 مهدی خواجوی در آییــن معارفه سرپرســت اداره کل غله و خدمات 
بازرگانی خراسان شمالی اظهار داشــت: ۸۲ هزار میلیارد تومان وجه 
گندم به حســاب کشــاورزان واریز شد که نشــان از همت دولت برای 
تامین امنیت غذایی است.وی خاطرنشان کرد: اخیرا سازمان فائو اعلام 
کرده اســت که ایران با یک درصد از جمعیت جهان ۱.۵ درصد ذخایر 
گندم و محصولات استراتژیک را دارد که بر این اساس نگرانی در تامین 
گندم مورد نیاز وجود ندارد.مدیرکل حراســت شرکت مادر تخصصی 
بازرگانی دولتی ایران افزود: شــرایط خوبی به لحــاظ ذخیره گندم در 
کشــور حاکم و وضعیت در این باره مطلوب اســت و با وجود تحریم ها 

بستر امن مناسب ایجاد شده است.
مدیرکل حراســت شــرکت مادر تخصصــی بازرگانی دولتــی ایران 
خاطرنشان کرد: تحریم های ظالمانه در این زمینه با برنامه ریزی خوب 
کمرنگ و بی اثر شده اســت.وی با تاکید بر اهمیت تامین امنیت غذایی 
در جامعه گفت: هر کشــور کــه توانایی تامین امنیــت غذایی را بدون 
خدشه داشته باشــد آن جامعه آرامش خواهد داشــت و در این زمینه 
تامین امنیت غذایی از رســالت های وزارت جهاد کشاورزی و شرکت 

مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران است.
در این آیین از زحمات سید جلال موسوی تقدیر و احمد نامور به عنوان 
سرپرست اداره کل غله و خدمات بازرگانی خراسان شمالی معرفی شد.

وزیر جهاد کشاورزی:
محدودیتی از سوی کشورهای هدف برای صادرات 

محصولات کشاورزی وجود ندارد
 وزیر جهــاد کشــاورزی گفت: صــادرات محصولات کشــاورزی به 
کشــورهای هند، پاکستان، عراق، چین، روســیه و غیره در حال انجام 
است و در حال حاضر هیچ  محدودیت و ممنوعیتی از سوی کشورهای 

هدف صادراتی برای محصولات کشاورزی ایران وجود ندارد.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »سیدجواد ساداتی نژاد« در چهل و 
یکمین جلسه قرارگاه دیپلماسی غذایی که با حضور اعضای اتاق تعاون 
ایران برگزار شد، افزود: وزیر جهاد کشــاورزی گفت: حمایت و تسهیل 
صادرات محصولات کشــاورزی، از جمله مهمترین هدف گذاری های 
وزارت جهاد کشاورزی است و در یک ســال گذشته به واسطه اقدامات 

انجام شده شاهد رشد صادرات محصولات کشاورزی بوده ایم.
وی خاطرنشان کرد: مشــوق های صادراتی مختلفی از جمله رفع تعهد 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات برخی محصولات کشــاورزی، کاهش 
و حذف تعرفه های صادراتی، پرداخت یارانه هــای صادراتی و غیره در 

دستور کار وزارت جهاد کشاورزی قرار دارد.

وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: با اعمال ممنوعیت و محدودیت های 
داخلی غیرمنتظره و یک شــبه صادراتی و وارداتی در بخش کشاورزی 
مخالفیم و در این راستا برنامه بلندمدت یک ســاله به بازرگانان و تجار 
بخش کشاورزی داده خواهد شد.ساداتی نژاد با اشاره به نقش تشکل ها 
و اتحادیه های بخش کشــاورزی در صادرات محصولات کشــاورزی، 
گفت: به دنبال آن هســتیم که در آینده نزدیک همه اختیارات تنظیم 
بازار داخل و صادرات محصولات کشاورزی را به تشکل ها و اتحادیه های 

تولیدی و بازرگانی بخش کشاورزی واگذار کنیم.
وی تاکید کرد: تشــکل ها و اتحادیه های بخش کشــاورزی در صورت 
یکپارچگی و اتحــاد، قابلیــت حکمرانی بخش کشــاورزی به عنوان 

خصوصی ترین و مردمی ترین بخش اقتصادی کشور را دارند.

با راهبری ایمیدرو و در 8 ساختگاه
شرکت های معدن و صنایع معدنی ۴۳۰۰ مگاوات 

وگاهی در حال اجرا دارند وژه نیر پر
 ایمیدرو اعلام کرد: عملیات اجرایی ساخت نیروگاه برق توسط هشت 
شــرکت معدن و صنایع معدنی به میزان چهار هزار و ۳۸۰ مگاوات آغاز 
شده است. این برنامه با راهبری ایمیدرو و در راستای توسعه زیرساخت 

های معدن و صنایع معدنی کشور اجرایی شده است.
به گزارش ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(، تاکنون از ۳۱ ســاختگاه )ســایت( احــداث نیروگاه طبق 
تفاهم نامه بین وزارتخانه های صنعــت، معدن و تجارت و نیرو، عملیات 

اجرایی هشت ساختگاه آغاز شده است.
شرکت های فولاد مبارکه )یک هزار و ۵۰۰ مگاوات(، گل گهر)یک هزار 
مگاوات(، آلومینیوم المهدی )۶۶۰ مگاوات(، فولاد خوزســتان )۵۰۰ 
مگاوات(، توســعه معادن و فلزات )۳۸۰ مــگاوات(، آلومینیوم جنوب 
)۳۱۵ مگاوات( و فولاد غرب آســیا )۲۵ مگاوات( شرکت هایی هستند 
که عملیات ســاخت نیروگاه را آغاز کرده اند.۲۳ شرکت دیگر در پروژه 
ساخت نیروگاه در »دوره پیشــبرد« قرار دارند که از جمله می توان به 
مجتمع فولاد شــادگان، منطقه ویژه اقتصادی پارسیان و شرکت های 

آلومینای ایران، ملی مس و هرمزگان اشاره کرد.
دوره پیشــبرد شــامل انتخاب مشــاور، انجام مطالعات اولیه، انتخاب 
ساختگاه، مطالعات شــبکه، مطالعات و اخذ مجوزهای محیط زیست، 
مجوزهای پدافند غیرعامل، تامین آب و ســوخت پــروژه، تامین مالی 
و انتخاب پیمانکار اســت. ظرفیت مورد تقاضا برای احداث نیروگاه در 
شــروع تفاهم نامه ۱۰ هزار مگاوات بود که با اســتقبال انجام شده، در 
یک مرحله بــه ۱۲ هزار و در حــال حاضر به ۱۶ هــزار و ۵۰۰ مگاوات 
افزایش یافته است.فروردین  امسال تفاهم نامه ساخت نیروگاه ها توسط 
صنایع در صحن علنی مجلس شورای اســلامی تصویب شد و پشتوانه 
قانونی به خود گرفت و براین اســاس وزارتخانه های نیرو، صمت و نفت 

ملزم به اجرای آن شدند.

تولید

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه یک سوم 
واردات کشور از طریق قاچاق انجام می شود، گفت: در 
این ســالها تنهاچیزی که رقابت در آن صورت گرفته، 

گرفتن رانت بیشتر بخاطر مقررات موجود بوده است.
حسین ســلاح ورزی در همایش مبارزه با فساد که به 
مناسبت روز جهانی مبارزه با فســاد در اتاق بازرگانی 
تهران برگزار شــد، اظهار کرد: بعد از انقلاب هم از نظر 
ایدئولوژیک و هــم از لحاظ آموزه هــای دینی به حد 
کفایت موضوع تشــویق و مبارزه با فساد را داشته ایم و 
در حوزه قانون گذاری برای مبارزه با شفافیت نیز قانون 
کم نداریم. بر همین اساس نیز تقریباً هر دولت، مجلس 
و رئیس قوه قضائیه ای که آمده است، به ضرورت مبارزه 
با فساد تاکید داشته، اما نکته این است که آیا ما در این 

راه توفیق نسبی داشته ایم یا خیر؟
نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران افزود: اگر شــاخص 

ادراک فســاد را بررســی کنیم می بینیم که 
نتوانســته ایم در این مسیر قدم قابل توجهی 
برداریم و حتــی در داخل کشــور هم افکار 
عمومی را نتوانســته ایم قانــع کنیم که کار 

مثبت و قابل توجهی انجام شده است.
وی ادامه داد: مهم ترین مشــکل ما در حوزه 
مبارزه با فســاد این اســت که در کشور ما از 

یک جایی یک سیاســت گذاری با لنگر کردن نرخ ارز 
برای کنترل تورم همــه مصیبت ها را تا امــروز ادامه 
داده اســت؛ به عنوان مثال در زمینــه واردات با وجود 
قوانین و مقــررات متعددی که بــرای ممنوعیت های 
غیرتعرفه ای وجــود دارد، اما برای حــدود ۲۰۰۰ قلم 
کالا ممنوعیت واردات اعمال شــده که این مســئله 
موجب توسعه قاچاق شده اســت که این موضوع یکی 
از مصادیق فساد اســت و آمارها نشان می دهد که یک 

ســوم واردات کشــور از طریق قاچاق انجام 
می شود.

ســلاح ورزی اضافه کــرد: در یــک جایی 
سیاســت گذار ارزی بقیــه را متقاعد کرده 
اســت که برای کنترل قیمــت ارز تنها باید 
ممنوعیت واردات را انجام داد، لذا از آن طرف 
هم مشاهده می کنیم با قیمت های مختلفی 
که برای نرخ ارز وجــود دارد، امضاهای طلایی، رانت و 

توزیع فساد ایجاد شده است.
وی به اعمال مقررات دســت و پاگیر هم اشــاره کرد و 
گفت: هم زمــان با همه تلاش هایی کــه در بخش های 
جامعه برای کاهش مقررات صورت می گیرد، ماشــین 
و موتور تولید مقررات همچنان فعال اســت و شاید با 

سرعت بیشتری هم حرکت می کند.
نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران به رشــد ۸ درصدی 

اقتصاد اشــاره کرد و افزود: در ۶ برنامه توسعه ای که در 
سال های گذشته تدوین شــده، همیشه یک بند مبنی 
بر دســتیابی به رشــد ۸ درصدی اقتصادی ثابت بوده 
که قرار هم بوده یک ســوم این رشــد از محل افزایش 
بهره وری باشــد، اما هم کیفیت محیط نهــادی ما به 
شــکلی بوده و هم در بخش خصوصی به گونه ای عمل 
کرده ایم که تنها چیزی که رقابت در آن صورت گرفته 
است، گرفتن رانت بیشــتر به خاطر مقررات موجود در 

کشور بوده است.
سلاح ورزی گفت: به عبارتی هم وضعیت قانون گذاری 
و هم نوع رقابت در قســمتی از بخش خصوصی در این 
جهت بوده که برای بهره گرفتن از بخش بیشــتر کیک 
رانتی که بر اساس سیاست گذاری غلط به وجود آمده، 
اســتفاده کنیم. بنابراین لازم اســت تا برای شفافیت 

بیشتر اقدام کنیم.

رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه با تأکید بر ضرورت 
اجرای سازوکارهای مالی و پولی میان ایران و روسیه، 
فیلترینگ و محدودســازی اینترنت را به عنوان مانع 
جدیدی در ارتباط با تجار خارجی برشــمرد که به این 
روابط آسیب وارد کرده اســت. هادی تیزهوش تابان با 

اعلام این خبر که قرار است هیات بزرگ تجاری نیز در 
بهمن ماه از ایران به ریاست مهندسی شافعی به روسیه 
برود، ادامه داد: این ســفر در چارچوب گفت وگوهای 
رئیس اتــاق ایران و رئیــس اتاق بازرگانــی و صنعت 
روســیه و در تکمیل سفر هیات روســی به ایران انجام 

خواهد شد تا بتوان ارتباطات بیشــتری برقرار کرده و 
موضوعات را به صــورت عملیاتی و حضــوری دنبال 
کرد.تیزهوش بــا بیان اینکه روســیه کشــور بزرگی 
است و نیازهای متنوعی دارد که بســیاری از آن ها به 
ویژه در حوزه مواد غذایی جز مزیت های ما محســوب 

می شود افزود: متأسفانه قطع یا محدودسازی اینترنت 
و فیلترینگ تأثیر منفی بر مراودات ما با تجار خارجی از 
جمله تجار روس گذاشته است. در واقع این موضوع را 
هم باید به عنوان مانع جدید در مسیر مراودات تجاری 

خارجی تعریف کرد. 

اتاق

اتاق

خریدار  در حالــی که برخــی از فعالان 
اقتصــادی ادعا دارند یکــی از عوامل اصلی 
کاهش صادرات ایران به عــراق فیلترینگ 
شــبکه های اجتماعی خارجی اســت اما 
آمارهای گمرک به هیــچ وجه این موضوع 

را تایید نمی کند.
 آمارهای گمرک ایران نشــان می دهد که تا 
پایان آبان ماه ۱۳.۲ میلیون تن کالا به عراق 
صادر شده، این در حالی اســت که تا پایان 
هشت ماه سال گذشته بیش از ۲۱ میلیون 
تن به این کشور صادر شــده بود. به عبارت 
دیگر در هشــت ماه نخست ســال جاری، 
شاهد کاهش ۳۹ درصدی صادرات به عراق 

از لحاظ وزنی هستیم.
بررســی دقیق روند صادراتی ایران به عراق 
در ســال جاری بیانگر آن بوده که در سال 
۱۴۰۱، به طور میانگین ماهیانه ۱.۶ میلیون 
تــن کالا به عراق صادر شــده اما در ســال 
۱۴۰۰ به طور میانگین ماهیانه ۲.۵ میلیون 

تن کالا به عراق صادر شده بود.
کاهش صادرات به عــراق در حالی صورت 
گرفته است که رئیس جمهور و دولتمردان 
همواره بــر افزایش تجارت با کشــورهای 
همســایه تأکید داشــته اند، بــا این وجود 
کاهش صــادرات کالای ایرانی بــه عراق، 
به عنوان یک شــریک تجاری استراتژیک، 
در تضاد با اهداف و خواســته های پاســتور 
نشینان صورت گرفته اســت؛ این در حالی 
اســت که شواهد نشــان می دهد در همین 
بازه زمانی میزان صــادرات ترکیه به عراق 
به عنــوان رقیب ســنتی ایــران، افزایش 

چشمگیری داشته است.
اما در روزهــای اخیــر، برخــی از فعالان 
اقتصــادی در مصاحبــه بــا رســانه ها، از 
محدودیت هــای اینترنتــی و فیلترینگ 
شبکه های اجتماعی خارجی به عنوان یکی 
از عوامــل اصلی کاهش صــادرات ایران به 
عراق یاد کردند؛ ادعایــی که البته آمارهای 

گمرک آن را تأیید نمی کند.

هر چند این محدودیت ها به صورت مقطعی 
در روابط تجار تأثیر بوده است اما در مجموع 
می توان ادعای این دســته از فعالان تجاری 
را تا حدود زیــادی گمراه کننده دانســت 
چراکه بررسی آمار و ارقام مربوط به صادرات 
ماهانه کالاهای ایرانی به مقصد عراق نشان 
می دهد که پس از اعمــال محدودیت های 
اینترنتــی )انتهــای شــهریورماه( نه تنها 
کاهش معنــاداری در میزان صــادرات رخ 
نمی دهد بلکه میزان صادرات کالا نسبت به 

ماه های گذشته روند افزایشی داشته است.
اما علت اصلی کاهش صادرات کالای ایرانی 
به عراق چیســت و چه عامل در این زمینه 

تأثیرگذار بوده است؟

عوامل تأثیرگذار در کاهش صادرات 
ایران به عراق

علی شــریعتی، عضو اتاق بازرگانی ایران و 
عراق در گفت وگو با مهــر کاهش صادرات 

ایــران به عــراق را تحت تأثیــر چند عامل 
مختلف دانســت و گفت: صــادرات کالای 
کشــور به عــراق در چند دســته کالاهای 
پرمصرف کم دوام، صنایع ساختمانی، برق، 

پتروشیمی و میعانات تقسیم می شود.
وی ادامه داد: به دلیــل حذف ارز ترجیحی، 
شــاهد کاهش صادرات در بخش کالاهای 
پرمصرف کم دوام نظیر شکلات، بیسکویت، 
چیپس و مواد غذایی بوده ایم؛ اما حجم این 
کاهش در مجموع آمار چشــمگیر نیست، 
در واقع با حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، قدرت 
رقابتی مواد غذایی ایرانی کاهش پیدا کرده 
اســت، اما در مجموع این عامل تأثیر بالایی 

در آمار کلی ندارد.
به گفته شــریعتی، بهتر است در آمارها باید 
طبقه بنــدی صورت گیــرد و حجم کاهش 
صادرات هر بخش مورد ارزیابی قرار گیرد تا 
بتوان به شکل دقیق علت کاهش صادرات به 

عراق را عنوان کرد.

گمرک آمار صادرات برق و گاز را 
بروزرسانی نمی کند

عضو اتــاق بازرگانی ایران و عــراق افزود: 
به طورکلی می تــوان گفــت در برخی از 
کالاهای صادراتی نظیر برق، گمرک آمار 
را به روزرسانی نمی کند و آمارها چندماهه 
اعلام می شود و شاید عواملی از این دست 
نیز در کاهش آمــار صــادرات مثمر ثمر 

باشد.
شــریعتی در ادامه تصریح کــرد: در بحث 
پروژه هــای عمرانــی و خدمــات فنــی و 
مهندســی و فــروش میعانات کــه عمده 
فروشــنده دولت است، شــواهد حکایت از 
افت محسوس دارد، به عبارتی ازآنجایی که 
بانک های عراقی عمدتاً با بانک های اروپایی 
و آمریکایــی کار می کند به ســبب حضور 
ایران در لیســت ســیاه FATF مشکلاتی 

برای فعالان این حوزه به وجود آمده است.
عضو اتاق بازرگانــی تأکید کــرد: در واقع 

در بحث هــای ضمانت نامــه و انتقال پولی 
مشــکلاتی به وجود آمده اســت و همین 
امر موجــب کاهش تمایل طــرف عراقی با 
شــرکت های ایرانی به خصــوص در حوزه 
پروژه هــای عمرانــی و خدمــات فنــی و 

مهندسی شده است.

اختلال اینترنت موجب مشکلات 
مقطعی شد

این فعال اقتصــادی در بخــش دیگری از 
اظهارات خود به موضوع اختلالات اینترنتی 
و روند تجاری کشــور اشــاره و اعلام کرد: 
آب همیشه مســیر خود را پیدا می کند، به 
عبارتی با وجود اختلال اینترنت و مشکلات 
ایجاد شده؛ اما رفته رفته شرایط بهتر شده و 
ارتباطات شکل گرفته است، اما این نکته را 
باید در نظر گرفت کــه درصورتی که طرف 
مقابل احســاس کند با یک کشور بی ثبات 
مواجه است، قدرت چانه زنی تجار به سبب 

افزایش ریسک بازار کاهش پیدا می کند.
وی در انتهــا گفت: در عــراق اتفاق خاصی 
نظیر تحریم کالاهای ایرانی رخ نداده است؛ 
ولی همان طور که گفته شــد باید سهم هر 
بخش از صــادرات به دقت مورد بررســی 
قرار گیــرد و با واکاوی دقیــق علت کاهش 

صادرات به عراق مشخص گردد.
آنچه مشــخص اســت حداقــل در حوزه 
دیپلماســی اقتصادی با عراق مسیر نزولی 
طی شده است و پیش تر نیز گزارش هایی در 
خصوص ازدســت دادن بازار سوریه مخابره 
شــده بود، از آنجایی صادرات کالا به عنوان 
رکن کلیدی پیشــرفت اقتصادی شناخته 
می شود، تداوم روند نزولی صادرات ایران به 
عراق به عنوان یکی از شــرکای مهم تجاری 
می تواند زنــگ خطر را به صــدا در بیاورد؛ 
بنابراین بهتر اســت به جای طرح ادعاهای 
نادرســت که بیشــتر کاربرد زرد رسانه ای 
دارند، دلایــل اصلی شناســایی و برطرف 

شود.

خریدار  نائب رئیس کمیســیون صنایع 
خاطر نشــان کرد: گاز تخصیصی به صنعت 
فولاد یک سوم شده و به نظر می رسد قطعی 
گاز صنایع از فولاد آغاز شده است و در ادامه 
به سایر صنایع نیز خواهد رسید؛ قطعی گاز 

مترادف است با سلب امکان تولید.
عبــاس جبالبــارزی با اشــاره بــه عمده 
مشــکلات بنگاه هــای اقتصــادی، گفت: 
نرخ ارز از شــهریور تا به امــروز حدود ۲۰ 
درصــد تغییر کرد؛ و زمانی که نوســان نرخ 
ارز به ســمت تغییرات روزانــه رفت امکان 
برنامه ریزی کوتاه مــدت و میان مدت برای 
واحدهای تولیدی سلب می شود.وی با بیان 
اینکه در شــرایط تغییرات لحظه ای نرخ ارز 
امکان قیمت گذاری روی کالاهای تولیدی 
از بین می رود، افــزود: افزایش ۲۰ درصدی 
نرخ ارز به این معناست که واحدهای تولیدی 
نیاز دارند ۲۰ درصد نقدینگی خود را افزایش 
بدهند، بســیاری از بانک ها تســهیلات را به 
ویژه در شهرســتان ها قفل کردنــد و حتی 
به مشتریان ســابق خود به بهانه نبود منابع 
خدمات ارائــه نمی دهند، در واقــع بانک ها 
مشــکلات عدیده ای در پرداخت تسهیلات 

دارند.این فعال اقتصادی با اشــاره قطعی گاز 
واحدهای صنعتی فولادسازی، تصریح کرد: 
گاز تخصیص داده شــده بــه صنعت فولاد 
یک سوم شــده و به نظر می رسد قطعی گاز 
صنایع از فولاد آغاز شــده است و در ادامه به 
سایر صنایع نیز خواهد رســید؛ قطعی گاز 
مترادف اســت با ســلب امکان تولید.نایب 
رئیس کمیسیون صنایع اتاق بازرگانی ادامه 
داد: وقتی گاز صنعت فولاد تقلیل پیدا کند 
این سخن به این معناســت که یک بخش 
باید تعطیل و بخش های دیگر می توانند به 
فعالیت خود ادامه بدهنــد؛ از این رو وقتی 
فشــار گاز را پایین بیاورند بخش عظیمی از 
صنعت باید تعطیل و بخــش دیگر کار کند 
و در این شرایط زنجیره تولید دچار مشکل 
می شود. اگر گاز یک واحد تولیدی کم شود 
برنامه های تولید برهم می ریزد، این شــیوه 
تخصیص منابــع انرژی منطقی نیســت و 
درهیچ کجای دنیا چنین روندی مســبوق 

به سابقه نیست.
وی با انتقاد از عملکــرد وزارت نفت، خاطر 
نشــان کرد: چند درصد خانه های ایرانی از 
بخاری گازی اســتفاده می کننــد؟ به نظر 

می آید که بالای ۷۰ درصــد از خانواده ها با 
این شــیوه منازل خود را گــرم می کنند؛ 
این در حالیســت که می توان با نصب پکیج 
مصرف را به یک پنجم رســاند؛ اگر وزارت 
نفت در این زمینه ســرمایه گذاری می کرد 
و بــه خانواده ها پکیــج رایــگان می داد و 
سیســتم گرمایش را از بخاری به شــوفاژ 
تغییر می دادنــد حجم قابــل توجهی گاز 
را می توانســت مدیریت کند.نایب رییس 
کمیســیون صنایع اتاق بازرگانــی با بیان 
اینکه وزارت نفت گاز را به صنایع نســبت 
به گاز خانگی ۱۰ برابر گران تر می فروشند، 
تصریح کرد: اگر سیستم گرمایش خانگی 
تغییر کند علاوه بر حل مشــکل صنعت و 

هدررفت انرژی نیز کاهش پیدا می کند.
وی در ادامه خاطر نشــان کرد: وزیر صمت 
نیز باید در این زمینه پاســخگو باشــد در 
حال حاضر ایــن وزارتخانه فقــط اقدام به 
تعریف ســامانه بــرای صنعــت می کند و 
همواره از فعالان حــوزه صنعت می خواهد 
کــه آمــار و ارقــام ارائــه بدهند این در 
حالیســت که وی باید به وظایف مهم تری 
از جمله رفع مشــکلات ناشــی از تغییرات 

نرخ ارز، کمبــود گاز، کاهــش نقدینگی 
بنگاه هــا و افت حجــم تولیــد بپردازد.به 
گفته جبالبارزی؛ در این شــرایط اقتصادی 
بنگاه ها به صورت طبیعی دچار مشــکل 
می شــوند و تا جایــی می تواننــد مقاومت 
کند، بعــد از ناچارند نیــروی کار و تعداد 
کارگران خــود را تعدیــل کنند.این فعال 
اقتصادی با بیان اینکه گزارشی از قطعی گاز 
شــهرک های صنعتی دریافــت نکردیم، 
افزود: قطعــی گاز شــرکت های فولادی 
به ســایر صنایع نیز آســیب وارد می کند از 
جمله صنعت خودروسازی. نباید فراموش 
کــرد که تولید زنجیــره وار اســت و وزیر 
صمت باید گزارشــی از تاثیــر قطعی برق 

و گاز بــر صنایع ارائه بدهــد.وی در پایان با 
اشــاره به عدم تاب آوردن تولیدکنندگان 
خرد، گفــت: واحدهای تولیــدی بزرگ از 
آنجایی که بخشــی از آنها دولتــی یا نیمه 
دولتــی هستند  ســودهای کلان نصیب 
آنها  می  شود از این رو آنها می توانند در این 
روزها به ادامه فعالیت خود ادامه بدهند؛ هر 
چند این مجموعه ها نیز به دلیل کم شدن توان 
صادراتی متضرر می شــوند؛ بالا رفتن قیمت 
مواد اولیه و کاهش قــدرت نقدینگی ظرفیت 
تولید را کاهش داده اســت و به نظر می رسد 
که واحدهای تولیدی خرد بــا تعداد کارگران 
حداقل ۴۰ نفره نتوانند در این شرایط امیدوار 

به ادامه فعالیت اقتصادی باشند.

نایب رئیس اتاق ایران: یک سوم واردات کشور، قاچاق است

وسیه:محدودسازی اینترنت، مانع جدید در مراودات تجارت خارجی است  رییس اتاق مشترک ایران و ر
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مقام صنفی مطرح کرد
کاهش قیمت جهانی متانول موقتی است

 دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشــیمی با اشــاره به کاهش ۹ 
درصدی خوراک گاز پتروشیمی های کشور در روزهای اخیر با توجه به 
افزایش مصرف گاز بخش خانگی، گفت: پیش از این روزانه ۶۰ میلیون 
متر مکعب گاز به پتروشــیمی ها تحویل می شــد که پنج میلیون متر 

مکعب معادل ۹ درصد آن کم شده است.
»احمد مهــدوی ابهری« با اشــاره به برخی صحبت ها مبنی بر ســود 
اقتصادی بالاتر صادرات گاز در مقایسه با محصولات پتروشیمی، افزود: 
این نگاه کارشناسی نیست، زیرا کاهش قیمت محصولات پتروشیمی 
در بازارهای جهانی موقتــی خواهد بود.وی ادامــه داد: زمانی که خط 
لوله »صلح« برای صادرات گاز به پاکســتان را احداث کردیم مگر این 

صادرات تحقق پیدا کرد و توانستیم صادرات داشته باشیم؟
مهدوی با تاکید بر اینکه پتروشــیمی ها سال هاســت علاوه بر تامین 
بخش بزرگی از ارز مورد نیاز کشــور و عرضه آن در ســامانه نیما، سود 
قابل توجهی در بورس توزیع کرده اند، گفت: کاهش قیمت فعلی برخی 
محصولات پتروشــیمی از جمله متانول ها در بازارهای جهانی موقتی 
است.وی بیان داشت: با توجه به جنگ روســیه و اوکراین شرایط بازار 
پتروشیمی با نوسان همراه بوده و قیمت  پایین آمده است. از سوی دیگر 
روســیه حجم زیادی متانول وارد بازار چین کرده کــه این موضوع نیز 
باعث تضعیف قیمت ها شده اســت.دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی 
پتروشــیمی اضافه کرد: همچنین اکنون در چین بــا توجه به کاهش 

تقاضا، متانول تبدیل به الفین نمی شود.
این مقام صنفی با تاکید بر اینکه در ابتدای همه گیری کرونا قیمت نفت 
به صفر رســید، گفت: در آن زمان هیچ کس اعتقاد نداشت که چاه های 
نفت را ببندیم و صادرات را متوقف کنیم، زیرا همه می دانستند که این 
اتفاق موقتی است. اکنون در خصوص قیمت متانول نیز همین شرایط 

وجود دارد و حفظ بازارهای صادراتی باید در اولویت باشد.
مهدوی با اشــاره به اینکه تولید محصولات پتروشیمی در کشور ادامه 
دارد، افزود: همچنین می توان زنجیره ارزش را در متانول توســعه داد 
و ارزش افزوده بالاتری ایجاد کرد.وی اظهار داشــت: اکنون با توجه به 
افزایش مصرف گاز بخش خانگی و تجاری، تحویل گاز به پتروشیمی ها 
محدود شده است.دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی با بیان 
اینکه تحویل خوراک گاز به همه پتروشــیمی ها نزدیک به پنج میلیون 
متر مکعب کاهش داشــته، تاکیــد کرد: در مجمــوع ظرفیت دریافت 
خوراک گاز پتروشــیمی ها حدود ۷۲ میلیون متر مکعب در روز است، 
اما ۶۰ میلیون مترمکعب آن تحویل می شد که اکنون پنج میلیون متر 

مکعب آن نیز کاهش پیدا کرده است.
وی، این میزان را معادل ۹ درصد مجموع خوراک گازی پتروشیمی ها 
دانســت و گفت: بیش از هر چیز واحدهای متانولی، اوره و آمونیاکی با 

محدودیت مواجه بوده اند.

مهدوی ادامه داد: سال گذشــته ۶۸۰میلیون دلار زیان از محدودیت 
خوراک گازی پتروشیمی ها به این صنعت وارد شد.

دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی:

مشکل تولیدکنندگان کفش تا ۱۵ دی ماه به طور 
کامل حل می شود

دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشــیمی گفت: به دلیل 
بروز مشــکل در واحد پارس تولید مواد اولیه کفش با مشــکل مواجه 
شــده، اکنون در حال واردات هســتیم و تا پانزدهم دی ماه این مشکل 
به طور کامل برطرف می شود.احمد مهدوی ابهری،  با بیان اینکه واحد 
پارس که تولیدکننده اصلی مواد اولیه کفش در حوزه پتروشیمی است 
دچار مشکل شد، اظهار کرد: برای اینکه مشــکل جدی نشود به سراغ 

واردات رفته ایم و اکنون کار در حال انجام است.
وی با اشــاره به انتقادهایی که از ســوی جامعه تولیدکنندگان کفش 
مبنی بر عدم تحویل مواد اولیه مطرح می شــود، گفت: تولیدکنندگان 
کفش گمان می کنند که بخش پتروشیمی تمایلی به تحویل مواد اولیه 

ندارد، اما اینگونه نیست و با جدیت در حال رفع مشکل هستیم.
دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی ادامه داد: به دلیل 
بروز مشکل در واحد با این مساله مواجه شده ایم اما در تلاش هستیم تا 
در ســریع ترین زمان مشکل برطرف شــود و پیش بینی می شود که تا 

پانزدهم دی ماه واحد به طور کامل وارد مدار شود.
مهدوی در پاسخ به این ســوال که آیا تا پانزدهم دی ماه مشکل به طور 
کامل حل می شــود؟ گفت: اکنون در حال واردات هستیم و کار پیش 
می رود اما  با وارد مدار شدن این واحد یعنی پانزدهم دی ماه با توجه به 
تولید پارس همه چیز عادی خواهد شد.چندی پیش علی لشکری عضو 
هیات رئیســه جامعه صنعت کفش ایران اعلام کــرد: تولیدکنندگان 
کفش برای تامین مواد اولیه پتروشــیمی دچار مشــکل هستند، چرا 
که این صنایع صادرات را به جــای تامین بازار داخــل در اولویت قرار 
می دهند.وی با اشــاره به بحث رقابت در بازار مواد اولیه پتروشــیمی، 
اظهار کرد: برای مثال طی هفته گذشــته مواد اولیه مورد اســتفاده در 
زیره کفش مانند پی وی ســی گرید ۶۵ در بورس کالا حدود ۴۷ درصد 
نســبت به نرخ پایه رقابت خورد. نرخ پایه این محصول ۱۹ هزار و ۹۵۴ 
تومان بود که به ۲۹  هزار و ۳۷۶ تومان رسید. این وضعیت به این معنی 
است که تولیدکننده ایرانی مواد اولیه یاد شــده را ۴۷ درصد گران تر از 
رقیب مشــابه خارجی تهیه می کند. این وضعیت قدرت رقابت پذیری 

کالاهای ایرانی را در مقایسه با کالای مشابه خارجی کمتر می کند.

و نیر

خریدار  استاد دانشــگاه صنعتی شریف 
با بیان اینکه ســبد انرژی ما ناقص اســت 
و بســیار وابســته به گازیم، گفت: ساخت 
نیروگاه باید ممنوع شــود، ما دائم ظرفیت 
نیروگاهی را زیاد می کنیــم ولی مصرف را 
بهینــه نمی کنیم یعنی تولیــد می کنیم تا 

هدر دهیم.
هاشــم اورعی، درباره اولویت اســتفاده از 
نیروگاه های حرارتی، اتمی و یا تجدیدپذیر 
برای تولید برق در کشــور اظهار داشــت: 
منظور از حرارتی این اســت که گاز تحویل 
می دهیم تا برق تولیــد کنیم این نیروگاه ها 
هم سریع راه اندازی و تولید برق دارند و هم 
اینکه قیمــت آنها گران نیســت، با فناوری 
روز راندمــان خوبی هم دارند. اما مشــکل 
در این بخش عــدم توانایــی در تامین گاز 
اســت؛ ما در حال حاضر شاهد روند فزاینده 
کسری گاز کشور هســتیم و نمی توانیم در 
درازمدت یعنــی تــا ۱۴۲۰ روی گاز برای 
تولید برق حســاب کنیــم، همچنین ۱۲ 
درصد از ظرفیت منصوبه نیروگاهی ما آبی 
است اما مشــکل ما این است که نمی توانیم 
توســعه نیروگاه هــا را روی دوش برقابی ها 
بگذاریم زیرا بــا کمبــود آب مواجهیم. به 
طوری که ســال گذشــته به دلیل کمبود 
آب فقط ۴ درصد از بــرق را از این ۱۲ درصد 
ظرفیت نصب شــده تامین کردیم، بنابراین 
تا دو دهــه آینده به دلیل کمبــود آب و گاز 
علیرغم مزیت های نسبتا خوب نمی توانیم 
چنــدان روی نیروگاه های برقابی و حرارتی 

حساب کنیم.

هزینه برق هسته ای 5 برابر حرارتی
وی در ادامــه بــه نیروگاه های هســته ای 
پرداخت و گفت: از جملــه مزایای این نوع 
نیــروگاه اینکه عمــر آنها طولانی اســت و 
برخی از آنها تا ۵۰ ســال هم فعالیت دارند، 
اما مشــکل اساسی اینکه ســرمایه گذاری 
اولیه آنهــا بالا اســت. مثلا اگر بــرای یک 
کیلووات ســاعت ظرفیت بــرق در نیروگاه 
حرارتی حــدود ۶۰۰ تــا ۸۰۰ دلار هزینه 
کنیم در مورد هســته ای این رقم به ۴۰۰۰ 
دلار می رســد، مثلا بــرای  ۱۰۰۰ مگاوات 
برق نیروگاه اتمی بوشــهر ۴.۵ تا ۵ میلیارد 
دلار هزینه شــد، در نتیجه در کشوری مثل 
ایران که در شــرایط فعلی سخت با کمبود 
سرمایه مواجه اســت، نمی توان وارد مقوله 

تولید برق هسته ای شد.

تجدیدپذیرها به صرفه اند؟
اســتاد دانشــگاه صنعتی شــریف در ادامه 
بیان داشــت: تولیــد بــرق از نیروگاه های 
بادی مســتقر در خشــکی ارزان ترین روش 
اســت به طوری که اگر روی نیــروگاه بادی 
ســرمایه گذاری کنیم هر کیلووات ســاعت 
انــرژی الکتریکی که تولید می شــود کمتر 
از ۲ ســنت دلار دلار هزینه دارد، برای ما که 
رژیم بادی خوبی داریم روش خوبی اســت، 
بعد از بادی خورشــیدی هم به دلایل ارزان 
شدن تجهیزات بســیار کم هزینه است.وی 
خاطرنشــان کرد: امروز حــدود ۹۰ درصد 
از برق کشــور با ســوخت گاز تولید می شود 
و ما امنیت انرژی مــان به مخاطــره افتاده 
چون وابســتگی زیادی به گاز داریم و امکان 
تامین گاز را در زمستان را نداریم، در نتیجه 
بلافاصله بعد از گاز مشــکل بــرق خواهیم 
داشــت. امروز ۳۷ درصد مصرف گاز کشور 
مربوط به بخش خانگی و تجاری و ۳۳ درصد 
نیروگاه اســت، به محض اینکه با کمبود گاز 
مواجه می شــویم بخش خانگی و تجاری در 
اولویت اول تامین قرار می گیرد و گاز تحویلی 
به نیروگاه ها کم می شود، بعبارت دیگر سبد 

انرژی ما ناقص است بسیار وابسته به گازیم.

متنوع سازی سبد؛ یک راه حل
اورعی با بیان اینکه باید برای دوره ۱۰ ساله 
ســبد انرژی را تغییر دهیم، گفت: با توجه 

به شــرایطی که داریم، نمی توانیم ســهم 
نیروگاه های گازی را زیــاد کنیم، بنابراین 
راه حل اینکه که بقیه مدل های تولید برق را 

وارد سبد کنیم تا متنوع سازی کرده باشیم.

تکنولوژی هسته ای نداریم
وی در مقایســه برنامه هــای نیروگاهی در 
دیگر کشورها خاطرنشان کرد: هر کشوری 
تقریبا نسخه خود را باید بپیچد زیرا مسائل 
ژئوپلیتیــک و امکانات مطرح اســت، مثلا 
برخی کشــورها مثل برزیل آب های روان 
hydro�  زیادی دارند و نیروگاه هــای آبی )

power ( را در اولویت قرار می دهند، برخی 
کشورها مثل فرانســه بار اصلی تولید برق را 
روی هســته ای می گذارند دلیل آن اینکه 
تکنولوژی هســته ای پیشــرفت داشته و 
زمینه صادرات را هــم فراهم کرده، اما آنچه 
مسلم اســت اینکه ما در این حد تکنولوژی 
هسته ای نداریم، به لحاظ تنوع تامین مواد 
اولیه نیروگاهی نیــز کمبود داریم، بنابراین 

امنیت انرژی در کشور ما پایین است.

جای خالی انرژی پاک
استاد دانشگاه صنعتی شــریف تاکید کرد: 
آنچه مسلم است اینکه جای تجدیدپذیرها 
در کشور ما خالی است، همه دنیا به سرعت 
در مسیر افزایش ســهم انرژی تجدیدپذیر 
حرکت می کنند، متاســفانه ما این مسیر را 

جلو نمی بریم به طوری که در ســال ۱۴۰۰ 
سهم انرژی تجدیدپذیر از کل برق مصرفی 
کشــور کمتر از یک درصد بوده، یعنی تا به 
امروز نتوانسته ایم مســیری را که دنیا طی 

می کند، برویم.

چالش برق هسته ای
وی ادامــه داد: مــا در زمینه هســته ای هم 
در کشــور مشــکل داریم مثــلا نمی توانیم 
۵۰ درصــد اورانیوم نیــروگاه هســته ای را 
تامین کنیــم بنابراین در زمینه ســوخت به 
دیگر کشــورها وابسته می شــویم و این یک 
چالش بزرگ اســت. موضوع دیگر پســماند 
نیروگاه های هســته ای اســت، پســماندها 
ابتدا به مدت حدود ۲ ســال در یک اســتخر 
قرار گیرد و بعد چند ســال در یک اتاق هایی 
نگهداری شوند، باید برای مواد رادیواکتیو فکر 
اساسی شود که هم پرهزینه است و هم اینکه 
تکنولوژی بالایی نیاز دارد. ما اکنون فقط یک 
نیروگاه ۱۰۰۰ مگاواتی بوشــهر را داریم که 
بسیاری مشکلات داریم، ما حادثه چرنوبیل را 
دیده ایم اگر بخواهیم به سمت هسته ای برویم 
باید پسماندها به شــکل مناسبی دفع شود تا 

مردم منطقه را تحت تاثیر قرار ندهد.

200 سال زمان نیاز داریم که به رقم 50 
درصد تولید برق از تجدیدپذیر برسیم

اورعی ســبد انرژی مطلوب برای کشــور را 

تا ۱۴۱۰، ۵۰ درصــد تجدیدپذیر، حداکثر 
۱۰ تــا ۱۵ درصــد هســته ای و مابقی از 
نیروگاه های مختلــف حرارتی عنوان کرد و 
گفت: ما ۲۰ سال است که روی تجدیدپذیر 
کار می کنیــم اما تنها به یــک درصد تولید 
در این بخش رســیده ایم و اگر همین روند 
را ادامه دهیــم قطعا ۲۰۰ ســال زمان نیاز 
داریم که به رقــم ۵۰ درصد تولیــد برق از 
تجدیدپذیر برســیم، آمارها نشان می دهد 
تا ۱۴۲۰ شــاهد روند فزاینــده کاهش گاز 
هستیم یعنی ۱۴۱۰ بیش از امروز و ۱۴۲۰ 
بسیار بیشــتر از ۱۴۱۰کسری گاز خواهیم 
داشــت و در واقع گاز کمتری بــه نیروگاه 

می دهیم.

ساخت نیروگاه باید ممنوع شود
وی در ادامــه با تاکید بــر اینکه مــا نباید 
روی تولید برق تمرکز کنیم، خاطرنشــان 
کرد: به اعتقاد بنده ســاخت نیــروگاه باید 
ممنوع شــود، ما دائم ظرفیــت نیروگاهی 
را زیــاد می کنیم ولــی مصــرف را بهینه 
نمی کنیم یعنی تولید می کنیــم تا به هدر 
دهیم، باید بیشــتر از وقت و پولی که روی 
افزایش ظرفیت تولید برق می گذاریم روی 

بهینه سازی مصرف انرژی بگذاریم.

طی 20 سال مصرف را نه تنها کاهش 
بلکه 42.5 درصد افزایش دادیم

اســتاد دانشگاه صنعتی شــریف با اشاره به 
روند بهینه ســازی مصرف در دنیا و مقایسه 
آن با ایران گفت: در دوره ۲۰ ساله )۲۰۱۹-

۲۰۰۰( منحنی شدت مصرف انرژی کشور 
دنیــا ۲۴ درصد کاهش یافته اســت و فقط 
چند کشــور مصرف غیربهینه دارند که در 
این بین ایران با رشد ۴۲.۵ درصدی مصرف 
در بیــن کشــورهای با مصــرف غیربهینه 
شاگرد اول اســت، یعنی طی این دوره ۲۰ 
ســاله نه تنها مصرف را کاهــش نداده بلکه 
افزایش هم داده اســت، بعبــارت دیگر اگر 
۱۰۰ واحد انــرژی مصــرف می کردیم که 
یــک دلار ارزش افزوده ایجــاد کنیم امروز 
۱۴۲ واحد انرژی مصــرف می کنم تا همان 
یک دلار ارزش افزوده را ایجــاد کنیم، زیرا 
در کشور ما سیاست گذاری و قیمت گذاری 
کوتاه مدت و اشتباه است و مسائل اقتصادی 
مهم نیســتند، در صورتی که بقیه کشورها 
از فناوری روز برای کاهــش مصرف انرژی 

استفاده کرده اند.

خجسته مهر با اشاره به اقدام های انجام شده در پارس 
جنوبی و دیگر میدان ها برای افزایش تولید گاز طبیعی 
در کشــور گفت: طرح توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبی 

بهمن ماه امسال پس از دو دهه به مدار تولید می آید.
 به نقل از شرکت ملی نفت ایران، محسن خجسته مهر 
در آئین پایانی ششمین جشــنواره تلویزیونی مستند 
در منطقه عســلویه که با حضور پیمان جبلی، رئیس 
ســازمان صداوســیما و پس از بازدید از دکل حفاری 
مســتقر در موقعیت ۱۱B برگزار شد، با اشاره به اینکه 
صنعت نفت پیشران اقتصاد کشــور است، گفت: آنچه 
در منطقه پــارس جنوبی مشــاهده می کنیم حاصل 
ســرمایه گذاری ۸۵ میلیارد دلاری طی دو دهه است و 

این از افتخارهای جمهوری اسلامی ایران است.
وی از برداشــت روزانه بیش از ۷۰۰ میلیون مترمکعب 

گاز از پارس جنوبی خبر داد و افزود: بیش از 
۷۰ درصد گاز کشــور از این میدان مشترک 

برداشت می شود.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با استناد 
به بیانــات رهبر معظم انقلاب اســلامی که 
تولیــد، جهاد اســت، تصریح کــرد: اکنون 
۲۷ میلیارد دلار پروژه در بخش بالادســت 

منطقه پارس جنوبی در حال اجراست.
خجســته مهر صیانت از ذخایر گازی را مأموریتی مهم 
دانست و گفت: ما در شرکت ملی نفت ایران وظیفه مهم 
تولید را به عهده داریم و مردم نیــز در صیانت از ذخایر 
گازی نقش مهم و ویژه ای در مســیر مصــرف بهینه و 

صرفه جویی دارند.
وی با اشاره به یک اقدام جهادی و مهم در طرح توسعه 

فاز ۱۱ گفت: این فاز سال ها بلاتکلیف مانده 
بود و در هشــت سال گذشــته نیز هیچ گونه 
اقدامی در آن انجام نشده اســت، قرارداد با 
یک شرکت خارجی در گذشــته نیز به علت 
تحریم ها به نتیجه خاصی منتهی نشــد و آن 

شرکت نیز از قرارداد کناره گیری کرد.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران ادامه داد: 
در دولت ســیزدهم اقدام های فوری در این بخش آغاز 
شــد و اکنون حفاری چهار حلقه چــاه گاز آن تکمیل 

شده است.
خجسته مهر با اشاره به اینکه دو ردیف پالایشگاه گازی 
فاز ۱۴ پارس جنوبی به مرحله شیرین ســازی رسیده 
است، تصریح کرد: توســعه میدان مشترک بلال که در 
ادامه میدان گازی پارس جنوبی قرار دارد نیز آغاز شده 

اســت.وی ادامه داد: یکی از ســکوهای گازی میدان 
پارس جنوبی که از ســال ۹۴ معطل مانده و تولید آن 
متوقف شده بود، کار ترمیم چاه های آن توسط قرارگاه 

سازندگی خاتم الانبیاء آغاز شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی نفــت ایران با اشــاره به آغاز 
عملیات اجرایی توســعه میدان گازی پارس شمالی، 
بیان کرد: با توســعه میدان کیش و توسعه ۱۳ میدان 
گازی در بخش خشــکی و دیگر میدان های پرشمار در 
ســال های آینده ۵۰۰ میلیون مترمکعب به تولید گاز 

کشور افزوده می شود.
بر اســاس این گزارش، رئیس ســازمان صداوســیما 
و مدیرعامل شــرکت ملی نفــت ایران ظهــر امروز از 
طرح های توســعه ای پارس جنوبــی و دکل حفاری 

مستقر در طرح توسعه فاز ۱۱ بازدید کردند.

پارس جنوبی

ح توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی پس از ۲ دهه اجرایی خواهد شد مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران:طر

وسیه بحران زایی ترکیه در تحریم های نفتی غربی علیه ر
خریدار  ترکیه با پافشــاری روی مقررات 
بیمه جدید برای نفتکش ها، به مانع بحرانی 
مهمی در برنامه بین المللــی پیچیده برای 
محروم کردن روســیه از درآمدهای نفتی 

دوران جنگ، تبدیل شده است.
 شــمار نفتکش هایی که منتظــر خروج از 
دریای ســیاه از طریق تنگه های بســفر و 
داردانل ترکیه هستند، روز جمعه همچنان 

افزایش یافت.
با وجود فشــار مقامات غربی، آنکارا حاضر 
نیست مقررات بازرســی بیمه جدید که از 
ابتدای ماه میلادی جاری به اجرا گذاشــته 

است را لغو کند.
آژانس کشــتیرانی ترایبکا روز جمعه اعلام 
کرد در مجمــوع، ۲۸ نفتکش منتظر خروج 

از تنگه های بسفر و داردانل هستند.
کشــورهای ثروتمند گروه هفت، اتحادیه 
اروپا و اســترالیا بــا هدف محــدود کردن 
درآمدهای نفتی مســکو، توافــق کرده اند 
فراهم کردن خدمات کشتیرانی مانند بیمه 
را برای نفتکش هایی که حامل نفت روسیه 
بــه  قیمت بالاتــر از ۶۰ دلار در هر بشــکه 

هستند، ممنوع کنند.
در همین راستا، سازمان دریانوردی ترکیه 
اعلام کرده اســت نفتکش هایــی که فاقد 
مدارک بیمه لازم هســتند را از آبهای این 

کشور دور نگه خواهد داشت.

بیمه گران غربی می گویند نمی توانند اسناد 
مورد درخواســت ترکیه را فراهم کنند زیرا 
اگر معلوم شــود محموله نفتــی که تحت 
پوشــش آنها قرار داشته اســت، به قیمت 
بالاتر از ۶۰ دلار فروخته شده، ممکن است 

در معرض تحریم قرار بگیرند.
مقامات ترکیــه اعلام کرده انــد در صورت 
وقوع سانحه برای کشتی که ناقض تحریم ها 
بوده، ممکن است خسارت آن تحت پوشش 
صندوق بین المللی مربوط به نشــت نفتی 
قرار نگیرد. با این حــال، ترکیه مذاکرات با 
کشورهای دیگر و شرکت های بیمه را ادامه 

می دهد.
اکثر کشــتی هایی که نزدیــک آبراه های 

ترکیه منتظر خروج هســتند، کشتی های 
اتحادیه اروپا هستند و شــمار زیادی از آنها 
حامل نفت به مقصد بنادر این بلوک هستند. 
این موضوع، خشــم متحدان غربی آنکارا را 

برانگیخته است.
سازمان دریانوردی ترکیه اعلام کرده است 
قصد دارد هشــت نفتکش که بیمه حفاظت 
و غرامت ندارند و در دریــای مرمره منتظر 
عبور از تنگه داردانل هســتند را به خارج از 
آب های خود هدایت کنــد. این نفتکش ها 
برای عبــور از داردانــل، با تدابیــر اضافی 

اسکورت خواهند شد.
یــک منبع کشــتیرانی اظهار کــرد: چهار 
نفتکش که منتظر عبور از داردانل هستند، 

قرار است روز شنبه با اسکورت یدک کشها، 
از این مسیر عبور کنند.

یک نفتکش با پرچم ترکیــه، پس از این که 
از یک شــرکت بیمه عضو گروه بین المللی 
حفاظــت و غرامــت نامه بیمــه حفاظت و 
غرامت گرفت، روز جمعه از تنگه بسفر عبور 
کرد.ترافیک نفتکش هــا در آبهای ترکیه، 
باعــث نگرانی در بازارهــای نفت و نفتکش 
شده است. میلیون ها بشــکه نفت که مبدا 
آنها از بنادر روسیه است، از طریق تنگه های 
بســفر و داردانل ترکیه به دریای مدیترانه 

می روند.
اکثر نفتکش هایی که منتظــر عبور از تنگه 
بسفر هستند، نفت قزاقســتان را حمل می 

کنند. جانت یلن، وزیر خزانه داری روســیه 
پنج شنبه گذشته گفت دولت آمریکا دلیلی 
نمی بیند ایــن نفتکش ها، هدف سلســله 

مراتب جدید ترکیه قرار بگیرند.
وی افزود: واشــنگتن دلیلــی نمی بیند بر 
این باور باشد که روســیه در تصمیم ترکیه 
برای مسدود کردن مسیرهای عبور کشتی، 

دخیل باشد.
کمیســیون اروپــا روز جمعه اعــلام کرد 
تاخیرها، ارتباطی به مکانیزم ســقف قیمت 
ندارد و ترکیه می تواند درســت مانند سابق 

سیاست های بیمه خود را بازبینی کند.
یک سخنگوی این کمیســیون گفت: ما در 
تماس بــا مقامات ترکیه برای روشــنگری 
هســتیم و تلاش می کنیم ایــن وضعیت را 

حل کنیم.
بر اســاس گزارش رویتــرز، از زمان حمله 
نظامی روســیه به اوکرایــن، ترکیه روابط 
خوب خود با هر دو کشور روسیه و اوکراین 
را متعادل نگه داشته است. این کشور نقش 
مهمی در توافق مورد حمایت سازمان ملل 
متحد در ژوئیه برای آزاد کــردن صادرات 
غله از بنــادر اوکراین در دریای ســیاه ایفا 
کرد. با ایــن حال، روابــط میان آنــکارا و 
واشنگتن متلاطم بوده اســت و ترکیه ماه 
گذشــته مجددا از آمریکا خواست حمایت 

از کردهای روسیه را متوقف کند.

)) آگهي مناقصه عمومی ((
شهرداري شاهرود درنظر دارد نسبت به برداشت 
عکســهای هوایی بــا GSD   3 تا 5 ســانتیمتر و 
منحنــی تــراز 5/. متری بــه روش فتوگرامتری از 
شهر شاهرود اقدام نمایند، لذا متقاضیان مي توانند جهت كسب 
اطلاعات بیشتر از موضوع آگهي همه روزه به جز ایام تعطیل دروقت 
اداري  بــا تلفــن31555227 -023-  09196689336واحد 
GIS  وثبت درخواســت  شهرداری شاهرود تماس حاصل نمایند. 
 ضمناً متن آگهي در ســایت تداركات الكترونیكي دولت به آدرس 
www.setadiran.ir جهــت مشــاهده متقاضیان قابل رویت و 

بهره برداري مي باشد.
لازم بذكر اســت مهلت دانلود و بهره برداري اســناد مناقصه از 
سامانه فوق الذكر تا روزسه شنبه مورخ 29/ 09/ 1401 مي باشد.

مهلت ارائه پیشــنهاد در ســامانه تداركات الكترونیكي دولت  تا 
پایان  وقت اداري روز شنبه  مورخ 10/10/ 1401 مي باشد.

چاپ نوبت اول :20/ 09/ 1401 چاپ نوبت دوم :  27/ 09/ 1401
محسن احمدی-شهردارشاهرود
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تلاش برای تسهیل آزاد سازی دانشجویان بازداشتی
معاون فرهنگی وزارت علوم گفت: تا کنون تعداد کثیری از دانشجویان 
بازداشت شــده آزاد شــده اند و ما به دنبال تســهیل آزاد سازی سایر 
دانشجویان هســتیم .عبدالحســین کلانتری درباره آخرین وضعیت 
آزادســازی دانشجویان بازداشــت شــده در اتفاقات اخیر گفت: ما در 
معاونت فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم به دنبال این هستیم که کمک 
کنیم به نوعی آزاد سازی دانشجویان بازداشت و دستگیر شده تسهیل 
شــود.وی افزود: تا کنون نیز تعداد کثیری از دانشجویان آزاد شده اند.

معاون فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم افزود: براســاس آخرین آماری 
که اخیرا از دانشگاه تهران داشــتم، ۱۱ نفر از دانشجویان بازداشتی این 

دانشگاه در شرف آزادی هستند.
وی ادامه داد: همــان طور که قبلًا نیز گفتــه ام معاونت فرهنگی چهره 
جمالیه وزارت علوم اســت و ما باید فضا را برای کنشگری دانشجویان 

فراهم کنیم.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران مطرح کرد
وضعیت مسکن در تهران از رکود عبور کرد

معاون شهرســازی و معماری شــهرداری تهران گفت: اکنون از رکود 
مســکن در پایتخت عبور کرده ایم و آمار صدور پروانه نســبت به سال 
گذشته افزایش داشــته اســت.حمیدرضا صارمی معاون شهرسازی 
و معماری شــهرداری تهران در آئین آغاز ۱۱ هزار واحد مســکونی با 
بیان اینکه مهاجرت خالص به شــهر تهران کمتر از ۴۰ هزار نفر اســت 
گفت: اگر مهاجرت را حساب نکنیم در تهران ســالانه ۱۵۰ هزار واحد 
مسکونی نیاز داریم.وی ادامه داد: از سال ۹۳ تولید مسکن کم شد و در 
سال گذشته کمتر از ۵۰ هزار واحد در تهران ساخته شده است و همین 

موضوع منجر به گرانی چند برابری مسکن شد.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران با بیان اینکه مقام معظم 
رهبری چندین مرتبه در رابطه با غفلت در حوزه مســکن تذکر داده اند 

بیان کرد: شهرداری تهران به دلیل ضرورت در حوزه مسکن وارد شد.
صارمی با بیان اینکه اکنون از رکود مســکن عبــور کرده ایم گفت: آمار 

صدور پروانه نسبت به سال گذشته افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه برای پیشبرد برنامه خود وظیفه داشتیم تا موانع پیش 
روی خود را از ســر راه برداریم گفت: در سال های گذشته عوارض ۳۰۰ 
درصد افزایش پیدا کرده بود و همین منجر به این شــد تا ســازندگان 
اقدام به ســاخت نکنند امــا اکنون از ایــن موضوع عبــور کرده ایم و 

توانسته ایم تفاهم بیش از ۳۰۰ هزار واحد را به نتیجه برسانیم.
معاون شهرســازی و معماری شــهرداری تهران تصریح کــرد: ۲ هزار 
میلیارد ریال اوراق مشارکت در حساب شــهرداری تهران قرار گرفت و 

در نفر آباد خرج خواهد شد.

صارمی با بیان اینکه ۲ هزار مسکن در شهرری ساخته می شود گفت: به 
طور قطع در بستر این ساخت و سازها شهر ری در سال آینده چهره ای 

جدید پیدا خواهد کرد.

نجف پور کردی مطرح کرد
تلاش برای دریافت معوقات صندوق ذخیره 

فرهنگیان تا پایان سال
مدیر عامل صندوق ذخیره فرهنگیان گفت: امیدواریم تا پایان امســال 
معوقات صندوق از دولت دریافت شود.حمیدرضا رضا نجف پور کردی 
در پاسخ به این ســوال که چه تدبیری برای معوقات دولت به صندوق 
ذخیره فرهنگیان اندیشیده شده است، گفت: دولت معوقات مختلفی 
به صندوق دارد؛ یکی معوقات ســال های گذشــته دولــت به صندوق 
ذخیره فرهنگیان اســت که در طرح کلی احیای بانک سرمایه تعیین 

تکلیف شده است بیش از ۳ هزار میلیارد تومان در این طرح وجود دارد.
وی با اشــاره به مطالبات قطعی نشده امســال صندوق از دولت گفت: 
برای این معوقات هم مذاکراتی در قالب یک مــدل اقتصادی با مراجع 
مربوطه صورت گرفته اســت که این هم به موازات طرح قبلی پیگیری 

می شود و امیدواریم تا پایان امسال این مطالبات وصول شود.
مدیرعامل صنــدوق ذخیره فرهنگیــان افزود: یک بخــش دیگری از 
مطالبات ما را نمی توان در قالب بودجه برای آن ســهمی در نظر گرفت 
یا بابت این معوقــات در بودجه ردیفی در نظر گرفته شــود و در احکام 
بودجه نیامده اســت. در این خصوص مذاکراتی را با نمایندگان مجلس 
و دولت داشــتیم. موافقتش را هم گرفتیم تا چارچوبی که می توان در 
قالب احکام دائمی بیاید انجام دهیم. امیدواریم در بودجه امسال برای 

صندوق ذخیره فرهنگیان در نظر گرفته شود.
وی در پاسخ به این سوال که میزان معوقات قطعی امسال چقدر است؛ 
گفت: منطق و مدل معوقات صرفاً همان اساسنامه صندوق است. معلم 
هر میزان که در صندوق برای ســهم خودشان را واریز کند دولت مکلف 
است به همان میزان در صندوق واریز کند؛ لذا معوقات و تعهدات دولت 
متغیر است و نمی توان مبلغ معینی برای آن در نظر گرفت اما مهم این 
است که در قالب بودجه قطعی دولت مشــخص و مطالبه شود تاکنون 
چنین موضوعی نبوده اســت و امیدواریم تا پایان امســال این معوقات 

دریافت شود.

سرهنگ گودرزی خبر داد
وش ویژه گل های آپارتمانی   فر

تله کلاهبرداران بود
رئیس پلیس فتا پایتخت از شناسایی و کشــف پرونده کلاهبرداری به 
روش اســتفاده از درگاه جعلی با ترفند فروش ویژه گل های آپارتمانی 

خبر داد.
ســرهنگ داود معظمی گودرزی، رئیس پلیس فتا تهران بزرگ گفت: 
تعدادی از شهروندان به پلیس فتا پایتخت مراجعه و مدعی شدند مبالغ 

زیادی بصورت غیرمجاز از حساب بانکی وی برداشت شده است.
این مقام انتظامی بیــان کرد: یکی از مالباختــگان پرونده در اظهارات 
خود گفت قصد خرید یک گیــاه آپارتمانی برای منزل را داشــتم و در 
فضای مجازی مشغول جســتجو بودم که یک سایت فروش فوق العاده 
گل و گیاه را مشاهده کردم و وارد آن شــدم و بدون بررسی و اطمینان 
از هویت گردانندگان ســایت مذکور تعدادی گیاه آپارتمانی خریداری 
کردم و جهت پرداخت هزینه آن از طریق درگاه موجود در همان سایت 
اقدام کردم که با تراکنش ناموفق مواجه شــدم و پــس از دقایقی مبلغ 
۵۰۰ میلیون ریال از حســابم کسر شــد.وی افزود: کارشناسان پلیس 
فتا پایتخت پس از مطالعه اظهارات شــکات اقدامات خود را آغاز کرده 
و متوجه شدند همه مالباختگان پرونده فوق از طریق درگاه جعلی یک 
سایت با پوشــش فروش فوق العاده گل و گیاه مورد کلاهبرداری قرار 
گرفته اند، با بررســی همه جانبه و بهره گیری از روش های علمی و فنی 

موفق به شناسایی هویت گرداننده سایت شدند.

شهر

رئیس کمیته بودجه شــورای شــهر تهران با اشاره به 
صفر تا صد برنامه چهارم توســعه شــهری گفت: باید 
با صراحت و شــفافیت بیشــتر رویکرد هر ماموریتی 
تبیین شود.میثم مظفر با اشاره به لایحه برنامه چهارم 
شهر تهران که توسط شــهردار تهران به شورای شهر 
ارائه شده و ضمن بررســی و نقد فنی این لایحه گفت: 
اساساً باید محورهای مدنظر جهت تحول در دو برنامه 
مشخص شود؛ لذا پیشنهاد بنده تعیین احکام ناظر به 

ایجاد سه تحول است.
رئیس کمیته بودجه و نظارت مالی شــورای اسلامی 
شهر تهران با اشــاره به این تحولات اظهار کرد: تحول 
اول، ناظر بر شــهر یعنی تحول کالبدی است و تحول 
دوم در رابطه با شــهروندان و در حــوزه تحول رفتاری 
است و در نهایت تحول سوم نیز درباره مدیریت شهری 
و تحول ســازمانی اســت که ناظر به این ســه بخش 

پروژه ها، مفاد و احکام معین می شوند.
وی با تشــبیه برنامه های میان مدت نظیر برنامه های 

چهار ســاله، بــه دوی امدادی اظهــار کرد: 
در این شــیوه از یک نقطــه، کار تحویل فرد 
دیگری می شود تا او مســیر را ادامه دهد. لذا 
باید مختصــات کمی و کیفی نقطه شــروع 
)آغاز برنامه - وضع موجــود( تا نقطه نهایی 
)پایان برنامه - وضع مطلــوب( به وضوح در 
هر حوزه تبیین و تدقیق شــود به گونه ای که 

به صورت کمی و کیفی مشخص، وضعیت قبل و بعد از 
برنامه کاملًا قابل سنجش و ارزیابی باشد که در لایحه 
ارائه شده مختصات آغاز و پایان برنامه به خوبی تبیین 
نشــده و لازم اســت در این زمینه اصلاحاتی را داشته 

باشیم.
مظفر ادامــه داد: از منظر توزیع وزنــی و کمی تعداد 
احکام و اهداف هــر برنامه که به نوعی نشــان دهنده 
اولویت های سیاست گذاران و تدوین کنندگان برنامه 
اســت، به رغم آنکه حوزه حمل و نقل عمومی چه بسا 
مهمترین چالش و مسئله شهر تهران است و جز اولین 

اولویت تعیین شــده توسط شورای اسلامی 
شــهر تهران در ســند الزامات برنامه بوده، 
اما متناســب با این اولویت، تعــداد احکام 
تکلیفی تعیین شــده در لایحه پیشنهادی 
شــهرداری کافی نبــوده و نیازمند بازنگری 
و تقویت اساسی اســت تا منابع محدود مالی 
ابتدا در جهت توسعه حمل و نقل عمومی به 
ویژه توسعه خطوط ریلی مترو، افزایش واگن، افزایش 
نــاوگان اتوبوســرانی و حرکت در مســیر بکارگیری 

خودروها و موتور سیکلت های برقی باشد.
وی در پیشــنهادی دیگر گفت: در راستای اجتماعی 
سازی برنامه، ایجاد همگرایی و فهم مشترک از احکام 
برنامه در فــرم و قالب تدوین برنامه چهارم توســعه، با 
بکارگیری از خلاقیت و ابتکار و خارج از روال مرسوم که 
مبتنی بر جملات و متن است، باید جنبه های بصری و 
شماتیک کار وجه غالب برنامه شود. استفاده از نمودار، 
برای اجتماعی سازی و ایجاد همگرایی در فهم عمومی 

مشترک از احکام برنامه بسیار مفید است.
مظفر توجه بــه تهیه نگاشــت نهــادی در تحقق هر 
یک از احــکام برنامــه در داخل و خارج شــهرداری 
را ضروری خواند و با اشــاره به آنکــه جهت تحقق یک 
حکم مأموریــت، گاهاً نیاز به همــکاری چند معاونت 
شهرداری و یا همکاری سایر ارگان ها و نهادهای دولتی 
با شهرداری در برخی مأموریت ها است گفت: باید نقش 
نهادها و چگونگی همکاری آنها مشــخص و نگاشــت 
نهادی آن تهیه شــود.رئیس کمیته بودجه شــورای 
اسلامی شــهر تهران ادامه داد: از جمله ایراداتی که به 
درستی در نقد برنامه های پیشین آمده، کم توجهی به 
سطح و حدود اختیارات شــهرداری تهران و قراردادن 
احکامــی فراتر از حدود اختیارات شــهرداری اســت 
که منجر به عــدم تحقق آنها در ســطح اجرایی برنامه 
سوم شده است. در برنامه پیشــنهادی چهارم نیز مواد 
و احکامی وجود دارد که در ســطح ملی و در قلمروی 

وظایف دستگاه های دولتی است.

توسعه

خریدار  رییس قوه قضائیه در راســتای 
جلوگیــری از اطالــه دادرســی در دیوان 

عدالت اداری دستوراتی را صادر کرد.
به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه، همزمان 
با چهل و یکمین ســالگرد تأســیس دیوان 
عدالت اداری، حجت الاســلام والمسلمین 
محســنی اژه ای، طی ســخنانی در جمع 
قضات و کارکنان ایــن دیوان، ضمن تبیین 
اصول مهــم ۱۷۰ و ۱۷۳ قانون اساســی، 
اظهار کرد: از اهداف مهم و اساســی دیوان 
عدالــت اداری، حمایت از مــردم، حقوق و 
منافع آنها و تضمین حقــوق و منافع آحاد 
مردم - نه طبقه و گروهی خــاص- در برابر 
مأمورین و دســتگاه های حکومتی است تا 
این حقوق و منافع مورد تعدّی و تعرض واقع 

نشود.
رئیس دســتگاه تصریح کــرد: کار دیوان 
عدالــت اداری باید بــه روز و دقیق و متقن 
باشد؛ آرا و احکام صادره از ناحیه این دیوان 
در حوزه رســیدگی به شــکایات، تظلمات 
و اعتراضات مردم نســبت بــه کارگزاران، 
مأمــوران، واحدهــا و احیانــاً مصوبات و 
آئین نامه هــای دســتگاه های حکومتــی 
باید فصل الخطاب باشــد و بدون تأخیر و به 

سرعت اجرایی شود.
رئیس عدلیه بیان داشــت: باید سازوکاری 
تعبیه شــود کــه فاصله ابلاغ یــک مصوبه 
خلاف قانون در یک دستگاه اجرایی تا ابطال 
آن مصوبه از ناحیه دیــوان عدالت اداری به 

کمترین زمان ممکن برسد.
قاضی القضات افزود: اگر مصوبه و مقرره ای 
خلاف قانون در یک دستگاه اجرایی صادر و 
ابلاغ شود و مدت زمانی از اجرای آن بگذرد 
و پس از آن، در نتیجه بررســی و ورود خود 
دیوان عدالــت اداری یا ارائه دادخواســت 
به دیــوان، مبــادرت به ابطــال آن مصوبه 
خلاف قانون شــود، این امــر واجد تبعات و 
پیامدهایی اســت؛ لذا دیوان باید به صورت 
ســالیانه یا ۶ ماه یکبار، برآوردی داشــته 
باشــد که فواصــل زمانی ابــلاغ مصوبات 
خلاف قانون در دســتگاه ها تا ابطال آنها در 
دیوان چه میزان بوده اســت و چه تبعات و 
پیامدهایی در نتیجه اجــرای آن مصوبات 

خلاف قانون ایجاد و حادث شده است.
رئیس قوه قضائیه در ادامه بیان داشــت: در 
مواردی، قوانین وضع شــده، تفســیرپذیر 
هســتند و خیلــی از صراحت و شــفافیت 
برخــوردار نیســتند؛ در اینگونــه موارد، 
دیوان عدالــت اداری باید دقــت زیادی را 
برای تشخیص خلاف قانون بودن یا نبودن 
مصوبات دســتگاه های اجرایی که ناظر بر 
آن قانون تفسیرپذیر هستند، صرف کند تا 

قدرت اقناع بوجود آید.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با 
اشــاره به آرای وحدت رویه صادره از هیئت 
عمومی دیوان عدالت اداری، اظهار داشت: 
مصلحت اندیشــی در دیوان عدالت اداری 
جایز نیســت؛ دیوان باید به مرّ قانون عمل 
کند؛ برای نمونه، وقتــی دو رأی متعارض 
از ناحیه شــعب دیوان صادر شده و هیئت 
عمومی دیوان می خواهد بررســی کند که 
کدامیــک از این دو رأی، منطبــق با قانون 
اســت، نباید این را مدنظر قرار دهد که رأی 
»الف« چون بــه مصلحت اســت ولو آنکه 
منطبق با قانون هم نیســت، ارجحیت پیدا 
کند؛ اتخاذ چنین رویــه ای به دیوان عدالت 

اداری لطمه وارد می کند.
رئیس قوه قضائیه در ادامه با اشاره به دستور 
سال گذشته خود به مسئولان دیوان عدالت 
اداری برای تدوین جــزوات و کتابچه هایی 
ناظر بر وظایف و مســئولیت های قانونی هر 
دستگاه، اظهار داشت: دیوان عدالت اداری 
باید بررسی کند که این جزوات و کتابچه ها 
و این پژوهش ها و نشست ها با دستگاه های 
مختلف، چه میزان در تحقق کامل و جامع 
هدف اساسی و اصلی دیوان که همان تأمین 
و تضمین حقوق و منافع مردم و جلوگیری 

از ابلاغ مصوبات خلاف قانون در دستگاه ها 
است، مؤثر بوده است.

رئیس دســتگاه قضا تصریح کرد: مسئولان 
دیوان عدالت اداری سازوکاری تعبیه کنند 
تا در فواصــل زمانی تعیین شــده، گزارش 
میزان شکایات مردم از دستگاه ها و مصوبات 
خلاف قانون آنها منتشر شده و به استحضار 
خود آن دستگاه و سایر دســتگاه هایی که 
در قانون مربوطه مدخلیــت و تأثیر دارند، 
برسد؛ این کار از خود قوه قضائیه آغاز شود؛ 
چرا که ما همواره اعتقاد داریم که باید همه 

امور را از خودمان شروع کنیم.
رئیس عدلیــه در ادامه با اشــاره به موضوع 
ابطال مصوبات دســتگاه های حکومتی در 
دیوان عدالت اداری و آمــار موجود در این 
زمینه مرتبط با ۸ ماهه ســال جاری، اظهار 
داشــت: دیــوان عدالــت اداری ضرورت 
دارد که نســبت به صدور و ابــلاغ مصوبات 
خــلاف قانــون دســتگاه های حکومتی، 
آسیب شناسی ها و بررســی های مقتضی و 
لازم را به عمل آورد تا از میزان بالای این امر 

جلوگیری و پیشگیری به عمل آید.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی 
اژه ای در ادامه بیان داشــت: بــه هر میزان 
که در دیــوان عدالــت اداری تجهیز نیرو و 
قاضی صورت گیرد امــا از ورودی پرونده ها 
به دیوان کاســته نشــود، باز هم با مشکل 
اطاله دادرســی، فرســودگی نیرو و حجم 
بالای پرونده هــا مواجه خواهیــم بود؛ لذا 
شما مســئولان و قضات دیوان باید همّ وغم 
خود را مصروف ایــن موضوع کنید که با چه 
راهکارهایی از جمله اصلاح قانون یا اصلاح 
رویه ها می توان از حجم ورودی پرونده ها به 

دیوان کاست.
رئیس دســتگاه قضا با اشــاره بــه اهمیت 
کاستن از فرآیندها در رسیدگی به پرونده ها 
در دیــوان عدالت اداری و تأثیــر این امر در 
جلوگیری از اطاله دادرســی ها، گفت: شما 
قضات و مســئولان دیوان عدالــت اداری 
باید بررســی کنید که با همین میزان نیرو و 
امکانات، چگونه می توانید مبادرت به تقلیل 
و کاســتن از فرآیندها در مراحل رسیدگی 
به پرونده ها کنید؛ بــرای نمونه وقتی ۱۰۰ 
نفر در اقصی نقاط کشــور پیرامون موضوع 
واحدی دادخواســت می دهنــد، آیا حتماً 
الزام به ثبــت همه این ۱۰۰ دادخواســت 
وجود دارد یا می تــوان با روش های دیگری 
در این رابطه عمــل کرد تا آن حــقِ واحد 
دادخواهان در این راستا، به سرعت محقق 

شود.
قاضی القضات در همین راســتا به اهمیت 
اتقان آرا در شــعب بدوی نیز اشــاره کرد و 
گفت: وقتــی آرای صادره از ناحیه شــعب 
بدوی دیــوان عدالت اداری متقن باشــند، 
در آنصورت شــعب تجدیدنظــر می توانند 
با سرعت بیشــتری به اعمال نظر بپردازند 
و همین امــر ســبب جلوگیــری از اطاله 

دادرسی ها می گردد.
رئیــس عدلیه با اشــاره به مســئولیت ها و 
کارکرد شــعب مرتبط با امــور اقتصادی، 
اراضی و شهرســازی دیــوان عدالت اداری 
و اظهــارات یکــی از قضات دیــوان ناظر 
بــر نارضایتــی بــالای مــردم از عملکرد 
شهرداری ها تصریح کرد: شهرداری ها جزو 
آن دسته از دســتگاه ها می باشند که میزان 
مراجعان به آن، بیشــتر از میزان مراجعان 
به دستگاه قضائی است؛ ما باید ابتدا بررسی 
کنیم کــه آیا همــه مراجعان به دســتگاه 
قضائی از رفتار، رویه ها و سرعت و اتقان کار 

ما رضایت دارند یا خیر؟
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
با اشــاره به ضــرورت ارائه لوایــح دفاعیه 
متقن و مستند از ناحیه دســتگاه هایی که 
برای آنهــا در دیوان عدالــت اداری پرونده 
مفتوح شــده اســت، گفت: شــما قضات و 
مســئولان دیوان عدالــت اداری می توانید 
در حوزه اصلاح قانــون ناظر بر ضرورت اخذ 
نظــر از معاونت های حقوقی هر دســتگاه، 
هنگام صدور مصوبه از ناحیه آن دســتگاه، 
از آن جهت که ایــن مصوبه با قانون مغایرت 
نداشــته باشد، منشــأ اثر باشــید و بر این 
موضــوع و گــزاره تاکید کنید کــه معاون 
حقوقی هر دســتگاه در زمره افــراد توانا از 

حیث اشراف و تسلط به قوانین باشد.
رئیس قوه قضائیه همچنین در این جلســه 
به بیان نکاتی درخصوص موضوعاتی نظیر 
»تناسب شــعب بدوی و تجدیدنظر دیوان 
عدالت اداری«، »میزان آرا قطعی و غیرقابل 
اعتراض دیوان«، »دستورات موقت صادره 
از ناحیه دیوان و انطباق آنها با حق دادخواه 
پس از رســیدگی ها«، »اصلاحات به عمل 
آمده در قانون دیــوان«، »صیانت از قضات 
و کارکنان دیوان«، »کمبــود قاضی و نیرو 
در این نهاد«، »راهکارهــای کاهش صدور 
آرای متعــارض از ناحیه شــعب دیوان« و 
»روش های کاســتن از درخواســت اعمال 
ماده ۷۹ قانون تشــکیلات و آئین دادرسی 

دیوان عدالت اداری« پرداخت.
پیــش از ســخنان رئیــس قــوه قضائیه، 
حجت الاسلام والمسلمین مظفری رئیس 
دیوان عدالت اداری با اشاره به تصویب طرح 
اصلاح قانون تشــکیلات و آئین دادرســی 
دیوان عدالــت اداری در روز ۱۵ آذر ســال 
جاری از ســوی مجلس شــورای اسلامی، 
موضوع جــذب نیرو را از جملــه موارد مهم 
پیشبینی شــده در این قانــون عنوان کرد 
و گفت: در طرح اصلاح قانون تشــکیلات و 
آئین دادرســی دیوان عدالت اداری، مجوز 
جذب نیرو از میــان فارغ التحصیلان دوره 
دکتری رشــته های حقوق عمومی، حقوق 
اداری و سایر رشــته  های مرتبط به دیوان 

عدالت اداری داده شده است.
حجت الاسلام والمســلمین مظفری یکی 
از مــوارد موجــود در طرح اصــلاح قانون 

تشــکیلات و آئین دادرســی دیوان عدالت 
اداری را راه انــدازی معاونت حقوق عمومی 
در این دیوان عنــوان کرد و افزود: همچنین 
در این طرح پیشــبینی شــده که مصوبات 
کارگروه هــای زیرمجموعه شــورای عالی 
انقــلاب فرهنگــی و شــورای عالی فضای 
مجــازی در حــدود مســائل اداری، در 

صلاحیت دیوان عدالت اداری قرار بگیرند.
حجت الاســلام والمســلمین مظفری در 
خصــوص روند رســیدگی دیــوان عدالت 
اداری به آرا کمیســیون های شــبه قضائی 
نیز گفت: در طرح مصوب مجلس شــورای 
اسلامی پیشــبینی شده که رســیدگی به 
آرا کمیسیون های شــبه قضائی، به صورت 
یک مرحله ای در شــعب تجدیدنظر دیوان 

عدالت اداری انجام شود.
رئیــس دیــوان عدالــت اداری در بخش 
دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه تعداد 
پرونده های معوقه این دیوان به زیر ۳۰ فقره 
رســیده اســت، گفت: عمده این پرونده ها 
مربوط به سال جاری و بخش کوچکی از آن 

مربوط به سال ۱۴۰۰ هستند.
حجت الاسلام والمســلمین مظفری افزود: 
اوقات رسیدگی به پرونده ها در شعب بدوی 
و تجدیدنظر دیــوان عدالــت اداری که از 
ابتدای برنامه ششم توسعه بالای ۹ ماه بود، 

در حال حاضر به حدود ۳ ماه رسیده است.
رئیس دیــوان عدالت اداری بــا بیان اینکه 
در ۸ ماهه نخســت ســال جاری نسبت به 
مدت مشابه سال قبل، شــاهد افزایش یک 
و یک دهم درصدی ورودی پرونده به شعب 
بدوی، افزایش بیــش از ۶ درصدی ورودی 
به شعب تجدیدنظر و افزایش ۲۰ درصدی 
ورودی به شــعب اجــرای احــکام بودیم، 
گفت: همچنین میــزان ورودی پرونده به 
هیأت عمومی دیوان عدالت اداری در ۸ ماه 
نخست سال جاری نســبت به مدت مشابه 

سال قبل، منفی ۱۴ درصد بود.
مظفــری  والمســلمین  حجت الاســلام 
خاطرنشان کرد: در راســتای دستور سال 
گذشته رئیس قوه قضائیه خطاب به دیوان 
عدالت اداری پیرامون ارائه گزارش عملکرد 
دستگاه ها به آنها، این گزارش عملکردها تا 

کنون به ۱۰ وزارتخانه ارسال شده است.
دُربین معاون قضائی امــور هیأت عمومی و 
تخصصی دیوان عدالــت اداری نیز در این 
جلسه با اشــاره به صدور ۳۰۰ رأی وحدت 
رویه این دیــوان در حدفاصل ســال های 
۱۳۹۶ تــا ۱۳۹۹ اظهار کرد: در راســتای 
جلوگیری از صدور آرا رأی وحدت رویه که 
ســابقا در خصوص آنها رأی صادر شده بود، 
تصمیمات مقتضی در دیوان عدالت اداری 
اتخاذ گردید به گونه ای که در ســال جاری 
تا کنون تنها ۱۵ فقــره رأی وحدت رویه در 
موارد خاص ناظر بر تعارض آرا صادر شــده 

است.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود، یکی 

از دلایل ورودی پرونده بــه هیأت عمومی 
دیــوان عدالــت اداری را کثــرت مراجع 
تصمیم گیر در دســتگاه های اجرایی عنوان 
کرد.»رامندی« معــاون قضائــی در امور 
اقتصــادی، اراضــی و شهرســازی دیوان 
عدالت اداری نیز در این جلســه، بیشترین 
ورودی پرونده به ایــن معاونت را مربوط به 
اعتراضات در خصوص آرا کمیســیون ماده 
۱۰۰ عنوان کرد و گفــت: این اعتراضات که 
در ۸ ماه نخست سال جاری ۱۳ هزار و ۴۴۹ 
فقره بود، نســبت به مدت مشابه سال قبل 

هزار و ۵۰۰ فقره افزایش داشت.
وی با بیان اینکه آخرین اصلاحیه ماده ۱۰۰ 
مربوط به سال ۱۳۵۸ است و متأسفانه این 
قانون به گونه ای نوشته شده که اجازه تخلف 
را می دهد، تصریح کرد: علی رغم آنکه طرح 
اصلاح ماده ۱۰۰ در دستور کار مجلس قرار 
گرفته اما به نظر می رســد کــه اراده جدی 

برای اصلاح این قانون وجود ندارد.
رامندی افــزود: در حال حاضــر بین ۲۵۰ 
هزار تا ۳۰۰ هزار حکم تخریب در خصوص 
کمیسیون ماده ۱۰۰ وجود دارد که شورای 
تأمین اســتان ها اجازه اجــرای اغلب این 

احکام را صادر نمی کنند.
»محدث« معــاون قضائی در امــور اداری، 
استخدامی و فرهنگی دیوان عدالت اداری 
نیز طی ســخنانی، »صدور بخشــنامه ها 
و مقــررات مغایر با قانون و خــارج از حدود 
اختیارات مدیران ارشــد و دســتگاه های 
اجرایــی«، »ســوءمدیریت و ناکارآمدی 
مدیــران اجرایی« و همچنیــن »مصوبات 
بعضــاً غیرشــفاف و دارای ابهــام مجلس 
شــورای اســلامی« را از جمله دلایل آمار 
بــالای ورودی پرونده ها در حــوزه اداری، 
استخدامی و فرهنگی دیوان عدالت اداری 
عنوان کرد.»زینلی نــژاد« معاون قضائی در 
امور کار و تأمین اجتماعــی دیوان عدالت 
اداری نیز در این جلســه با اشاره به فعالیت 
۲۳ شعبه بدوی و ۷ شعبه تجدیدنظر در این 
معاونت، میانگیــن ورودی پرونده ها به این 
شعب را بین ۸ هزار و ۵۰۰ تا ۹ هزار پرونده 

عنوان کرد.
»ســپهری کیا« معــاون قضائــی در امور 
حقوقی، پیشگیری و پژوهش دیوان عدالت 
اداری با بیان اینکه بررسی های پژوهشی و 
میدانی پرونده های مطروحه در این دیوان 
طی مدت گذشــته نشــان داد که برخی از 
دعاوی مطروحه در دیوان عدالت اداری در 
زمره مواردی بودند که اساســاً در صلاحیت 
رســیدگی دیوان قرار نداشتند، اظهار کرد: 
این فقــدان صلاحیت گاهی بــه »ماهیت 
غیردولتی خوانــده« و گاهی بــه »اعتبار 

موضوع مطروحه« برمی گشت.
وی با اشــاره به صدور بیــش از ۲ هزار قرار 
عدم صلاحیت در دیوان عدالت اداری طی 
ســال ۱۴۰۰ اظهار کرد: پــس از اقدامات 
صورت گرفته نظیر تولید محتوا و هماهنگی 
با جامعه هــدف اعم از کانــون وکلا، مرکز 
وکلا و دفاتر خدمات الکترونیک قضائی، در 
حال حاضر این آمار بــه میزان قابل توجهی 

کاهش یافته است.
ســپهری کیا افزود: در راســتای صیانت از 
حاکمیت قانون، هم اکنون آرا هیأت عمومی 
به صورت هفتگی به دســتگاه مخاطب رأی 
صادره و همچنین ســازمان بازرسی ابلاغ 

می شود.
رئیس یکی از شعب دیوان عدالت اداری نیز 
در این جلسه، نقص قانون یا نقص در اجرای 
قانون را یکی از عوامل مهم در بالا بودن آمار 
ورودی پرونده ها به این دیوان عنوان کرد و 
گفت: اگر بناســت قانونی در کشور تصویب 
شــود باید پیش از آن زمینه ها و بسترهای 

اجرای آن قانون فراهم باشد.
یکی از قضــات تجدیدنظر دیــوان عدالت 
اداری نیز در این جلســه به بیان مشکلات 
و معضلات حوزه قوانین و مقررات مرتبط با 

ساخت و سازهای شهری پرداخت.

صفر تا صد برنامه چهارم توسعه شهری



ساوه و زرندیه -مژگان زمانی   معاون 
رییس جمهور و رییس ســازمان حفاظت از 
محیط زیست گفت: گسترش صنایع ساوه در 
دشت ممنوعه که با پدیده فرونشست زمین 

مواجه هستند، توجیه ندارد.
سلاجقه در سفر ساوه و زرندیه که به منظور 
بازدید از مشــکلات زیســتی محیطی این 
منطقه انجام شد اظهار کرد: معضلات زیست 
محیطی موجود در ساوه و زرندیه موجب شد 
تا با حضور در این دو شهرســتان به صورت 
میدانی بررســی هــا انجام و بــرای رفع آن 

تصمیم گیری شود.
وی با اشــاره به اســتقرار قریب به نیمی از 
صنایع استان در ســاوه و زرندیه افزود: این 
دیدگاه در این دو شهرستان وجود داشت که 
هم صنایع و هم دستگاههای اجرایی و دولت 
وظایف خود را به نحو احســن در این منطقه 
انجام داده اند و مردم از یک رفاه مناســبی در 
حوزه زیرســاختی محیط زیست برخوردار 
باشند اما آنچه مشاهده شد وجود مشکلات 
زیســت محیطی در حوزه منابع آب و خاک، 
بوی نامطبوع که گاها احساس می شود و … 
در شهرستان هایی است که نرخ بیکاری در 
آنها منفی است و صنایع با کمبود نیروی کار 

مواجه هستند.
معاون رییس جمهــور در ادامه به توســعه 

دامداری ها در این دو شهرســتان اشاره کرد 
افزود: مشخص نیست توسعه دامداری ها در 
سطح وســیع از ۲۰ هزار تا ۴۰ هزار راس دام 
در مجاورت روستاهای منطقه با چه مجوزی 
صورت گرفته است. روستاهای با تراکم بالای 
جمعیت و نیز نزدیکی به یکدیگر و از طرفی 
جهت وزش باد غالب منطقه موجب شــده 
که بوی نامطبوع در محیط و مسیر پیمایش 
منتشر و نارضایتی هایی را در زندگی روزمره 
مردم و برای گردشــگران ایجاد کند که این 
موضوع را در ســطح ملی بررسی می کنیم و 
دستگاه های متولی اجرایی و سرمایه گذاران 
نیز موظفنــد به تکالیف قانونــی خود عمل 
کنند و یقین بدانند که محیط زیست اجازه 
نخواهد داد منجر به رنجش بیشتر مردم شود 
و برخورد قانونی در این حوزه صورت خواهد 

گرفت.
وی به مزیت صنعتی و کشاورزی ساوه اشاره 
کرد افزود: صنایع این منطقه با وجود توسعه 
ای که داشته نتوانســتند به مسئولیت های 
اجتماعی خود به خوبی عمــل کنند و باید 
هر چه سریعتر به تکلیف قانونی و مسئولیت 
های اجتماعی خود به ویژه در حوزه محیط 

زیست عمل کنند.
سلاجقه به وضعیت نامناسب فاضلاب ساوه 
اشاره کرد و گفت: تصفیه خانه با حدود هشت 

میلیارد تومان هزینه احداث و رها شده است 
که باید وزارت نیرو به تکالیــف قانونی خود 
برای اجرای کامل شبکه فاضلاب و انتقال به 

تصفیه خانه عمل کند.
وی به وقوع پدیده فرونشست زمین در ساوه 
اشــاره کرد و افزود: گسترش صنایع ساوه در 
دشت ممنوعه که با پدیده فرونشست زمین 
مواجه هســتند و هدر رفت فاضلاب و پساب 
که به باطل آب تبدیل شــود توجیهی ندارد 
و از نظر شــرعی، قانونی و علمی پذیرفتنی 
نیست. باید وزارت نیرو به تکالیف قانونی خود 
عمل کند و پساب بازچرخانی شده به سمت 
صنعت و کشاورزی هدایت شود و در نتیجه 
بهره بــرداری از چاه هــای آب برای مصارف 

کشاورزی و صنعتی متوقف شود.
رییس ســازمان محیط زیســت کشــور به 
احداث دو کارخانه ســیمان خاکســتری و 
سفید در زرندیه نیز اشاره کرد و افزود: در کنار 
این دو کارخانه سیمان احداث کارخانه سوم 
ســیمان با صدور مجوز فعالیت آغاز شده که 
موجب بروز نارضایتی هایی در منطقه شده 
اســت. قرار گرفتن صنایع متعدد به صورت 
تجمیعی موجب بروز آلایندگی خواهد شد 
که در این بازدید میدانی مقرر شــد ارزیابی 
مجدد محیط زیســتی این صنایع توســط 
دفتر ارزیابی ســازمان انجام و ظرف دو هفته 

آینده با حضور دستگاه های متولی امر جلسه 
ای برگزار شــود و چنانچه با تبعات زیســت 
محیطی مواجه باشد، هر چه سریعتر دستور 
توقف و خاتمه کار کارخانه ســوم ســیمان 
صادر خواهد شــد، البتــه اداره کل صمت 
استان در گذشــته دســتور توقف تا تعیین 

تکلیف نهایی را صادر کرده است.
وی افــزود: آلایندگی هــوا و منابــع آبی و 
رودخانه ها، آســیب به جــاده های منطقه، 
ترابری و … نشــانگر آن است که این صنعت 
جدید الاحداث به تکالیف قانونی خود عمل 
نکرده و زیرســاخت های شهرســتان را با 

مشکل مواجه کرده است.
سلاجقه با اشــاره به کمبود نیروی انسانی 
در محیط زیست اســتان مرکزی تصریح 

کرد: در مجموعه محیط زیســت کشــور 
کمبود نیروی انســانی وجود دارد اما با این 
حال تــلاش خواهیم کــرد در کوتاهترین 
زمان ممکن تامین نیروی انســانی استان 
مرکزی را از سهمیه ۳۵۰ نفری سال آینده 

انجام دهیم.
معاون رییس جمهــور در خصوص مازوت 
ســوزی نیروگاه های کشــور نیز گفت: در 
ســفر رییس جمهــور به اســتان مرکزی 
موضوعات محیط زیستی مورد تاکید بوده 
است و در جلســه ای که با حضور مقامات 
استانی در ســازمان محیط زیست کشور 
تشکیل شــد، مقرر شــد وزارت خانه های 
نفت و نیرو نسبت به مصوبات جلسه جامه 

عمل بپوشانند.

اهواز -محمد مجدم  مدیرعامــل جمعیت هلال 
احمر خوزســتان گفت: در طرح نــذر آب ۵ بیش از ۲ 
میلیارد ریال خدمات حمایتی توســط جمعیت هلال 

احمر خوزستان ارائه شده است.
وحید شــعبانی با بیان اینکه هلال احمر خوزستان 
طرح نــذر آب را اجــرا می  کند.بیان کــرد: یکی از 
فعالیــت هــای بشردوســتانه مشــخص حــوزه 

داوطلبانه، نذر آب است .
او با اشــاره بــه اجرای پویــش ملی نذر آب از ســال 
1۳97 برای ارتقای ســطح ســلامت آب شرب و رفع 
مشــکلات خانوارهای روســتایی محروم، افزود: این 
طرح در مناطق کمتر توســعه یافته و دارای تنش آبی 
خوزستان اجرا شــده که پس از ارزیابی در شهرستان 
هــای مختلف، روســتای پاریو جذب از شهرســتان 

اندیکا و روســتاهای بنی معامه شــمالی و ظهیریه از 
شهرســتان هویزه برای پنجمین مرحلــه نذر آب در 

استان انتخاب شدند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر خوزستان با بیان اینکه 
خدمات نذر آب در قالب پروژه های آبرسانی، معیشتی- 
حمایتی، اقلام بهداشتی و ارائه خدمات درمانی رایگان 

و فعالیت های فرهنگی و آموزشــی ارائه می شود عنوان 
کرد: امســال این فعالیــت ها با ۴ محور اصلی زیســت 
محیطی، سلامت محور، معیشت محور و توانمند سازی 
انجام شــد که با مراجعه ۳۲۰ نفر به کاروان ســلامت از 
خدمات دارویی به ارزش ۲8 میلیــون و ۴۴۰ هزار ریال 

بهره مند شده اند.
شعبانی در تشریح خدمات ارائه شده به مناطق محروم 
تصریح کرد: این خدمات شامل ۴۰۰ بسته معیشتی به 
ارزش 79۰ میلیون ریال، 1۰۰بسته کمک آموزشی به 
ارزش 1۵ میلیون ریال، ۳۵۰ بســته اقلام بهداشتی به 
ارزش ۲6۵ میلیون ریال و خدمات آبرســانی به ارزش 
1 میلیــارد و 6۰۵ میلیون ریال میــان خانوارهای کم 
برخوردار در روســتاهای بنی معامه شمالی،ظهیریه و 

پاریو جذب توزیع شد.

ح نذر آب هلال احمر خوزستان وم از طر وستای محر یهره مندی اهالی 3 ر

شــهرکرد -فاطمه رجبی  مدیر کل ســازمان 
بهزیستی استان چهارمحال و بختیاری گفت : سازمان 
بهزیستی یکی از متولیان خدمت رسانی به معلولین 
می باشد که اگر همکاری دستگاه های دیگر نباشد این 

سازمان نمی تواند به تنهایی انجام وظیفه نماید.
علی نصیری گفت : در حال حاضر عمده فشــار های 
کشور بر دوش معلولین و افراد تحت پوشش بهزیستی 
اســت چون وقتی اقتصاد مردم و داروهــای بیماران 
تحت تاثیر تحریم قــرار می گیرد فشــار آن بر افراد 
ضعیف جامعه خصوصاً معلولین و افراد تحت پوشش 

بهزیستی است.
وی افزود: سازمان بهزیســتی یک سازمان حمایتی با 
فعالیت های گسترده می باشــد که از قبل تولد تا بعد 
از مرگ در حیطه فعالیت های بهزیستی است و گروه 
های سنی مختلف که درگیر معلولیت هستند قبل از 
اینکه معلولیت صورت بگیرد باید بهزیســتی مراحل 
درمان را انجام دهد چون فعالیت های بهزیســتی در 

عرصه های مختلف جنبه حمایتی دارد .
مدیر کل بهزیستی اســتان تصریح نمود که در حال 
حاضر ۳۲ هزار معلول تحت پوشش سازمان بهزبستی 
استان قرار دارند که از این تعداد 1۵ هزار نفر مستمری 
بگیر دائم بهزیستی و ۵ هزار نفر در مراکز شبانه روزی 
نگهداری مــی شــوند و مابقی به صورت مــوردی از 

خدمات بهزیستی بهره مند می شوند.
وی افزود: ســازمان بهزیســتی جهت پیشگیری از 
معلولیت ها غربالگری شــنوایی، بینایی و مشــاوره 
ژنتیک و اجباری نمودن آزمایشــات در خانواده های 

دارای معلول را اجرا نموده است و هم اکنون غربالگری 
و مشاوره های ژنتیک برای افراد نیازمند رایگان انجام 
می شود و متاســفانه آمار دقیق و کاملی از اینکه چند 

درصد از معلولیت ها بر اثر چه عاملی است وجود ندارد.
علی نصیری در خصوص وضعیت مسکن مددجویان 
اســتان گفت: در حــال حاضر ۳۳۴ واحد مســکن 
مددجویان بهزیســتی آماده واگذاری اســت و 1۵۴ 
واحد در مرحله نازک کاری اســت که به مددجویان 
واگــذار می شــود. که تعهــد احداث مســکن برای 
مددجویان زیر پوشــش بهزیستی اســتان که یک  
هزار و ۲6۵واحد بوده 6۰ درصد تعهد مســکن استان 
تحقق یافته اســت و در سال گذشــته تعهد واگذاری 
مســکن 686 واحد بود که با همکاری و حمایت همه 
دستگاه های اجرایی 79۴ واحد مسکن با اعتباری بالغ 

بر ۳۰۰ میلیارد تومان به مددجویان واگذار گردید.

اصفهان-مریم مومنی  قائم مقام وزیر کشــور در 
امور محرومیت زدایی گفت: در تعاونی ســازی محله 
همت آباد اصفهان را الگو قرار داده ایم زیرا در این محله  

کار اصولی انجام شده است.
 دکتر آقامحمــدی قائم مقــام وزیر کشــور در امور 
محرومیــت زدایی در نشســت قــرارگاه محرومیت 
زدایی و توانمندسازی استان اصفهان که با محوریت 
و دستور کار »طرح ۲۰۲۰ محله کم برخوردار )توسعه 
اجتماع محور(« تشــکیل شــد، بیان کرد: این طرح 
از یک نقطه آتــش به اختیار در جریــان یک بازدید با 

گروهی جهادی در تهران شروع شد.
وی ادامه داد: دیدن صحنه های ایــن بازدید میدانی 
جرقه ای برای تهیه و تدوین طــرح ۲۰۲۰ محله کم 

برخوردار )توسعه اجتماع محور( را ایجاد کرد.
قائم مقام وزیر کشور در امور محرومیت زدایی عنوان 
کرد: این طرح پس از کسب تجارب و ایده کارشناسان 
متعدد پس از 8۰ جلسه آماده شد و نهایتاً به دو جمع 
بندی رسیدیم. نخست اینکه دستگاه ها را با یکدیگر 
هماهنگ کنیم و در مرحله بعد نیاز مردم را شناسایی و 

اولویت بندی کنیم.
دکتر آقامحمدی خاطرنشان کرد: در این راستا دو محور، 
بدون عارضه های مرسوم مانند تغییر تشکیلات و هدایت 
بودجه را مبنای کار قرار دهیم. برای شروع فعالیت ابتدا 
مناطق مختلــف را طبقه بندی کردیم تــا با یک برنامه 

مشخص و کارشناسی این حوزه را ساماندهی کنیم.
قائم مقام وزیر کشور در امور محرومیت زدایی گفت: در دنیا 
بی نظیر است کشوری در مدت زمان کوتاهی از جمعیت 

۳۰ درصد شهری، 7۰ درصد روستایی به جمعیت ۲۰ درصد 
روستایی و 8۰ درصد شهری تبدیل شود.

وی ادامه داد: برای ساماندهی این موضوع با نگاهی به 
ظرفیت ها دریافتیم که جمعیت مورد نیاز ما در  ۲۰۲۰ 
محله جمع هستند. در این طرح تلاش کردیم مردم را 

بدون بخش بندی و با نگاه کلی در نظر می گیریم.
دکتر آقامحمدی با اشاره به وجود ۲۰۲۰ محله کمتر 
برخوردار در ایران، اظهار کرد: از این تعداد در اصفهان 
8۵ محله کمتر برخوردار وجــود دارد که 1۵ محله در 
شهرستان کاشــان و باقی در ســایر شهرستان های 

استان است.
وی افزود: برای ســاماندهی این محلات براساس این 
طرح اقدامات موثــری در حوزه های مســکن، بیمه 
ســلامت، تغذیه، تحصیل و ورزش انجام می شــود. 
اعتبارات برای هر دستگاهی به صورت درون سازمانی 
دیده شده و نهادهای مختلف مانند کمیته امداد امام 

خمینی )ره( نیز دخیل می شوند.

چهار محال و بختیاری اصفهان
مدیر کل بهزیستی استان چهارمحال و بختیاری:

سازمان بهزیستی
 یک سازمان حمایتی با فعالیت های گسترده می باشد

قائم مقام وزیر کشور در امور محرومیت زدایی:
»همت آباد« اصفهان را الگوی ملی بازآفرینی شهری 

قرار دادیم

معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت از محیط زیست:

گسترش صنایع
ونشست زمین توجیه ندارد  در دشت ممنوعه ساوه با پدیده فر

مدیرعامل آب منطقه ای استان قزوین اعلام کرد؛
وژه سد نهب تا چند ماه آینده بهره برداری از پر

قزوین-مریم نقدی  مدیرعامل آب منطقه ای اســتان قزوین پیش 
بینی کرد: پروژه سد نهب تا پایان امسال به بهره بردایر برسد.

یدالله ملکی مدیرعامل آب منطقه ای استان قزوین گفت: پروژه سد نهب 
حدود 9۴ درصد پیشرفت فیزیکی داشــته و پیش بینی می شود تا پایان 

امسال به بهره برداری کامل برسد.
مدیرعامل آب منطقه ای اســتان قزوین بیان کرد: پیش بینی اعتبار این 
پروژه حدود 6۵۰ میلیارد تومان است که تاکنون ۳۵۰ میلیارد اعتبار برای 
این پروژه تخصیص داده شده و نزدیک به ۳۰۰ میلیارد تومان دیگر باقی 
مانده است که در صورت تخصیص اعتبار بدهی پیمانکاران پرداخت شده 

و اقدامات جانبی پروژه انجام می شود.
وی افزود: بخش های باقی مانده پروژه شامل اتاق کنترل، ساختمان بهره 
برداری و پل و بخشی از جاده روستای شیزر است که در صورت تکمیل فاز 

اول این پروژه به بهره برداری خواهد رسید.
این مسئول ابراز کرد: شبکه آبیاری پروژه ســد نهب دارای دو فاز بوده و 

بخشی از عملیات فاز اول آن انجام و بخش دیگر باقی مانده است.
وی گفت: با توجه به اینکه اقدامات اجرایی فاز دوم شبکه آبیاری سد نهب 
نیازمند بازده زمانی دوساله است پس از اتمام فاز اول اقدامات اجرایی فاز 

دوم در دستور کار قرار می گیرد.

وزهای پرکار  در معاونت خدمات شهری  ر
شهرداری چهارباغ

البرز-مظفری  مــردم می گویند با آغاز دور جدید مدیریت شــهری 
چهارباغ، چهره شهر رفته رفته رنگ آبادانی به خود می گیرد.

از حق نگذریم مدیریت جهادی و انقلابی مهندس موســوی شــهردار 
چهارباغ در کنار تخصص ایشان و پیگیری و حضور مستمر وی در سطح 

شهر،خبر از فصل آبادانی در چهارباغ می دهد
 در کنار اجرای پروژه های عمرانی و فضای ســبز و برنامه های فرهنگی 
و…شــاهد جنب و جوش بالا و روز پرکار »عوامـــــــل معــــــاونت 

خدمـــــات شهری و امور نواحی شهرداری چهارباغ« بودیم
به جرات می توان گفت با راهبری شــهردار چهارباغ و پیگیری مســتمر 
مهندس بگیانی معاون خدمات شهری، طی روز گذشته به اندازه ی یک 
ماه کار خدماتی در شهر چهارباغ انجام شد. نگاهی اجمالی به چند جمله 

زیر بیاندازید:
نصب پرچم اهتزاز در مهدی آباد _ که مدت ها بلااســتفاده مانده بوده یا 
نصفه و نیمه بهره برداری می شد و الان با تماشای پرچم بزرگ و سه رنگ 
ایران،علاوه بر زیبایی بصری در شــهر،حس غرور به هر ایرانی دست می 

دهد.
لایروبی  اساســی کانال پر دردســر زمزم که بوی تعفن و تصویر زشــت 
انباشت زباله ها، سیمای شهر را به هم ریخته بود. لایروبی کانال زمزم در 
عملیاتی سخت و پیگیرانه توسط عوامل معاونت خدمات شهری دیروز 

انجام شد. نصب برچ نوری ملک آباد
که مدت ها بلااســتفاده مانده و ورودی شــهرک ملک آباد و ابتدای بلوار 
خلیج فارس را با تاریکی عجین کرده بود اما با نصب برج نوری ملک آباد، 

چهره ی این مسیر پر تردد دیدنی شده است.
نصب فونداسیون تیرهای چراغ برق بلوار شهدای شهر چهارباغ نیز جزو 
کارهای اساسی معاونت خدمات شهری شــهرداری در روز گذشته بود و 
انشاالله با نصب تیرهای برق، بلوار شــهدای چهارباغ نیز از تاریکی شبانه 

خارج می شود.
و نکته آخر این که:فصل سازندگی در شــهر چهارباغ و نواحی ملک آباد، 
مهدی آباد، شــهرک علوی و شــهرک ابریشم شروع شــده و در آینده 
خبرهای خوبی از توسعه خدمات عمرانی، فرهنگی و شهری شهرداری 

در سطح چهارباغ و نواحی خواهید شنید.

افت فشار گاز، علت تعطیلی تعدادی
 از جایگاه های cng گرگان

گرگان -مهنازمحمدزمانی  مدیر شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی منطقه گلســتان علت تعطیلی صبحگاهی تعدادی از جایگاه های 

cng گرگان را افت فشار گاز عنوان کرد.
برخی رانندگان طی تماس با باشــگاه خبرنگاران جوان گفتند در چند 
روز گذشته تعدادی از جایگاه های cng گرگان به ویژه در ساعات ابتدایی 
روز بسته بوده است.مدیر شــرکت ملی پخش فراورده های نفتی منطقه 
گلستان در این باره گفت: با توجه به سرد شدن هوا میزان مصرف گاز در 
استان افزایش داشته است و تعدادی از مراکز cng گرگان با مشکل افت 

فشار مواجه شده اند.
حســینی افزود: طی صحبتی که با مدیرعامل شرکت گاز گلستان شده 

است به زودی مشکل افت فشار در این جایگاه ها برطرف می شود.
به گفته مدیر عامل شرکت گاز گلســتان، در تاریخ 1۳ آذر امسال رکورد 
مصرف گاز در استان شکسته شد و گلســتانی ها در این روز 17 میلیون و 

6۰۰ هزار متر مکعب گاز مصرف کردند

وجود ۱۰۰ مدرسه سنگی و کپری در لرستان

مدیرکل آمــوزش و پرورش لرســتان بر لزوم  خرم آباد-طولابی 
جمع آوری 1۰۰ مدرسه سنگی و کپری در این استان تاکید کرد.

رضا عزتی  در جلســه قرارگاه جهادی عدالت تربیتی و نصیب آموزشی 
برابر، اظهار داشــت: با جریان ســازی اجتماعی باید در راســتای رفع 

محرومیت آموزشی اقدام کرد.
وی با اشاره به سخنی از رسول اکرم )ص( که عدالت به سود همگان است، 
اظهار داشت: تحقق عدالت از اهداف عالیه و اصول دین اسلام و همچنین 

نظام تعلیم و تربیت است.
مدیرکل آموزش و پرورش لرستان، تصریح کرد: در سند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش و سند چشم انداز؛ تربیت، عدالت و نصیب برابر آموزشی از ساحت های 

مهم آن است و مقام معظم رهبری نیز تأکید فراوانی بر این امر دارد.
عزتی، بیان داشــت: کارگروه های تخصصی در قرارگاه عدالت تربیتی و 
نصیب آموزشی برابر مشغول کار هســتند که برای تأمین و توزیع لوازم 
التحریر، پوشــاک، مربی و نیروی انســانی، تجهیز مدارس و سالن های 

ورزشی و سایر موارد در محله ها و مناطق کم برخوردار فعالیت دارند.
وی، افزود: فعال ســازی ظرفیت های مردمی، خیرین و ســازمان های 
مردم نهاد و غیردولتــی در رفع محرومیت هایی نظیــر پنج هزار و 7۰۰ 
دانش آموزی که در کانکس تحصیل می کنند و 1۰۰ آموزشــگاه سنگی 

و کپری بسیار ضروری است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران

صفحه 7
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       20آذر     1401    شماره 1196

بوشهر -رضا حیدری  مدیرکل بنیاد مسکن استان 
بوشهر گفت: از محل تفاهم نامه های مختلف این بنیاد 
سه هزار واحد مسکونی در قالب ۲۵ پروژه برای محرومان 

این استان در دست اجرا است.
علیرضا مقدم در نشســت با مســئول ســازمان بسیج 
سازندگی استان بوشهر اظهار داشــت: این پروژه های 
مســکونی در شهرستان های دهگانه اســتان بوشهر با 

پیشرفت فیزیکی پنج تا 7۰ درصد در حال اجرا هستند.

وی با اشــاره به ســاخت افزون بر ۲ هــزار و ۵۵6 واحد 
مســکونی از محل تفاهم نامه های مختلف در اســتان 
بوشهر گفت: ۲۴۳ واحد مســکونی از محل تفاهم نامه 
بنیاد مسکن و بنیاد مســتضعفان در حال اجرا است که 
۲۰۰ واحد از ایــن تعداد در بخش ارم و بوشــکان و ۴۳ 

واحد نیز در سایر مناطق استان در حال اجرا است.
مقدم گفت: برای احداث این واحدهای مســکونی ۲۰۰ 
میلیون تومان وام پنج درصد با بازپرداخت ۲۰ ساله، ۵۰ 

میلیون تومان به صورت بلاعوض، میلگرد و ســیمان به 
صورت رایگان تأمین می شود.

وی با اشاره به همکاری بســیج و بنیاد مسکن گفت: 
همواره تلاش شده از ظرفیت گروه های جهادی برای 

اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن استفاده شود.
مقدم تاکید کرد: تلاش می شــود با همکاری گروه های 
جهادی گام های مهمی در راستای آبادانی استان بوشهر 

برداشته شود.

وی یادآور شــد: ســال گذشــته ۲ هــزار و ۳8۰ واحد 
مسکونی در استان ساخته شده است.

فعالیت بیش از هزار گروه جهادی
مســئول بسیج ســازندگی استان بوشــهر گفت: 
بســیج ســازندگی مجموعه ای انقلابی اســت که 
امروز با اســتفاده از همکاری هــزار و ۲61 گروه 
جهــادی در اســتان فعالیت های مهمــی انجام 

شده است.

بوشهر

مدیرکل بنیاد مسکن استان:
ومان  بوشهر احداث می شود واحد مسکونی برای محر 3هزار

اهواز
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وط  سپرده گذاری و میانگین حساب؛ شر
وام دهی بانک ایران زمین

درحالیکه طبق اعلام مســئولان بانکی برای 
پرداخت وام هــای خــرد نیازی به بررســی 
میانگین حســاب نیست، بررســی ها از برخی 
شــعب بانک ایران زمین نشــان می دهد که 
این بانــک بــا میانگین حســاب وام می دهد. 
همچنین، شرط دیگر این بانک تسهیلات دهی 
ســپرده گذاری است و این ســپرده ضامن وام 
اســت؛ درحالیکه طبق اعلام بانک مرکزی، در سال جاری نباید وثیقه 
وام ها وجه نقد یا سپرده باشد.به گزارش ایسنا، در پی ممنوعیت بلوکه 
کردن بخشــی از مبلغ وام و همچنین ســپرده گذاری بدون سود برای 
دریافت تسهیلات، عملکرد بانک ها در این راستا و رعایت این بخشنامه 
مورد بررسی قرار گرفته که در این گزارش به طور نمونه شرایط وام دهی 
از ســوی بانک ایران زمین و چگونگی برخورد این بانک با بخشــنامه 

مربوطه رصد شده است.
بر اساس مشاهدات میدانی از برخی شعب بانک ایران زمین، این بانک 
برای پرداخت تســهیلات خرد، مبلغی از وام را بلوکــه نمی کند اما بر 

اساس میانگین حساب و سپره گذاری وام می دهد.
در این بین، مسئول اعتبارات یکی از شــعب این بانک می گوید که باید 
حداقل طی سه ماه معدل یا میانگین حساب ایجاد کنید تا بتوانید چهار 

برابر مبلغ آن میانگین، وام بگیرید.
شعبه دیگر این بانک نیز شرط پرداخت تســهیلات را بررسی میانگین 
شش ماهه اعلام می کند که برای ۵۰ میلیون تومان یک ضامن رسمی 
کفایت می کند. اما هر چه مبلغ وام بیشــتر شــود، بر تعداد ضامن نیز 
افزوده می شود و برای یک وام ۲۰۰ میلیون تومانی باید دو تا سه ضامن 

معرفی کرد.
علاوه بر این، طبق اعلام مســئول اعتبارات شعبه دیگری از بانک ایران 
زمین، برای دریافت ۵۰ میلیون تومان باید ۲۵ تا ۳۰ میلیون تومان طی 

حداقل چهار ماه سپرده کرد.
همچنین، مشاهدات از شــعبه دیگری از این بانک نشان می دهد که از 

این شعبه می توان تا دو برابر میانگین حساب یکساله وام گرفت.
مســئول شــعبه دیگری از بانک ایران زمین نیز می گوید که باید طی 
شش ماه حدود ۱۰۰ میلیون تومان در بانک سپرده و میانگین حساب 

ایجاد کرد تا بتوان وام گرفت.
از سوی دیگر، مسئول اعتبارات یک شعبه دیگر از بانک ایران زمین هم 
دو شرط پرداخت تســهیلات را ایجاد میانگین حساب و سپرده گذاری 
بلند مدت اعلام می کند و می گوید برای یک وام ۵۰ میلیونی باید طی ۳ 

تا ۴ ماه ۲۰۰ میلیون تومان میانگین حساب داشته باشید.
پرداخــت تســهیلات از طریق ســپرده گذاری بلند مدت نیــز به این 
صورت اســت که ۶۰ درصد از ســپرده را می توان وام با سود ۱۸ درصد 
و بازپرداخت ۳۶ ماهه گرفت و ســپرده متقاضی ضامن وام خواهدبود 
و اگر نخواهید ســپرده شما بلوکه شود، ســود ۱۴ درصدی به آن تعلق 
می گیرد.این در حالی است که براســاس اعلام بانک مرکزی، در سال 
جــاری نباید وثیقه وامی ســپرده یا وجــه نقد باشــد و در این زمینه، 
بانک هایی که بخشی از وام یا سپرده را بلوکه می کنند به هیئت انتظامی 
معرفی می شوند.همچنین، مسئولان بانکی معتقدند که برای پرداخت 
تسهیلات خرد شرط بررســی میانگین یا معدل مانده حساب نداریم و 
بانک ها باید به کسانی که در شعبه مربوطه حســاب دارند، متناسب با 
اعتبارسنجی وام بدهند اما بررسی ها از شعب ابنک ها نشان می دهد که 
نه تنها بانک ایران زمین، بانک هایی چون ملی، کشاورزی، سپه و ... نیز 

براساس میانگین حساب وام می دهند.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۶
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰

صفحه 8
یکشنبه      20 آذر 1401    شماره 1215

سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

 رئیس کل بیمه مرکزی خبر داد

سرمایه گذاری ١۶۴هزار میلیارد تومانی بیمه 
در اقتصاد

خریدار  رییس کل بیمه مرکزی اظهار داشــت: 
صنعت بیمه با داشــتن ۱۴۰ هزار میلیارد تومان 
ذخایر بیمه ای، تا پایان سال گذشته نزدیک ۱۲۳ 
هزار میلیارد تومان در اقتصاد کشــور ســرمایه 
 گــذاری کرده  کــه ارزش روز آن در پایان ســال 
گذشته به بیش از ۱۶۴ هزار میلیارد تومان رسید.

مجید بهزادپــور درباره عملکــرد صندوق بیمه 
حــوادث و ســقف ۳۰ میلیــون تومانــی برای 
ســاختمان های آســیب دیده از حوادث طبیعی 
اظهار داشت: درباره رقم ۳۰ میلیون تومانی باید 
در نظر گرفت که این موضوع شروع اقدام ملی در 
سطح گسترده است و بعد از ۱۵ سال تاخیری که 
در اجرای این برنامه ایجاد شــده بود، برای اولین 
بار است در کشور به اجرا می رسد و خسارت ناشی 

از حوادث طبیعی جبران می شود.
وی ادامه داد: بســیاری از منازلی که در حوادث 
طبیعی دچــار خســارت می شــود در مناطق 
روســتایی واقع شده اند و از ســوی دیگر معمولا 
حوادث طبیعی یک واحد مســکونی را به صورت 

کامل از بین نمی برد. 

رییس کل بیمه مرکزی تاکید کــرد: فعلا در این 
شرایط پرداخت ۳۰ میلیون تومانی شروع خوبی 

است اما قطعا توسعه پیدا می کند.
بهزادپور درباره میزان بدهی دولت به این صندوق 
گفت: دو سال اســت که این صندوق کار می کند 
و وقتی مردم از طریــق فیش های برق پرداخت را 
انجام می دهند از نظر ما قــرارداد با مردم منعقد 
شده  است. از این رو مشــکل و موجودی صندوق 
را به مردم ارتباط نمی دهیم. امســال دولت مبلغ 
۲ هــزار و ۵۰۰ میلیــارد تومان بــه این صندوق 
اختصاص داد که با رقم اختصاص یافته سال قبل 
به طور مجموع به ۵ هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان 
رســیده و همچنین بخشــی از منابع از مردم و از 
طریق فیش های برق تامین می شــود، ما به مردم 
متعهد هستیم و از محل دارایی و موجودی همین 
صندوق خســارت های زلزله هرمزگان پرداخت 
شــد.بهزادپور با بیان اینکه صنعت بیمه  در کنار 
پرداخت خســارت نقش مهمی هــم در تأمین 
مالی اقتصاد و ســرمایه گذاری و رشــد و توسعه 
اقتصــادی دارد، اظهار داشــت: صنعــت بیمه با  

داشتن ۱۴۰ هزار میلیارد تومان ذخایر بیمه ای، 
تا پایان سال گذشــته نزدیک ۱۲۳ هزار میلیارد 
تومان در اقتصاد کشور سرمایه  گذاری کرده  که 
ارزش روز آن در پایان ســال گذشــته به بیش از 
۱۶۴ هزار میلیارد تومان رســید.وی همچنین با 
اشــاره به اقدام دیگر بیمه مرکزی به انتشار اوراق 
بهادار بیمه ای اشــاره گرفت و گفت: مصوبات این 
اقدام تا حد زیادی به تصویب رسیده و با همکاری 
ســازمان بورس زمینــه انتشــار اوراق بهاداری 

بیمه ای ایجاد شده است.
رییــس کل بیمــه مرکــزی همچنیــن درباره 
موضوعاتی که صنعت بیمه در برنامه هفتم توسعه 
پیگیــری می کند، ادامــه داد: چندین موضوع را 
برای صنعت بیمه در برنامه هفتم توسعه در حال 
پیگیری هستیم که  افزایش ضریب نفوذ بیمه 

به ۳/۵ درصد از مواردی اســت که این موضوع را 
در برنامه توسعه هفتم پیگیری می کنیم و از دیگر 
 مــوارد می تــوان به حذف عوارض دریافتی از
بیمه های بازرگانی و معافیت از مالیات بر ارزش ا

فزوده، تاسیس مراکز داوری بیمه ای اشاره کرد.

ایران زمین
معاون وزیر راه و شهرسازی:

 افزایش سرعت ساخت مسکن 
در بافت های فرسوده

محمد آئینی، معــاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: ۱۱۱ هزار واحد 
مسکونی در بافت های فرســوده در حال تولید و ساخت است که حدود 
۷۷ هزار واحد از این میزان با حمایت دولت از طریق تســهیلات انجام 

شده است.
 به نقل از وزارت راه و شهرســازی از شــرکت بازآفرینی شهری ایران، 
محمد آئینی در یک گفت وگــوی تلویزیونی با یــادآوری برنامه ریزی 
برای تولید ســالانه ۱۵۰ هزار واحد مســکونی در قالب ساخت و تولید 
یک میلیون واحد مسکونی در دولت ســیزدهم گفت: ۱۱۱ هزار واحد 
مسکونی در بافت های فرســوده در حال تولید و ساخت است که حدود 
۷۷ هزار واحد از این میزان با حمایت دولت از طریق اعطای تســهیلات 

بانکی ارزان قیمت درحال ساخت است.
او با بیان اینکه تاکنون ۱۴ هزار میلیارد تومان برای پرداخت تسهیلات 
نوســازی با بانک ها انعقاد قرار داده شــده و به میزان ۴ هزار و ســیصد 
میلیارد تومان به متقاضیان پرداخت شــده است، اظهارکرد: پیشرفت 
فیزیکی تولید واحدهای مسکن در حال ساخت با استفاده از تسهیلات 

نوسازی در حدود ۵۵ درصد است.
دبیر ســتاد ملی بازآفرینی شــهری پایدار با اشــاره به اینکه در حدود 
۱۲ هزار واحد مســکونی در دهه فجر سال گذشــته در محلات هدف 
بازآفرینی شهری به بهره برداری رسیده است، گفت: در حدود ۱۵ هزار 
واحد در هفته دولت و در حدود ۱۵ هزار واحد مســکونی دیگر در دهه 

فجر امسال افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید.
معاون وزیر راه و شهرســازی مصوبه اخیر شــورای عالــی معماری و 
شهرسازی در خصوص بســته تشویقی شهرســازانه را بسته تشویقی 
جامعی برای تشویق مردم در حوزه نوسازی بافت های فرسوده برشمرد 
و گفت: با استفاده از این مصوبه شهرســازانه می توان گفت در محدوده 
بافت های فرســوده دیگر بن بستی برای نوســازی بافت های فرسوده 

وجود ندارد.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شــهری ایران با اشــاره به ابلاغ بسته 
تشــویقی شهرســازانه برای چهار گروه از سوی شــورایعالی معماری 
و شهرســازی اظهارکرد: در بافت های فرســوده برای نوســازی تمام 
خانه های پلاکی با هر متراژی که امکان تجمیع نداشــته باشند پروانه 

ساختمانی صادر خواهد شد، حتی اگر زیر ۵۰ مترمربع باشد.
آئینی شــرط بهره مندی از بسته تشویقی شهرســازانه در نظر گرفته 
برای نوســازی تجمیعی در عمق بافت فرسوده را دارا بودن حدنصاب 
تفکیک )موجــود یا حاصل از تجمیع( طبق طــرح مصوب و مجاورت 
قطعه با یک معبــر دارای عرض حداقــل ۶ متر عنوان کــرد و گفت: 
اعطای حداکثر یک طبقه تشویقی نسبت به تراکم مجاز طرح مصوب 
و کاهش ضریب تأمین پارکینگ مورد نیاز بــه ۰.۷۵ برای هر واحد و 
عدم احتساب مساحت بالکن و تراس در محاســبه تراکم ساختمانی 
از جمله مشــوق های در نظر گرفته شــده و بخشــی از این مشوق ها 

هستند.
آئینی روند طولانی صدور پروانه ساختمانی در محدوده و محلات هدف 
بازآفرینی شهری از سوی شهرداری ها را مورد انتقاد قرار داد و در ادامه 
گفت: به طور متوســط صدور پروانه ســاختمانی در محدوده محلات 

هدف بازآفرینی شهر تهران هشت ماه طول می کشد.
معاون وزیر راه و شهرســازی افــزود: طی مذاکراتی که با مســؤولان 
شــهرداری تهران انجام شــده و همچنین با تدابیر شــهردار تهران در 
خصوص تشکیل قرارگاه جهادی مســکن، صدور پروانه ساختمانی در 
محدوده و محلات هدف بازآفرینی شــهری به دو مــاه کاهش خواهد 

یافت.

مسکن

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران مطرح کرد؛

عملکرد نا مطلوب شهرداری ها در ساماندهی سگ های ولگرد و هزینه ۱۰۰ میلیاردی درمان هاری

توجه به سلامت و افزایش بهداشت در جامعه مساله مهمی است 
کــه نمی توان به راحتی از کنار آن عبور کرد و در همین راســتا 
بهداشــت از ارکان اصلی حکمرانی ســلامت و یکی از مهمترین 
بخش های سیاســت گذاری کلان در کنار آمــوزش، رفاه و تامین 
اجتماعی و محیط زیست است به همین دلیل بر توسعه آن همواره 

تاکید شده است.
مساله بهداشت و توجه به سلامت در جامعه موجب شد تا محوریت 
نشست خبری معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
در این حوزه به بخش های مختلف بهداشــت و درمان اختصاص 

یابد.
دکتر عباس علیپور معاون بهداشــتی دانشــگاه  علوم  پزشکی 
مازندران در گفتگو با خبرنگاران که با حضور مدیران گروه  این 
مجموعه و جمعی از خبرنگاران رسانه ها  برگزار شد به موضوعات 
مهمی شامل پزشک خانواده ، دیابت، آنفلوانزا، پرونده الکترونیک، 

سگ های ولگرد، خود مراقبتی و روز داوطلب پرداخت.
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران با اشاره به 
سابقه ۱۰ ساله فعالیت طرح پزشک خانواده در استان مازندران 
گفت: ۳۰ درصد مردم زیر پوشــش این دانشگاه در این مدت 

حتی یکبار هم به پزشک خانواده خود مراجعه نکردند.
دکتر علیپور با اعلام اینکه در حوزه بهداشــت، دانشــگاه علوم 
پزشــکی مازندران برای حدود دو میلیــون و ۶۰۰ هزار نفر در 
حال خدمات رســانی اســت، اظهار کرد: این افراد تحت پوشش 

پزشک خانواده هستند.
وی افزود:  برای ارائه خدمات دارای زیرساخت ها و ساختارهایی 
هستیم که در روستاها خانه بهداشت و در شهرها مراکز خدمات 
جامع شهری و پزشــک خانواده داریم و ۲۸۲ مرکز خدمات جامع 
سلامت شهری و روستایی در مازندران به مردم ارائه خدمت می 

کنند.
دکتر علیپــور گفت: در مجموع ۸۰ مرکز خدمات جامع ســلامت 
شهری و۲۰۲ مرکز خانه جامع روستایی در مازندران وجود دارد 

که ۱۸۲ مرکز فعال هستند.
این مســئول افزود: در حال حاضر، ۵ مرکز خدمات جامع سلامت 
شــبانه روزی روســتایی و ۲۱ مرکز خدمات جامع سلامت شبانه 

روزی شهری در مازندران وجود دارد.
دکتر علیپور با بیان اینکه مازندران از حیث پراکندگی مراکز ارائه 

خدمات در روستاها جزو گســترده ترین استان های کشوراست، 
یادآور شد:یک هزار و ۸۶ خانه بهداشت فعال در مازندران  وجود 

دارد.
وی عنــوان کرد: ۵ مرکز مشــاوره بیماری هــای رفتاری، ۵ مرکز 
مراقبت معلــولان و حدود یک هــزار و ۶۴۵ بهورز در اســتان 

مازندران فعالیت دارند.
رئیس مرکز بهداشــت اســتان گفت: در برنامه پزشک خانواده 
روســتایی، ۳۷۸ پزشــک و در برنامه پزشک خانواده شهری نیز 
۵۴۹ پزشــک فعالیت دارند و در روستاها ۳۱۶ ماما خانواده به 
روســتاییان ارائه خدمات می دهند و در تلاش هستیم خدمات 

مطلوبی را به جامعه تحت پوشش ارائه دهیم.
وی مطرح کرد: عمر پزشک خانواده در استان مازندران و فارس به 
یک دهه می رسد و استان مازندران تنها استانی است که تمامی 
شهروندان شهری و روستایی دارای یک تیم سلامت اختصاص به 

خود است که بسیار ارزشمند است.
معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران گفت: یکی 
از اشــکالات پزشــک خانواده به عدم اطلاع کافی شهروندان باز 
می گردد؛ در بررسی میدانی مشــاهده شد که ۳۰ درصد مردم 

حتی یک ویزیت پزشک خانواده ندارند.
این مسئول تصریح کرد: نظر سنجی، راه اندازی پرونده الکترونیک 
سطح یک، آموزش، پایش و ارزیابی پزشکان، ارائه برنامه خدمات، 
ظرفیت های قوانین موجود و پزشک محله محور، هفت سیاستی 
است که برای بهبود رضایت مردم از پزشکان خانواده در دستور 

کار قرار دارد.
وی با بیان این که در راســتای احصا مشــکلات پزشک خانواده 
 http://myehr.ir پرونده الکترونیک سلامت سطح یک، سامانه
راه اندازی شد، اظهار کرد: هدف از راه اندازی این بستر، آگاهی 
هر فرد از اطلاعات ســلامت خود است و اینکه برای رسیدن به 
اهداف نظام سلامت، منتظر عملکرد سایر دستگاه ها نماندیم و به 

صورت ابتکاری این سامانه را راه اندازی کردیم.
رئیس مرکز بهداشــت اســتان افزود: معیارهای سابق پایش و 
ارزیابی پزشکان چندان مطلوب و دقیق نبود و اکنون این معیارها 

در کنار بازدید میدانی، به روز و دقیق است.
علیپور اظهار کرد: هر فرد می تواند در سال دو الی سه بار پزشک 

خانواده خود  را عوض کند و هیچ منع قانونی وجود ندارد.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران با اعلام اینکه 
استاندارد تعداد جمعیت مردم به پزشک در ایران،  به ازای هر 
دو هزار و ۵۰۰ نفر یک پزشــک عمومی و یک مراقب ماماست، 
خاطرنشان کرد: در نســخه جدید که در دست تدوین است بنا 
اســت تا به ازای هر ۳ هزار نفر یک پزشک و دو مراقب داشته 

باشیم که هنوز عملیاتی نشده است.
  ۱۸۱ هزار نفر از مازندرانی ها مبتلا به دیابت

معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشــکی مازندران در ادامه با 
اشــاره به بیماری دیابت افزود: در استان در سال گذشته، ۱۷۴ 
هزار و ۱۹۴ نفر مبتلا به دیابت ثبت و گزارش شد که این رقم در 

نیمه نخست امسال به ۱۸۱ هزار و ۸۰۳ مورد رسید.
 دکتر علیپور گفت: در خصوص بیماری های خاص، صعب العلاج و 
نادر بنا است بیماران ابتدا در سامانه شهروندی بیمه سلامت ثبت 
نام و بیماری آنان از ســوی معاونت درمان تایید شــود و سپس 
هزینه درمان آنان تا سقف ۵۰ میلیون تومان از سوی بیمه سلامت 

پرداخت شود.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران همچنین یادآور 
شد: تعداد مبتلایان فشارخون از رقم بیش از ۲۷۵ هزار نفری 

ســال گذشــته به رقم ۲۸۶ هزار نفر طی نیمه نخست امسال 
رسیده است.

طغیان بیماری های ناشی از آلودگی های آب در مازندران  
معاون بهداشــتی دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران با اشاره 
به طغیان بیماری ناشــی از آلودگــی آب مازندران اظهار کرد: در 
شش ماهه نخست امسال ۲۸۲ مورد طغیان بیماری ناشی از آب 

داشتیم.
 دکتر علیپور  تصریح کرد: متاســفانه ســامانه آب رسانی ما در 
بســیاری از روستاهای اســتان و حتی برخی از شهرهای کوچک 
ما تحت پوشــش آب و فاضلاب نیست و توسط شوراها مدیریت 
می شود که شوراها وظیفه خود را در مورد نگهداری مناسب از آن 

به خوبی انجام نمی دهند.
 رئیس مرکز بهداشت اســتان خاطرنشان کرد: متاسفانه عمدتا 
در روستاها نگهداری و کلرزنی آب ها به خوبی صورت نمی گیرد و 

شاهد رشد بیماران متاثر از مصرف آب آشامیدنی هستیم.
این مســئول با بیان اینکه اکنون بیش از ۳۰ درصد سامانه های 
آب رسانی استان تحت پوشش آبفا نیست و موجب بروز معضلات 
بسیاری شده است، گفت: طی سال جاری شاهد دو طغیان بسیار 
بزرگ  در غرب استان در  شــهر کلاردشت و یکی از روستاهای 
چالوس بودیم کــه در هر کدام از این دو مــورد بیش از ۵۰۰ 
نفر دچار بیماری شدند و همچنان نیز ادامه دارد و خاتمه طغیان 

بیماری را اعلام نکرده ایم.
  ســگ های ولگرد عامل اصلی افزایش کانون بیماری هاری در 

مازندران
رئیس مرکز بهداشت استان اعلام کرد: وجود سگ های ولگرد یکی 
از معضل فوق العاده حاد در استان مازندران است که امسال به 
نسبت سال قبل، ۶۰ تا ۷۰ درصد واکسن و سرم بیشتری تزریق 
کردیم و متاسفانه امسال دو مورد فوتی ناشی از بیماری هاری نیز 
داشتیم. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: 
متاسفانه برای نخستین بار در استان شاهد انتقال بیماری هاری 
به سگ های چوپان و دام اهلی نظیر گاو هستیم که بسیار خطرناک 

است و جای نگرانی است.
این مسئول با اشاره به شناسنامه دار بودن  سگ هایی که توسط 
مســافران به مازندران وارد می شومد، اظهار کرد: این سگ ها 
باید حتما  دارای شناسنامه باشند و  واکسن هاری زده باشند و 
این موارد جزو مطالبات جدی است که سهل انگاری در این مسئله 

می تواند برای استان بسیار خطرآفرین باشد.
دکتر علیپور  با اشاره به افزایش روزافزون تعداد سگ های ولگرد 
در مازندران گفت: شهرداری متولی اصلی ساماندهی و جمع آوری 
ســگ های ولگرد است و متاسفانه این ساماندهی به خوبی انجام 
نمی گیرد و ممکن است این مسئله موجب بروز فاجعه های جبران 
ناپذیری شــود. وی افزود: سرایت بیماری هاری به انسان و دام 
بسیار فاجعه بار است و هم اکنون تمامی واحدهای بیماری هاری 
ما در سراسر استان به صورت شبانه روزی در حال ارائه خدمات 
هســتند و سالانه در اســتان مازندران نزدیک به ۱۰۰ میلیارد 

تومان بابت سرم و واکسن بیماری هاری هزینه می شود.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران گفت: مراجعه 
همراه با تاخیر بیمارانی که دچار گزیدگی از سوی سگ های ولگرد 
می شوند متاسفانه منجر به تبدیل عفونت ویروس هاری به بیماری 
هاری می شــود که تاکنون در دنیا درمانی برای آن یافت نشــده 

است و در نهایت منجر به مرگ بیمار می شود.
این مسئول یادآور شد: افرادی که دچار گزیدگی سگ می شوند 
باید ابتدا ســریعا به مدت ۲۰ دقیقه محــل گزدیگی را با آب و 

صابون شستشــو دهند و سپس بدون درنگ به مراکز درمانی و 
بهداشت مراجعه کنند.

  تشخیص ابتلا به بیماری ایدز تنها از طریق آزمایش 
دکتر آزیتا دلیلی مدیر گروه بیماری های واگیر معاونت بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران هم با بیان اینکه روز اول دسامبر 
روزجهانی ایدز نامگذاری شــده است، گفت: با توجه به اینکه ۲ 
ســال درگیر شــیوع بیماری کرونا بودیم نیاز است تا دوباره  به 
مردم اگاه سازی کنیم که ایدز یا )HIV( یک بیماری عفونی هست 

و با درمان امکان افزایش عمر فرد وجود دارد.
وی افزودد: مراکز مشاوره رفتاری دانشگاه علوم پزشکی در تمام 
شهرســتان ها فعال هستند که مردم می توانند به آنجا مراجعه 
کنند. دلیلی با اشاره به اینکه ایدز به سیستم دفاعی بدن حمله 
می کند و از طریق خون و ترشحات منتقل می شود، اضافه کرد: 
ایدز از طریق تماس جنســی، سرنگ و مادر به فرزند منتقل می 
شود. مدیر گروه بیماریهای واگیر معاونت بهداشتی دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران با بیان اینکه تشخیص ابتلا به بیماری ایدز تنها 
از طریق آزمایش انجام می شــود، یادآورشد:این بیماری بین دو 

هفته تا ۳ماه زمان برای نشان دادن علائم دارد.
   وجود بیش از ۳۵۰هزار نفر سفیر سلامت خانوار در مازندران
زری عنایتــی رییس گروه آمــوزش و ارتقای ســلامت معاونت 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در ادامه با بیان اهمیت 
خودمراقبتی در بهبود بیماری، گفت: ۶۵ درصد از مرحله درمان به 

خودمراقبتی مربوط می شود.
وی با بیان اینکه خودمراقبتی اعمالی است که در راستای مراقبت 
از اعضای خانواده انجام می دهیم ، افزود: برنامه خودمراقبتی با 

رویکرد فردی ،سازمانی، اجتماعی و خودیاری انجام می شود.
عنایتی ادامه داد: در نوع خودمراقبتی فردی خودمان از سلامتی 
خود، در نوع سازمانی یک ســازمان از سلامتی پرسنل و در نوع 

اجتماعی هم تمام افراد مورد مراقبت قرار می گیرند.
رئیس گروه آموزش و ارتقای سلامت معاونت بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشــکی مازندران با اشاره به اینکه در گروه خودیار افراد 
دارای درد مشــترک  با همدلی درد خــود را کاهش می دهند، 
افزود: همه ما در ترویج فرهنــگ خودمراقبتی در جامعه نقش 
داریم و با اطلاع رسانی می توانیم از افزایش بیماری پیشگیری 
کنیم. وی با بیان اینکه بیش از ۳۵۰هزار نفر سفیرسلامت خانوار 

در استان داریم، گفت:این افراد با فراگیری آموزش هاي لازم آن 
را به خانواده خود ارائه  می دهند.

عنایتی با اشــاره به وجود بیش از ۷ هزار داوطلب سلامت محله 
در مازندران افزود: این افراد بین ۵ تا ۲۰خانوار را تحت پوشش 
قرار دارند که آموزش و خدمات لازم  را به خانواده هایی که واجد 

داوطلب سلامت نیستند، ارائه  می دهد.
 بهداشــت علم پیشــگیری از بیماری ها، طولانی کردن عمر و بالا 
بردن سلامتی به وسیله -کوشش های اجتماعی است که بر همین 
اساس، به بهداشت فردی، عمومی، روانی کمک می شود و لذا نمی 
توان  منکر نقش کلیدی بهداشت در سلامت جامعه شد و همین 
امر لزوم توجه همگانی به نقش کلیدی بهداشت را چند برابر می 

کند که نباید از آن غفلت کرد.
 کسب رتبه برتر دانشگاه علوم پزشکی مازندران در جشنواره 

ملی مدیریت دانش 
 نفیسه نیکو سرپرســت مدیریت توسعه سازمان وتحول اداری 
دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران هم در این نشست خبری با 
اشاره به کسب رتبه برتر دانشــگاه علوم پزشکی مازندران در 
جشنواره ملی مدیریت دانش  گفت: در چهارمین همایش معاونین 
توسعه مدیریت و منابع دانشگاه ها، دانشکده ها و سازمان های 
وابســته وزارت بهداشت از دانشــگاه علوم پزشکی مازندران 
بعنوان یکی از دانشگاه های برتر در زمینه ثبت تجربیات موفق 

مدیریت و مهار کرونا، تقدیر شد.
وی با بیان این که دانشــگاه علوم پزشکی مازندران با ارائه ۱۵ 
تجربه همکاران حوزه معاونت توســعه مدیریت، منابع و برنامه 
ریزی در ســطح استان در این جشنواره شــرکت کرد، افزود: با 
انتخاب  ۸ تجربه موفق از بین تجارب ارسالی به جشنواره مدیریت 
دانش که در زمینه مدیریت و مهار کرونا دانشگاه علوم پزشکی 

مازندران جزو دانشگاه علوم پزشکی برتر کشور قرارگرفت. 
سرپرست مدیریت توسعه سازمان وتحول اداری دانشگاه علوم 
پزشــکی مازندران از رونمایی کتاب مجموعه تجربه های معاونت 
توسعه مدیریت و منابع دانشگاه های علوم پزشکی کشور در این 
زمینه خبر داد و اظهار کرد: این دانشگاه با انتخاب و ثبت ۸ تجربه 
از ۸۷ تجربه موفق دانشــگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی 
کشور، بیشترین سهم را از تجارب موفق و منتخب در این کتاب 

به خود اختصاص داد.


